
محمد هاشمی: 

اگر مردم بیایند، اتفاقات به گونه 
دیگری رقم می خورد 

حزب  موسس  هیات  عضو  یک 
لزوماً  گفت:  سازندگی  کارگزاران 
نباید نگاه مردم و شورای نگهبان 
هستند  مردم  این  و  باشد  یکی 
محمد  می زنند.   را  آخر  حرف  که 
سال  اگر  که  این  درباره   ، هاشمی 
الله  آیت  مرحوم  که  هنگامی   ۹۲
شدند،  صلاحیت  رد  هاشمی 
بزرگان کشور در آن زمان  نسبت به 

روزنامه

معاون دادستان قم اعلام کرد:

ممنوعیت استخراج
 رمز ارزها 
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رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد:

واکسینه شدن همه جمعیت کشور تا پایان سال

  

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته 
در یک افق سه ساله تا پایان 1401، باید کل خدمات شهرسازی و معماری برون سپاری 
شود. غلامرضا جانقربان اظهار داشت: در حال حاضر بیش از ۸0 درصد مراجعه کنندگان 
به شهرداری، خواستار ارائه خدمات در حوزه شهرسازی و معماری ازجمله صدور پروانه، 
نقل وانتقال، رهن بانک و سایر خدمات اساسی است. وی ابراز کرد: معاونت شهرسازی 
و معماری شهرداری نیز برای ارائه خدمات بهتر به لحاظ ساختار و نیروی انسانی، شامل 
یک بخش در ستاد و بخش دیگر در مناطق هشت گانه شهرداری است که شامل حدود 

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان قم   گفت:چراغ های راهنمایی و رانندگی 
شهرستان قم برق اضطراری ندارند و با قطع برق شهری قطع می شوند. سرهنگ حمید 
عرب لاریمی، با اشاره به خاموشی های قم اظهار کرد: متاسفانه چراغ های راهنمایی و 

رانندگی شهرستان قم با قطع برق شهری قطع می شوند چرا که  برق اضطراری ندارد.
او  افزود: در خواست ما این بوده که برق چراغ ها از برق شهری جدا شود یا به انرژی 
خورشیدی متصل شود که مشکل فعلی مرتفع شود. عرب تصریح کرد:در شرایط فعلی 
کاری نمی توان کرد جز این که پلیس در تقاطع هایی که چراغ ها برق ندارند حضور فعال 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد:

برون سپاری تمام خدمات شهرسازی تا پایان سال آینده 
رئیس پلیس راهور شهرستان قم:

چراغ  های راهنمایی شهر قم برق اضطراری ندارند
معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: افراد دارای 
بیماری زمینه ای به دلیل احتمال آسیبی که به واسطه ابتلا به 

کرونا متوجهشان است، نباید نسب به تزریق به موقع واکسن 
تعلل کنند. محمدجواد باقریان افزود: تزریق واکسن مهم ترین 
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معاون مرکز بهداشت شهرستان قم:

افراد دارای بیماری زمینه ای نسبت به 
تزریق واکسن کرونا تعلل نکنند
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معاون دادستان عمومی و انقلاب شهر قم گفت: تاکنون هیچ 
ارزها توسط صمت صادر نشده  مجوزی برای استخراج رمز 
و به همین دلیل هرگونه استخراج رمز ارزها منع قانونی دارد. 

سلطانی در جلسه هماهنگی برخورد با استخراج رمز ارزها با 
بیان اینکه دستگاه های استخراج رمز ارزها در فضای اقتصادی 
و اجتماعی کنونی تبدیل به یک آفت شده خاطر نشان کرد: با 

نرخ تورم در استان های مختلف چگونه است؟

خانوارهایشهریقم،کمتریننرختورماردیبهشتماه

انتخابات؛پایانسیاستزدگی
وآغازاقتصادمحوری؟

سیاست زدگی در کشور بزرگترین مشکل جناح بندی های کنونی است که در خارج از 
موضوع سیاست و به خصوص از نظر رویکرد اقتصادی تفاوت چندانی با هم ندارند. 

احراز نشدن صلاحیت بسیاری از داوطلبان نامزدی انتخابات ریاست جمهوری وابسته به  
جناح های مختلف اگرچه ناباورانه بود، اما می تواند تیر خلاصی به سیاست زدگی در کشور و 

گامی بسوی تمرکز بر اقتصاد و توسعه تولید ملی باشد.
سیاست زدگی در کشور بزرگترین مشکل جناح بندی های کنونی است که در خارج از 

موضوع سیاست و به خصوص از نظر رویکرد اقتصادی تفاوت چندانی با هم ندارند.
بر خلاف احزاب در کشورهای غربی که وجه متمایز کننده آنها رویکردها و برنامه های 
اقتصادی آنها است، جناح های سیاسی ما متأسفانه از نظر اقتصادی وجه تمایز چشمگیری 

ندارند و به طور کلی می توان گفت اساساً فاقد برنامه مشخص اقتصاد کلان هستند.
و  آزادی های اجتماعی  مثلًا جناح اصلاح طلب و جناح راست در موضوعاتی نظیر 
دسترسی به شبکه های اجتماعی تفاوت های اندکی دارند. اما در اینکه چه برنامه ای برای 
ایجاد تحول اقتصادی در کشور و تقویت رشد اقتصادی خانوارها دارند، هیچ وجه تمایزی 

ندارند و اساساً هر دو فاقد برنامه های مشخص هستند.
مثلًا در میان نامزدهای رد صلاحیت شده کاملًا تفاوت های چشمگیری بین آقایان 
تاجزاده و ضرغامی در مسائل سیاسی وجود دارد اما واقعاً چه تفاوتی بین آن دو در برنامه 
های اقتصادی سراغ دارید. کلاه خودمان را قاضی کنیم. ما از سیاست زدگی خیری نبرده 
ایم، اما از عدم توجه به برنامه ریزی های اقتصادی کلان زیان های بزرگی کرده ایم. آیا واقعاً 
مساله مبتلا به مردم ایران سیاسی است؟ یا مسئله اصلیشان بیکاری و عدم رشد تولید و 
اشتغال زایی برای جوانان متخصص و تحصیلکرده ما است؟ اگر دومی است که دومی است، 
رهبر انقلاب خود مدافع سرسخت رونق تولید و رفع موانع آن است. در سخنان اخیر ایشان 

نیز در اولویت قرار داشتن حل مشکلات اقتصادی مورد تاکید قرار گرفته است.
این شعار که تا سیاست درست نشود اقتصاد درست نمی شود کاملًا غلط است و شاهد آن 

حکومت کمونیستی چین و پیشرفت اقتصادی مبهوت کننده آن است.
باید کمی به سیاست زدگی خاتمه دهیم و روی رفع موانع تولید و ایجاد جهش اقتصادی 
جوانان  جمله  از  چیز  همه  ما  کشور  بزرگ  هدف  این  به  رسیدن  برای  شویم.  متمرکز 
تحصیل کرده، منابع طبیعی سرشار و هوش و استعدادهای مثال زدنی دارد و تنها فاقد 
مدیریت اقتصادی است. راه توسعه اقتصادی ایران از مسیر تغییر قانون اساسی، حذف 
نظارت استصوابی و گفت وگوی تمدن ها و... نمی گذرد. راه آن تمرکز مدیریت کلان کشور 
بر اقتصاد و تولید با پشتیبانی همه جناح های سیاسی است. وقتی جهت گیری اقتصادی و 
تمرکز بر تولید درست شد خود به خود بسیاری از آرمان های سیاسی نیز درست خواهد شد.
بیایید برای یک دوره هم که شده اختلافات سیاسی را کنار بگذاریم و به رئیس جمهور 
آینده یاری رسانیم تا بتواند مسیر اقتصاد را درست کند و پویایی اقتصادی را نهادینه نماید. 
با این امید همه با هم به پای صندوق های رأی برویم و مانند شرکت در تشییع حیرت آور 
سردار سلیمانی نشان دهیم که می توانیم با وجود اختلافات سیاسی گسترده برای پیشرفت 

اقتصادی کشور متحد در صحنه حاضر شویم.
 فعال اقتصادی بخش خصوصی

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی استان قم  خبرداد:

پرداخت۲۳میلیاردریالتسهیلاتبه
کارگاههایصنایعدستی

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی استان قم گفت: در ایام کرونا به مراکز و کارگاه های 
صنایع دستی ۲۳ میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است.

علیرضا ارجمندی  با اشاره به فعال بودن ۵۱ رشته در ۵۴۰۰ کارگاه استان پیش از ایام 
کرونا  اظهارداشت: متاسفانه شرایط کرونایی امروز موجب تعطیلی برخی کارگاه ها و از دست 
رفتن شغل کارگران شده است. ارجمندی با اشاره به پرداخت ۲۳ میلیارد ریال تسهیلات به 
کارگاه های صنایع دستی قم گفت: تا امروز به هنرمندانِ ۱۶ رشته نیز تسهیلات پرداخت 
شده است. وی نقش صنایع دستی در ایجاد اشتغال پایدار و صیانت از فرهنگ کشور را بسزا 
دانست و ابراز امیدواری کرد؛ با مذاکرات انجام شده و حمایت بنیاد برکت در آینده نزدیک، 

تسهیلات بیشتری به متقاضیان ارائه شود.

دکتر علی تابش*
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سیدابراهیم رییسی :

بی انضباطی و پرهزینه بودن اداره 
دولت باید کاهش یابد 

معاون سیاسی سپاه پاسداران : 

سپاه از هیچ یک از نامزد های 
انتخاباتی حمایت نمی کند 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات 
اینکه  بیان  با  جمهوری  ریاست 
مشکل تورم با رونق تولید برطرف 
می شود، تاکید کرد: آنچه مرا وادار 
به حضور در عرصه انتخابات کرد 
بازار  شرایط  اقتصادی،  وضعیت 
و رنج و مشکلات مردم بود.  آیت 
در  که  رییسی  ابراهیم  سید  الله 
با  بود  یافته  حضور  اقتصاد  رادیو 

انقلاب  پاسداران  سپاه  سیاسی  معاون 
اسلامی با اشاره به اینکه سپاه در انتخابات 
ورود مصداقی ندارد گفت: این نهاد نه تنها 
نامزدی در انتخابات ندارد بلکه از هیچ فرد 
و یا لیست خاصی حمایت نمی کند.  سردار 
یدالله جوانی روز شنبه در حاشیه نشست 
حسن  امام  سپاه  در  بصیرتی  سیاسی 
خبرنگاران  با  وگو  گفت  در  مجتبی)ع( 
پاسداران  سپاه  نیز  این  از  پیش  افزود: 
2انقلاب اسلامی بارها و بارها اعلام کرده و در 

استاندار قم اعلام کرد:

ممنوعیت سفر به قم
 از ۱2 تا ۱7 خرداد 

محدودیت های وضعیت نارنجی همچنان إعمال خواهدشد
تاکید برروشنگری مردم برای تزریق واکسن کرونا

استاندار قم خبرداد:

پرداخت۸۰درصدیتسهیلاتازدواج
درسالگذشته

استاندار قم با اشاره به لزوم برنامه ریزی برای پرداخت تسهیلات ازدواج در سال جاری 
گفت: ۸۰ درصدی تسهیلات ازدواج استان در سال ۹۹ پرداخت شد.  

اشاره  با  قم  امور جوانان  در نخستین جلسه ستاد ساماندهی  بهرام سرمست  به 
امور جوانان اظهار داشت:  اقدام دستگاه ها در زمینه تسهیل  و  به ضرورت فعالیت 
عملکرد سال گذشته دستگاه ها در چارچوب های تعریف شده ستاد ساماندهی امور 

جوانان استان قابل قبول است.
وی  همچنین به پرداخت ۸۰ درصدی تسهیلات ازدواج در سال ۹۹ اشاره کرد و افزود: 
انتظار از بانک های عامل در سال ۱۴۰۰، همکاری بیشتر و کاهش صف های انتظار 

وام های ازدواج است تا این تسهیلات در زمان مناسب به زوج ها پرداخت شود.
سرمست با بیان اهمیت هم افزایی و تعامل همه بخش های استان در جهت امور 
جوانان اضافه کرد: طراحی و تدوین برنامه های راهگشا و تسهیل گر با هدف بهبود 
چشم انداز توسعه استان در حوزه جوانان باید در دستور کار قرار بگیرد. وی با تاکید بر 
تصویب سند تحول اجتماعی استان در معاونت سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری 
قم ادامه داد: این سند نقشه راهی است که در بخشی از آن به تحکیم خانواده اشاره 
شده و می توان در راستای امور جوانان و بهبود فعالیت ها از آن بهره برداری شود. 
رئیس ستاد ساماندهی امور جوانان استان با مهم خواندن استفاده از ظرفیت جوانان و 
نخبگان در این ستاد تصریح کرد: بهره مندی از ایده ها، نظرها و پیشنهادهای جوانان 
و نیز نخبگان بانوان در ساماندهی امور جوانان و تسهیل فرآیندها امری ضروری به شمار 
می آید. استاندار قم بر به کارگیری جوانان در پُست های مدیریتی تاکید کرد و گفت: یکی 
از موارد ارزیابی مدیران دستگاه های دولتی جوان گرایی و تلاش در جهت توانمندسازی 
نیروهای جوان برای تصدی پُست های مهم مدیریت در دستگاه های اجرایی است. وی 
در پایان خاطرنشان کرد: همه بخش های استان در سال جاری اهتمام لازم را به کار 
برند تا در کسب و کار، مهارت افزایی، ازدواج و آموزش های تخصصی برای برنامه های 

متناسب با سبک زندگی در ایام شیوع کرونا افق چشم انداز مناسب دیده شود.
 

معاون سیاسی سپاه پاسداران : 

سپاهازهیچیکازنامزدهایانتخاباتی
حمایتنمیکند

معاون سیاسی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به اینکه سپاه در انتخابات ورود 
مصداقی ندارد گفت: این نهاد نه تنها نامزدی در انتخابات ندارد بلکه از هیچ فرد و یا 

لیست خاصی حمایت نمی کند. 
سردار یدالله جوانی روز شنبه در حاشیه نشست سیاسی بصیرتی در سپاه امام حسن 
مجتبی)ع( در گفت وگو با خبرنگاران افزود: پیش از این نیز سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی بارها و بارها اعلام کرده و در اسناد ابلاغی آن نیز وجود دارد که در هیچ انتخاباتی 
ورود مصداقی نداشته و ندارد و اینکه مطرح می شود که سپاه از فرد و یا جریان خاصی 
حمایت و یا ورود کرده یک اتهام و دروغ بزرگ است. وی اضافه کرد: اینکه یک پاسدار 
در محله خود و در جایی عمل و رفتاری داشته را که نباید به پای سپاه نوشت، سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی تحت هیچ شرایطی در انتخابات ورودش مصداقی نیست چرا 
که درست است که عمل و اقدام سیاسی دارد اما سپاه حزب سیاسی نیست. جوانی 
گفت: در واقع ورود و نقش سپاه در انتخابات امیدآفرینی، افزایش مشارکت مردم، تببین 
ملاک و معیارها به خصوص در جاهایی که دشمنان ما به دنبال ضربه زدن هستند است. 
وی ادامه داد: دشمنان تلاش می کنندتا انتخابات پیش روی بی رونق و مشارکت نیز بالا 
نباشد، در شبکه های تلویزیونی و فضاهای مجازی به صورت مرتب از تحریم انتخابات و 
استفاده از عناوینی که ما رای نمی دهیم هستند و در واقع از فرصت انتخابات برای ایجاد 
یاس و ناامیدی و ترویج آن در جامعه با هدف ضربه زدن به انقلاب در حال سوء استفاده 
هستند. جوانی ادامه اظهار داشت: در این شرایط سپاه ماموریت دارد که در نقطه مقابل 
دشمن که ایجاد یاس و ناامیدی می کند امیدآفرینی و شرایط را تببین رده  و مردم را با 
بیان ملاک و معیارهای درست دعوت به مشارکت کند اما مراقب نیز هست تا به هیچ 

عنوان ورودش مصداقی و حمایت از یک فرد و جریان خاصی نباشد.

۱

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای)نوبت دوم(

آگهی تجدید مزایده)نوبت دوم(

دانشگاه علوم پزشکی قم

 شهرداری قنوات 

 در نظر دارد احداث پروژه های زیر را از طریق مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذار کند:
پروژه 1 : احداث مرکز جامع سلامت پیامبر اکرم )ص(
پروژه ۲ : احداث مرکز جامع سلامت امام حسین )ع(

*صلاحیت مناقصه گران: دارابودن حداقل رتبه ۵ ابنیه و ۵ تأسیسات.
*مبلغ خرید اسناد و نحوه واریز وجه: معادل 5/000/000 ریال بابت خرید اسناد هر مناقصه.

*مهلت خرید اسناد: از تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 10  روز.
*مهلت ارائه پیشنهاد: پس از پایان مهلت خرید اسناد حداکثر به مدت 10 روز.

* میزان سپرده شرکت در مناقصه: ارائه فیش واریزی به حساب شماره 1110007۲ نزد بانک رفاه کارگران و یا ضمانتنامه 
معتبر بانکی با مدت اعتبار سه ماهه و مبالغ اعلامی برای هر پروژه به شرح زیر:

سپرده شرکت در مناقصه پروژه ۱ : مبلغ ۳/۶۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
سپرده شرکت در مناقصه پروژه ۲ : مبلغ ۲/۲۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

 setadiran.ir محل خرید اسناد مناقصه و ارائه پیشنهادها: مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت به نشانی*
*زمان گشایش پیشنهادها: درج در شرایط مناقصه. 

*هزینه آگهی مناقصه: هزینه آگهی مناقصه بصورت مساوی برعهده برنده هر مناقصه می باشد.

 درنظر دارد ،به اسنتنادمجوز شماره ۲00۹ مورخ ۱399/۱0/20 شورای اسلامی شهرقنوات نسبت به  
فروش تعدادی از قطعات املاک داخل بافت شهری متعلق به شهرداری را از طریق مزایده اقدام نماید.

لذا متقاضیان 3روز پس ازچاپ آگهی نوبت دوم مزایده به شهرداری قنوات واقع درقنوات،خیابان امام 
خمینی)ره( واحد امور مالی مراجعه فرمایند.

فروش اسنادبه مبلغ 500.000ریال و از تاریخ ۱400/3/۱2الی ۱400/3/۱8می باشد.
آخرین مهلت تحویل وارائه اسنادبه شهردار ی روز پنج شنبه ۱400/03/20وروز بازگشایی پیشنهادها 

)پاکت ها(  دوشنبه ۱400/03/24خواهدبود.
1- شهرداری در ردویاقبول هریک از پیشنهادات مختار است.

۲- سپرده برنده شدگان درمزایده  نفراول ودوم درصورت انصراف به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.
3- اخذسپرده به صورت نقد و واریز به حساب سپرده شهرداری می باشد.

4- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.
 آدرس:قنوات ،خیابان امام خمینی )ره(شهرداری قنوات،واحد املاک تلفن 33۲۲1444

 شناسه آگهی  ۱۱4۱863

شناسه اگهی :  ۱۱37690

هرگونه استخراج رمز ارزها منع قانونی دارد 



یکشنبه -نهم خردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25279

رییس جمهوری: 

میزانرعایتپروتکلهاقابلقبولنیست
 رییس جمهوری میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در سراسر کشور را حدود 
۶۷ درصد و قابل قبول ندانست و تاکید کرد: در جلسه امروز تصمیم گرفتیم از روز 

چهارشنبه سفرهای بین  استانی تا روز دوشنبه ممنوع شود. 
حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« صبح شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله 
با کرونا گفت: در شانزدهمین ماه شیوع ویروس کرونا هستیم. ما با چهار موج ویروس 
کرونا روبه رو شدیم و آنچه شاهد هستیم روند کاهشی است؛ هم فوتی ها و هم ابتلاها. 
نسبت به هفته  گذشته، روند کاهشی بوده البته در مورد دو، سه استان جنوبی 

هشدارهایی داده شد چرا که شرایط آنها مناسب نیست.
وی با بیان اینکه در نقشه رنگی کشور چند نقطه به عنوان نقطه قرمز مورد توجه 
قرار داده شده است، اظهار داشت: امیدواریم هفته جاری از این شرایط عبور کنیم تا 
در زمان انتخابات در سراسر کشور جایی نقطه قرمز نداشته باشیم و مناطق نارنجی 
هم به حداقل کاهش یابد. رییس جمهوری با تاکید بر اینکه در این ۱۶ ماه تلاش ها 
بر این بود که مردم وسایل و امکانات لازم بهداشتی را در اختیار داشته باشند و 
پروتکل ها را رعایت کنند تا وارد پیک نشویم، تصریح کرد: علت اینکه وارد پیک چهارم 
شدیم، به خاطر جهش و موتاسیون این ویروس بود. اگر این ویروس جهش نداشت 
و کرونای انگلیسی از عراق وارد کشور نمی شد، وارد پیک چهارم نمی شدیم. البته در 
حال خروج از این پیک هستیم. به گفته روحانی، شکل روند پیک چهارم هم به این 
است که وقتی پیک به اوج خود رسید، سیر نزولی دارد در حالی که اگر اینطور نبود، 
برای ما مشکلاتی زیاد ایجاد می کرد. وی با بیان اینکه مراعات در سراسر کشور حدود 
۶۷ درصد است که رقم قابل قبولی برای رعایت پروتکل ها نیست، خاطرنشان کرد: 
رعایت پروتکل ها باید بالای ۸۰، ۹۰ درصد باشد که از این بیماری عبور کنیم. کرونای 
انگلیسی وارد کشور شد و جهشی ایجاد کرد که بسیار بد بود و مشکلات زیادی هم 

ایجاد کرد.
رییس جمهور ادامه داد: تلاش مدافعان سلامت موجب شد سریع تر از پیک چهارم 
عبور کنیم ولی موتاسیون های دیگری هم هستند. اخیرا نوع هندی این ویروس در 
برخی از مناطق مردم را مبتلا کرده است. باید تلاش کنیم این موتاسیون جدید 
سرایت نکند و منحصر در همان یکی، دو استان، شود و به سمت استان های دیگر 
نیاید. وی با اشاره به تعطیلات نیمه خرداد ابراز داشت: از مردم خواهش می کنیم 
سفرهای بین  استانی را انجام ندهند و تحمل کنند تا به خوبی به پایان ماه خرداد 
و انتخابات برسیم. در جلسه امروز تصمیم گرفتیم از روز چهارشنبه سفرهای بین  

استانی تا روز دوشنبه ممنوع شود.
 

رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد:

واکسینهشدنهمهجمعیتکشور
تاپایانسال

رئیس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه تا پایان سال همه جمعیت کشور واکسینه 
خواهند شد، گفت: در تابستان جهش فوق العاده بالایی در عرضه واکسن های ایرانی 

خواهیم داشت.
دکتر محمد رضا شانه افزود: تقریباً همه گروه های خطرپذیر ما در تابستان واکسینه 
می شوند. از این ماه تولیدات ایرانی وارد بازار می شود. برآوردمان این است که طی 
حرکتی پلکانی در تیر بتوانیم دو تا سه میلیون دُز اولیه واکسن ایرانی داشته باشیم و تا 
شهریور ان شاءالله این عدد به بالای ده میلیون دوز در ماه خواهد رسید. دکتر شانه ساز 
در خصوص مشکلات نقل و انتقال ارز برای واردات واکسن و تهیه مواد اولیه تولید 
بعضی داروها، اضافه کرد: موادی که برای کشت ویروس و تولید واکسن لازم هست 
باید وارد شود. در دنیا کشور های محدودی تولید کننده آن هستند. در انتقال ارز 
برای واردات این مواد، انواع و اقسام سخت گیری ها و بهانه جویی ها صورت می گیرد. 
اگرچه که هم اکنون برای تولید این مواد به کمک شرکت های دانش بنیان در حال 
برنامه ریزی هستیم. رئیس سازمان غذا و دارو در برنامه سلام تهران با بیان اینکه تولید 
واکسن در هر کشوری به معنای دست یافتن به قله علمی است، گفت: طبق تجربه 
هر جا دشمن ما را آسیب پذیر ببیند ابایی از ضربه زدن ندارد. در ابتدای همه گیری 
کرونا اجازه حمل و وارد کردن ماسک هایی که خریده بودیم به ایران را نمی دادند. در 
دارو های مورد استفاده این بیماری و مواد اولیه تولید آن هم به همین صورت بود. ما 
افتخارمان این است که توانستیم ظرف دو ماه همه دارو هایی را که در دنیا برای کرونا 
مصرف می شد در داخل کشور تولید کنیم. اگر کشوری بتواند واکسن تولید کند به 
قله علمی دست خواهد یافت. دکتر شانه ساز با اشاره به اینکه تا اواخر فروردین سال 
آینده زیرساخت تولید حدود ۱۹۷ میلیون دوز واکسن در کشور ایجاد می شود، افزود: 
هر روش تولیدی را که در دنیا مطرح است در کشور داریم. تا اواخر فروردین سال آینده 
زیرساخت تولید ۱۹۷ میلیون دوز واکسن در کشور ایجاد می شود که بیش از نیاز 
کشور است و می توانیم صادرکننده واکسن باشیم. وی گفت: اعتبار علمی جمهوری 
اسلامی به این جهت بیشتر از قبل در دنیا مکشوف خواهد شد. به لطف خداوند و 
دعای خیر خانواده شهدا توانستیم از این آزمون در شرایط کاملًا نابرابر تحریم دارویی 
سربلند بیرون بیاییم. شانه ساز درخصوص میزان اثربخشی انواع واکسن های کرونا 
افزود: بعضی واکسن ها بیش از ۸۰ درصد ایمنی ایجاد می کنند، اما عوارض کمتری 
دارند. یکسری واکسن های موجود که تا دُز سوم هم موجودند، صددرصد ایمنی را 
ایجاد می کنند، اما ممکن است عوارضی برجا بگذارد. ما سال ها گرفتار این ویروس 
خواهیم بود و با دریافت واکسن عوارض این بیماری و تعداد فوت ناشی از آن کم 
خواهد شد. وی اضافه کرد: اگر تعداد مرگ و میر را در موج های مختلف این بیماری 
در نظر بگیرید مشاهده می کنید که تعداد آن به طرز فاحشی کاهش یافته. در تمام 
بیمارستان ها داروی ایرانی مصرف می شود و تجربه تیم درمانی ما بیشتر شده است. 

محسن رضایی: 

بهزنانخانهدارحقوقمیدهیم
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه خانه داری در دولت 

ما شغل محسوب می شود، گفت: به زنان خانه دار حقوق می دهیم. 
محسن رضایی روز شنبه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در دولت ما از هیات دولت 
گرفته تا خانه های ملت ایران برای بانوان برنامه خواهیم داشت، اظهار کرد: حتما در 
هیات دولت بانوان حضور خواهند داشت و حداقل دو تن از اعضای هیات دولت من 
از بانوان خواهند بود. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد: 
در کسب و کارهای کشور، تجارت و در کسب و کارهای خانگی، به بانوان امکانات 
لازم را می دهیم تا توان تولید و کسب درآمد داشته باشند. بار معیشت خانه را کاهش 
داده و رفاه بیشتری داشته باشند. وی با بیان اینکه خانه داری را یک شغل محسوب 
کرده و به این شغل حقوق خواهم داد، تصریح کرد: دو وظیفه را برعهده زنان خواهیم 
گذاشت؛ یکی تربیت فرزند است که مهمترین سرمایه آینده ایران هستند و دیگری 
مساله بهداشت و سلامت است تا خانواده هایی با بنیاد سلامت و بهداشت داشته 
باشیم که در اثر یک ویروس عالمگیر کرونا اینطور نباشد که همه دست و پای خود را 
گم کنند و موضوعی که می توان در خانه آن را حل کرد تبدیل به یک مشکل در سطح 

کشور شده و بخش های مختلف کشور را درگیر کند.

قاضی زاده هاشمی:

»دولتسلام«ما۲۴ساعتهخواهدبود
 نامزد انتخابات ریاست جمهوری گفت: برای »دولت سلام« زمان معنا ندارد و ۲۴ 

ساعته خواهد بود و باید همواره بیدار باشد. 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی در گفت و گویی، گفت: فردی لیاقت خدمتگزاری 
را دارد که با تمام وجود مردم را دوست داشته باشد مشکل آنها را مساله خود بداند و 
خود را آماده فداکاری کند.  نامزد انتخابات ریاست جمهوری عنوان کرد: دولت هیچ  
وقت نباید بخوابد و باید همواره بیدار باشد. زمان برای »دولت سلام« معنا ندارد و 
هیچ زمانی نخواهم داشت و باید در تمام ۲۴ ساعت دولت کار کند یعنی دولتی ۲۴ 
ساعته خواهیم داشت و به همین دلیل این دولت باید جوان، پرانرژی، دارای آرزوهای 
بلند، مسلط به علم جهان باشد. قاضی زاده هاشمی اضافه کرد:  این جوانان حاضر 
در دولت سلام باید مفهوم قدرت را درک کنند تا کشور به عالی ترین تعالی و قدرت 
در جهان برسد. این کارها از یک نسل جوان و مجاهد برمی آید که در این ۴۰ سال 

پرورانده شدند و آماده ظهور و بروز هستند.

لیستهایسیاسیآفت
انتخاباتشوراهای
کلانشهرها

به شوراها  قانون اساسی که  تا صد و ششم فصل هفتم  مطالعه اصول صد 
اختصاص یافته است گویای اهمیت وظایف یکی از مهمترین و تاثیرگذارترین 
انتخابات مردمی است که سالهاست اجرای صحیح وظایف آن قربانی قدرت 
نمایی و زیاده خواهی گروهها و جناحهای سیاسی در کلان شهرها شده است. 
متاسفانه روند شکل گیری سیاسی لیستهای انتخاباتی و قدرت نفوذ سران گروهها 
و احزاب سیاسی باعث شده که از جانب رسانه ها به طور شایسته عملکرد این 
نهاد مهم و تاثیرگذار در دوره های مختلف مورد نقد و بررسی قرار نگیرد و  فضای 
رقابتی سرد و بی روحی در انتخابات شوراها حاکم شود. بسیاری از کارشناسان و 
نخبگان شهری حتی تمایلی برای نامزدی در انتخابات شورای شهر نداشته و دیگر 
خبری از انبوه لیست های مختلف مردمی و جامعه متخصصین و نخبگان شهر به 
آن صورت که باید و شاید نیست. جناحهای سیاسی هیچ وقت پاسخگوی کارنامه 
خود نبوده اند و همواره گروههای رقیب، کشورهای متخاصم و یا مردم را مقصر 
اصلی هرگونه ضعف و نخس دوران حضور خود در مناصب قدرت دانسته اند. 
جای بسی تاسف است که بعضا حتی گروههایی که نام مقدس انقلابی، مطالبه 
گری و عدالتخواهی را نیز به دنبال خود یدک می کشند خواسته یا ناخواسته، از 
روی اجبار یا عدم جرئت حتی کوچکترین موضع گیری خاصی در مقابل این روند 
ناصواب ندارند. کاش گروههای سیاسی چه اصلاح طلب و چه اصولگرا که بعد 
از چهار دهه هیچ کدام مسئولیت هیچ یک از معضلات و مسائل فراروی کشور 
را بر عهده نمی گیرند حداقل اجازه می دادند این انتخابات کاملا مردمی برگزار 
شود، لیست های انتخاباتی از هر طیف و گروهی به چالش کشیده شود و عیار 
آنها مشخص شود، چطور می توان توقع داشت افراد حاضر در لیستهای سیاسی 
پای میزگرد و نشستهای نقد و کارشناسی نشسته و انگیزه، برنامه های عملیاتی 
و توانایی افراد حاضر در لیست به مناظره بین کارشناسان و نخبگان حوزه های 
مختلف مدیریت شهری گذاشته شود، در حالی که متعهد به انجام دستورالعملی 
هستند که شرط حضور آنها در لیست بوده و در زمان عضویت در شورا نیز اجازه 
خطور و خروج از آن را ندارند و همواره باید وامدار منافع آن گروه سیاسی باشند و 
بدون شک منافع مردم در الویتهای بعدی قرار خواهد گرفت. یکی از مهترین الویت 
های حضور افراد در لیستهای سیاسی سرشناسی و رای آوری بالقوه داوطلبین 
می باشد و همین باعث شده است که افراد با علایق و تمایلات حزبی مخالف و 
مغایر در لیست های حزب رقیب قرار گیرند، زیرا منافع هر دو طرف به نحوی در 
چارچوب قراردادی که ذکر شد تامین خواهد شد، همچنین افراد غیر متخصص 
اما سرشناس، شانس بالایی جهت حضور در لیست ها را داشته باشند زیرا رای 

آوری لیست از الویتهای احزاب است.
به طور حتم شورای شهرها می توانست بهترین عرصه ورود و تاثیرگذاری نخبگان 
در مدیریت شهرها باشد، معضلات، چالش ها، و بحران های اجتماعی، اقتصادی 
و محیط زیستی فراروی کلان شهر ها آنقدر حاد و بحرانی شده است که دیگر توان 
تحمل آزمون وخطای دیگری را ندارد. فعالان رسانه ای و کنشگران اجتماعی و 
کارشناسان چطور می توانند نسبت به انتخاب و حضور افراد در شورای شهر بی 
تفاوت باشند در حالیکه هر دقیقه از جلسات متعدد و پر هزینه شوراهای شهر 
از جیب شهروندان پرداخت می گردد. در این شرایط سخت اقتصادی کافی 
است مدتی در کنار یک مخزن جمع آوری زباله در سطح شهر نشست و در 
اندک زمانی، شهروندان متعددی را مشاهده کرد که چطور تا کمر در سطل های 
زباله وارد می شوند تا بتوانند حداقل نیاز های زندگی خود را تامین کنند، حق 
این شهروندان بر گردن تک تک افرادی هست که می توانند در انتخاب پرشور و 
اصلح و همچنین کاهش بی تفاوتی مردم موثر باشند. وجدان انسانی حکم می 
کند در زمان باقیمانده تا انتخابات، تلاش مضاعفی برای سپردن این مسند به 
افراد شجاع، متخصص، دلسوز و پاکدست صورت گیرد که واقعا درد و رنج مردم 
را دارند و از لحظه لحظه حضورشان در شورا و ریال ریال هزینه جلسات آن برای 
خدمت به مردم استفاده کنند. فعالان فضای مجازی و رسانه ای نباید از لیست 
های سیاسی بی کارنامه و بی برنامه قهرمان سازی کنند و مواضع و دیدگاههای 
کاندیداهای قوی و با برنامه اما غیر مشهور بایکوت شود. راه درست پیش روی این 
است که بر مطالبه شکل گیری شورای مطلوب در همه ابعاد، پافشاری شود و همه 
ظرفیت های مردم و رسانه ها در مسیر روشنگری به کار گرفته شود. شورای شهر 
با همین قوانین ناقص و امکانات و اختیاراتش، اگر به دست اهلش سپرده شود، 
نهادی مهم و ظرفیت فوق العاده ای برای خدمت واقعی به مردم را دارد، حقیقتا 
شورا جای شیفتگان واقعی خدمت مستمر، عالمانه، دلسوزانه و بی منت است، 
این مهم با روشنگری ها و و با رای و انتخابات درست در دسترس هست و نه اینکه 
نشست و نظاره گر بود تا  یک عده ای یا گروهی که عجیب سرودست می شکنند 
تا در شوراهای شهر به هر قیمتی و از هر طریقی وارد شوند، به خصوص افرادی که 
اشراف، تخصص، توانمندی، مهارت، تجربه موثر و مرتبط، کارنامه و برنامه قابل 
قبولی را ندارند و بیشتر ذوق کسب قدرت و پلی جهت پرتاب به درجات بالاتر آنها 

را ترغیب به حضور در انتخابات شوراها نموده است.
 کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

ترویجاستفادهازآلاتموسیقی
درقبرستانها!

اوضاع خیلی بدی است، وارد قبرستان بهشت معصومه )س( که می شوی، از 
هر قطعه ای صدای نی و آلات موسیقی به گوش می رسد، ندای قرآن کلام خدا 
و روضه حضرت سیدالشهداء علیه السلام و موعظه های آخرتی عالمان دینی 
دیگر رنگ باخته و جای خود را به آوازخوان هایی داده که شاید اعتقاد چندانی به 
معاد ندارند و دکان و دستگاه خوبی در این ایام کرونا و کسادی بازار یافته اند، نکته 
جالب تر این که صاحبان عزا بابت استفاده از هنرمندان نوازنده، گاهی تا مبلغ ۲ 

میلیون تومان دستمزد می دهند.
این روز ها در برخی قبرستان های شهر مقدس قم به ویژه »بهشت معصومه« به 
بهانه ویروس منحوس کرونا مراسمات ختم ها در فضای باز و بر سر مزار متوفی و با 

استفاده آلات موسیقی به جای کلام خدا و اهل بیت برگزار می شود.
برخی شرایط را مساعد دیدند تا مسیر این عمل خیر را منحرف کنند.

گویا این رویه در شهر های مختلف برای بسیاری دکان و دستگاه شده است و 
شهرت کار های آن ها در صفحات مجازی و آگهی های تبلیغی و نرم افزار های 
مرتبط با آن وجود دارد. ظاهرا برخی برای تقابل با دین و به بهانه لاکچری بودن 
و به منظور شادی روح امواتشان در قبرستان و یا مجالس ترحیم از آلات موسیقی 
به جای کلام خدا و اهل بیت استفاده می کنند. در آیات و روایات داریم که بعد از 
جدا شدن روح از بدن، مدت ها روح فرد نسبت به اطراف خود آگاه است و هنوز 
انقطاع کامل از دنیا برای او رخ نداده است.توصیه دین و بزرگان این است که در 
این لحظات و ساعات برای او قرائت قرآن، زیارت عاشورا و تلقین هایی برای یادآوری 
ربانیت خدا صورت گیرد؛ حتی در روایت داریم که بعد از پر کردن قبر با خاک هم 
تلقین بگویید.امیرالمومنین، علی علیه السلام می فرمایند: بعد از اینکه همه از 
بالای سر قبر رفتند افرادی بمانند و برای فرد دعا و قرآن بخوانند. دلیل این ماندن 
آن است که ایشان می فرمایند: بعد از اینکه صدای پای آخرین تشییع کننده تمام 
شود، سوال و جواب فرشتگان از میت آغاز می شود.«از قدیم رسم همیشگی این 
بوده که در مراسم تشییع و تدفین اموات، قاریان، مداحان و روضه خوانان حضور 
پیدا می کردند و به ذکر مصیبت اهل بیت )ع( می پرداختند تا براساس روایات 
معصومین، اگر بناست گریه ای هم صورت گیرد، اشک بر اهل بیت باشد؛ چرا که 

نواختن و نی زدن ثمره و ثوابی برای متوفی ندارد.در پایان پیشنهاد می شود:
تدفین،  برگه های  در  معصومه  بهشت  قم  شهر  آرامستان های  سازمان   .۱
ممنوعیت ورود آلات موسیقی را به صاحبان عزا متذکر شود و دیگر اینکه بنر های 

ممنوعیت ورود آلات موسیقی در آرامستان ها نصب شود.
۲. جامعه مداحان قم با مداحان قبرستان ها ارتباط ایجاد کرده تا هم در بُعد نظارت و 

هم بعد آموزشی برنامه ریزی بهتری برای جلوگیری از این عمل ناصواب صورت گیرد.

اخبار

 
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه مشکل تورم با رونق 
تولید برطرف می شود، تاکید کرد: آنچه مرا وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد 

وضعیت اقتصادی، شرایط بازار و رنج و مشکلات مردم بود. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی که در رادیو اقتصاد حضور یافته بود با تشریح برنامه های 
خود اظهار کرد: آنچه مرا وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد وضعیت اقتصادی، 
شرایط نابسامان بازار و رنج و مشکلات مردم بود. من در جایگاهی بودم که شاهد نارسایی 

و مصادیق فساد اقتصادی بودم.
 وی با بیان اینکه شرایط می توانست در دولت طوری پیش برود که شاهد این فسادها 
نباشیم، افزود: هر کسی بخواهد در مسوولیت اجرایی کشور باشد باید اطلاعات کاملی 
نسبت به وضعیت اقتصادی و مردم داشته باشد. البته این به معنای آن نیست که من 

خدمات دولت های قبل را انکار می کنم بالاخره آن ها هم زحماتی کشیدند.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: ما ناگریز به ایجاد تحول 
هستیم و مردم باید احساس کنند تغییر اتفاق افتاده است، مسوول دولتی باید درک 
درستی از ریشه مشکلات داشته باشد و اقداماتش همراه با فوریت و بدون شتاب زدگی 

باشد.
رییسی ادامه داد: ما در دهه نود شاهد وضعیت نا به سامان اقتصادی بودیم در این 
مدت قیمت خودرو هفت برابر، مسکن هفت برابر، گوشت چهار برابر شد و قدرت خرید 
مردم کاهش پیدا کرد علاوه بر این عدم استفاده از کالاهای اساسی باعث مشکلات 

درمانی مردم شده است دولت باید بین هزینه ها و درآمد مردم توازن ایجاد کند.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، کنترل تورم و گرانی، تامین مسکن 
و هزینه سلام را سه برنامه اصلی خود عنوان کرد و در خصوص کنترل تورم گفت: امکان 
کنترل گرانی وجود دارد باید خلق پول را کنترل کرد این میزان نقدینگی به هر سو برود 

بنیان کن است نقدینگی تنها زمانی موفق است که به سمت تولید برود.
وی با بیان اینکه استقراض دولت از شبکه بانکی باید به حداقل برسد، یادآورشد: 
بی انضباطی و پرهزینه بودن اداره دولت باید کاهش یابد. در این زمینه برنامه ای که 

داریم نرخ تورم را کاهش می دهد.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری یادآورشد: ما در دولت مردمی 
معتقدیم کارها باید به مردم واگذار شود اگر نظارت دولت در این بخش ها فعال شود 

دست سوداگران کوتاه می شود.
رییسی با بیان اینکه جلوی تصمیمات خلق الساعه را گرفت، اظهار داشت: مساله تورم 
و تولید با هم ارتباط جدی دارند باید مساله تولید را رونق دهیم تا مشکل تورم حل شود.

 باید قاچاق را برای قاچاقچیان پرهزینه کنیم
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در مورد واردات بی رویه کالا گفت: 

برخی واردات کالاها با مجوز است یعنی دولت رسما اجازه می دهد کالای تولید داخل 
از خارج وارد شود که باید جلوی این موضوع گرفته شود. امروز واردات قاچاق بازار را 

مختل کرده است.
 وی با تاکید براینکه باید قاچاق را برای قاچاقچی پرهزینه کنیم، گفت: امروز واردات 
بی رویه با مجوز مردم را عصبانی کرده است و ما بنا داریم ریشه های قاچاق و فساد را 
بخشکانیم. رییسی درباره برنامه اش درباره بازگرداندن رونق و تولید به واحدهای تولیدی 
گفت: ما برای گردش واحدها باید تامین نقدینگی کنیم. علاوه بر این  باید برای آن ها 

تامین بازار کنیم و در این راستا دیپلماسی اقتصادی توجه ویژه ای داشته باشیم.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اضافه کرد: وزارت خارجه باید 
بخش دیپلماسی اقتصادی را فعال کند، فضای کسب و کار بهبود یابد و موانع تولید رفع 
شود. در این زمینه یکی از موانع تولید بروکراسی اداری است و باید این موانع را با نگاه 

کارآفرینی برطرف کنیم.
با کشورهای منطقه گفت: در حال حاضر سهم صادرات ما در  ارتباط  وی درباره 
کشورهای منطقه ۳ درصد است که این رقم می تواند دو برابر شود، انتخاب سفیران ما 
در کشورهای دیگر باید با نگاه شایسته سالاری باشد نه اینکه فلان وزیر یا نماینده کارش 

تمام شد برای سفارت اعزام کنیم.  ما به مساله شایسته سالاری نگاه ویژه داریم.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با 
بیان اینکه ارز چند نرخی رانت و فساد ایجاد می کند، 
گفت: من معتقد به یکسان سازی نرخ ارز هستم و 
باور دارم که قیمت ارز باید در بازار تعیین شود و دولت 

دخالتی نکند. 
»محسن مهرعلیزاده« صبح روز شنبه در گفت وگویی 
اظهار  ارز  بازار  نابسامانی های  از  برخی  به  اشاره  با 
داشت: یکی از مهمترین مشکلات کشور در چند سال 
گذشته که منجر به رکود و مشکلات دیگر شد، نرخ ارز 

و افزایش آن بود. 
ارز  نرخ  این مشکل  از  عبور  برای  کرد:  اضافه   وی 
دستوری و ارز ۴۲۰۰ یکی از راهکارهای دولت بود اما 
این شیوه از نرخ گذاری نه تنها موفق نبود بلکه هم رانت 
ایجاد کرد و هم موجب فساد شد. من موافق این گونه 
مدیریت بازار ارز نیستم و باید اینگونه نرخ گذاری ها 

متوقف شود.  
انتخابات ریاست جمهوری  نامزد سیزدهمین دوره 
ادامه داد: برخی این ارز را دریافت کردند اما نه در کار 
تولید سرمایه گذاری شد و نه واردات به سرانجام رسید و 

آنان به ریش مردم و دولت خندیدند. 
با بیان اینکه برای پیشگیری از چنین  مهرعلیزاده 
اتفاقاتی باید نرخ ارز دستوری حذف شود، گفت: من 
معتقد به یکسان سازی نرخ ارز هستم و باور دارم که 
قیمت ارز باید در بازار تعیین شود و دولت دخالتی نکند 

چون دخالت موجب ایجاد رانت و فساد خواهد شد.  

تفاوت ارائه برنامه قابل اجرا و الگو بخش با برنامه های 
دولت  معاون  نظر  مورد  مباحث  از  دیگر  یکی  عادی 
ادعا  همه  گفت:  زمینه  این  در  وی  بود.  اصلاحات 
می کنند که برنامه دارند اما این برنامه چگونه باید باشد 
تا قابلیت اجرا داشته باشد. برنامه باید منطبق بر یک 
الگو قابل اجرا، تعریف شده و استاندارد باشد. برنامه 
برای یک دوره کوتاه مدت نیست باید در سطح کلان 
مورد توجه قرار گیرد.   وی با بیان اینکه من هم در بخش 
کارشناسی و هم در مدیریت کلان تجربه دارم، گفت: 
باید اعتراف کنم که بسیاری از برنامه ها بر محور الگوی 
توسعه طراحی نشدند و این موجب شده تا در چند دهه 

دچار نابسامانی های اقتصادی باشیم. 
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری به 
کارگیری طرح اقتصاد اجتماعی را از راهکارهای مد 
نظر خود عنوان کرد و گفت: در این طرح مردم زیر چرخ 
توسعه له نخواهند شد و هزینه آن را پرداخت نخواهند 
کرد بلکه به جای پرداخت هزینه توسعه خود بخشی 
از توسعه هستند و در بعد اجتماعی مورد توجه قرار 
می گیرند. این برنامه در آلمان اجرا شده و الگوی موفقی 
است و اتحادیه اروپا نیز از سال ۲۰۰۵ بر روی آن اجرایی 
شدن آن تاکید دارد. من در سال ۱۳۸۴ این طرح را در 

قبال دولت رفاه ارائه کردم اما اجرای آن میسر نشد. 
مهرعلی زاده تاکید کرد: تا زمانی که ما فقط از برنامه 
استاندارد  الگو  مبنای یک  بر  برنامه  و  کنیم  صحبت 
نباشد، شرایط به همین گونه است ومشکلات استمرار 

خواهد یافت.  وی خاطرنشان کرد: اختلاف دیدگاه 
در دولت به نفع مردم نیست. وزرا و زیر مجموعه های 

اقتصادی دولت باید از یک الگو خاص تبعیت کنند. 
   مهرعلیزاده با بیان اینکه یکی از مهمترین دلایل 
عدم ثبات اقتصادی ناشی از رشد تورم و بی انضباطی 
در بودجه است، گفت: چندین سال است که در بودجه 
کسری داریم و میزان آن نیز افزایش پیدا می کند و معلوم 
نیست با این شرایط به کجا می رسیم. امسال اعلام شد 
۳۶۵ هزار میلیارد تومان است و برخی نیز از عدد ۵۶۰ 

میلیارد تومان صحبت می کنند.  
کسری  جبران  برای  خود  راهکار  خصوص  در  وی 
بودجه گفت: ما چقدر یارانه پنهان در سال به واحدهای 
صنعتی بزرگ می دهیم تا کالایی را با قیمت ملی به 
مردم عرضه کنند. آنان نباید تولیدات خود را با قیمت 
جهانی به مردم بدهند اما با وجود این یارانه ها همچنان 

قیمت های کالاهای آنها جهانی است. 
 نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
افزود: در حال حاضر ۲۰۰ هزار میلیارد تومان معادل 
۷۳  میلیارد یورو یارانه پنهان انرژی داده می شود. اگر 
کار  به  بودجه  در بخش کسری  یارانه  این  ۳۵ درصد 

گرفته شود بسیاری از مشکلات حل خواهد شد. 
 مهرعلیزاده تاکید کرد: نباید برای کسری بودجه پول 
چاپ کنیم یا آینده را بفروشیم. ما آینده نسل جدید را 
پیش پیش خواهیم فروخت تا بودجه تامین شود و این 

درست نیست.  

محسنمهرعلیزاده:

نرخارزبایددربازارتعیینشود

سیدابراهیم رییسی :

بی انضباطی و پرهزینه بودن اداره دولت باید کاهش یابد

حجت شعبانی*

عباس جعفری*

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه وضعیت فعلی بازار 
مسکن بر ازدواج جوانان تاثیر منفی گذاشته است، گفت: از دوره ای که سالانه ۸۵۰ 

هزار واحد مسکونی در کشور ساخته می شد، امروز به ۳۵۰ هزار واحد رسیدیم. 
سعید جلیلی در گفت وگویی تحت عنوان »روایت مسکن« با اشاره به اقدامات 
کارگروه مسکن دولت سایه در سال های اخیر اظهار داشت: یکی از تجربیات 
کشورهای دنیا در حوزه مسکن، مالیات بر عایدی سرمایه است. این مالیات به این 
معناست که اگر افراد با قصد سرمایه گذاری وارد بازار مسکن می شوند و اقدام به 

خرید می کنند، باید مالیات متناسب آن را بپردازند.
جلیلی گفت: در دولت سایه نیز یکی از مهمترین کارها، پیشنهاد بسته  مالیات 
بر عایدی سرمایه به ویژه در حوزه مسکن بود که به مجلس شورای اسلامی تقدیم 
شد. با تغییر رییس مجلس، بحث مالیات بر عایدی سرمایه جدی گرفته شد و 

خوشبختانه گام های خوبی برای تحقق آن برداشته شده است.
آن  سرگردانی  و  نقدینگی  تومان  میلیارد  روزانه ۲۰۰۰  خلق  به  اشاره  با  وی   
خاطرنشان کرد: باید بپرسیم چه میزان از این حجم خلق پولی که صورت می گیرد، 
به عنوان تسهیلات مسکن به مردم پرداخت شده است؟ در بسیاری از کشورهای 
دنیا با تسهیلات مسکن می توانند بیش از نیمی از مبلغ خانه را پرداخت کنند اما در 

کشور ما این میزان تنها ۱۵ درصد را تشکیل می دهد.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه مسکن دارای ابعاد 
فرهنگی و اجتماعی هست، گفت: از دوره ای که سالانه ۸۵۰ هزار واحد مسکونی 

در کشور تولید می شده است، امروز به تولید ۳۵۰ هزار واحد رسیدیم در کنار این 
آمار، آمار ازدواج جوانان نیز قابل لحاظ بوده و از حدود سالانه ۸۰۰ هزار ازدواج به 

۵۰۰ هزار فقره رسیده است.
وی  تسهیل تشکیل خانواده را یکی دیگر از وظایف اصلی دولت عنوان کرد و 

گفت: وضعیت فعلی بازار مسکن بر ازدواج جوانان نیز تاثیر منفی گذاشته است.
جلیلی ادامه داد: وقتی به این آقایان گفته می شد که چرا وضعیت بازار مسکن 
اینگونه است، می گفتند اثر تحریم است زمین، مصالح تولید داخل و نیروی انسانی 
دخیل در صنعت مسکن چه ربطی به تحریم دارد هر یک واحد مسکنی که متناسب 
با نیاز جامعه ساخته نمی شود، یعنی یک خانواده امید صاحب خانه شدنش کمتر 

می شود.
وی با بیان اینکه ۶ برابر شدن قیمت مسکن و نصف شدن آمار ساخت و ساز به 
اشتغال کشور آسیب وارد کرد، اظهار داشت: برای هر صد متر واحد مسکونی، یک 
و نیم شغل مستقیم و یک شغل غیر مستقیم ایجاد می شود؛ وقتی ۳۵۰ هزار واحد 

مسکونی سالانه در این دولت ساخته نشد، چه میزان بیکاری به وجود می آید؟
جلیلی  گفت: ساخت و سازهایی که تا ده دوازده سال گذشته انجام شده، اگر 
مبتنی بر یک هدایت صحیح از سوی شورای عالی شهرسازی بود، چهره  شهرها 
بسیار زیباتر و دلنشین تر به نظر می آمد. در کشورهای دنیا، خیابان ها تابع یک 
معماری خاص هستند که به شهر سرزندگی می بخشد؛ یعنی در همین موضوع 
مسکن نباید به حداقل ها اکتفا شود، بلکه مساله معماری از اهمیت برخوردار است.

سعید جلیلی مطرح کرد:

تاثیرمنفیوضعیتفعلیبازارمسکنبرازدواججوانان

 نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
گفت: راه ایجاد ثبات در اقتصاد، همان تولید است و 
برنامه داریم که با رونق تولید حداقل در ۴ سال آینده، 

سالی ۵ درصد رشد اقتصادی را محقق کنیم.
عبدالناصر همتی پس از ضبط برنامه تبلیغاتی خود 
در رادیو ایران در جمع خبرنگاران افزود: سرمایه گذاری 
ما در طول ۱۸ سال گذشته ثابت بوده و تغییری در 
سرمایه گذاری سرانه با قیمت ثابت نداشتیم این یعنی 
رشد تولید نداشتیم بنابراین اگر بخواهیم تولید را راه 
بیندازیم باید بستر و اطمینان لازم را برای سرمایه گذاری 
را  آن  بتوانیم  و  بیاوریم  وجود  به  خصوصی  بخش 

گسترش دهیم و تقویت کنیم.
وی با بیان اینکه در برنامه رادیو ایران درباره سامان 
ارز، اقتصاد و معیشت صحبت کردم  بازار  به  بخشی 
گفت: البته عمده بحث ما بر تولید و رشد اقتصادی 

متمرکز بود.
رئیس کل بانک مرکزی اضافه کرد: در این برنامه بنده 

درباره مهمترین مسائل اقتصادی و آنچه که تولید را 
تحت تاثیر قرار داده توضیح دادم و برنامه های خود را 
برای افزایش تولید و جلوگیری از رشد قیمت ها اعلام 

کردم.
همتی تاکید کرد: اگر مردم اعتماد کرده و بنده را 
جدی  مشکلات  و  مسائل  برای  حتماً  کنند  انتخاب 
اقتصادی، راه حل دارم که بعد از انتخاب شدن به این 
برنامه ها،  این  با  مطمئنم  پرداخت؛  خواهم  مسائل 

مشکلات کشور به زودی حل خواهد شد.
وی ادامه داد: رشد اقتصادی ما در یک دهه گذشته 
به دلیل وجود تحریم ها مناسب و شایسته کشور نبوده، 
این درحالی است که می توانیم با تعامل چه در داخل 
ایران و چه با کشور های خارجی، این مسائل را هرچه 
سریعتر حل کنیم و زمینه ای ایجاد کنیم که فعالان 

اقتصادی توجه بیشتری به تولید داشته باشند.
رقابت من با کسانی است که با رای دادن قهرند 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 

رئیس  سیاست مداران،  این  از  پیش  تا  گفت: 
جمهور بودند و برای اقتصاد تصمیم می گرفتند؛ ما 
می خواهیم اقتصاددان رئیس جمهور شود و در واقع 
اقتصاددانان برای سیاست تصمیم بگیرند، زیرا آنچه را 
که سیاستمداران برای اقتصاد تصمیم گرفته اند تجربه 

چندان مفیدی نبوده است.
دهه  سه  طول  در  میانگین  طور  به  افزود:  همتی 
گذشته، تورم۲۰ درصدی در کشور حاکم بوده,، زیرا 
که  اند  گرفته  تصمیم  اقتصاد  برای  سیاستمداران، 

تاثیری در اقتصاد نداشته است.
وی با بیان اینکه مردم دیگر خسته شده اند گفت: 
من صدای خاموش مردمی هستم که رای نمی دهند و 
گفته ام رقبای من آن پنج نفری نیستند که در تیم تایید 
صلاحیت ها هستند، رقابت من با کسانی است که با 
رای دادن قهرند. یعنی قهر مردم رقیب من است و اگر 
مردم به صحنه بیابند مطمئن باشند تحول مهمی در 

انتخابات رخ خواهد داد.

عبدالناصرهمتی:

سالی۵درصدرشداقتصادیایجادمیکنم
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7توصیهبرایکاهشخطرابتلابهسرطانپروستات تاثیرآلودگیهوابرکاهشحسبویایی
محققان با تجزیه و تحلیل پیامدهای قرار گرفتن طولانی در معرض آلودگی 
هوا، نحوه اثرگذاری این نوع آلودگی را بر حس بویایی را ارزیابی کردند و 
دریافتند قرارگرفتن طولانی مدت در معرض آلودگی هوا موجب افزایش 

خطر از دست دادن حس بویایی به میزان ۱.۶ تا ۱.۷ برابر می شود.
دانشگاه  محققان  ساینس دیلی،  خبری  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
جانزهاپکینز واقع در آمریکا با تجزیه و تحلیل اطلاعات ۲.۶۹۰ داوطلب 
بالاتر از ۱۸ سال، دریافتند قرارگرفتن طولانی در معرض ذرات آلاینده با 
ابعاد کوچکتر از ۲.۵ میکرومتر موجب افزایش خطر از دست دادن حس 

بویایی به میزان ۱.۶ تا ۱.۷ برابر می شود.
به اعتقاد محققان علت این امر، محل استقرار عصب بویایی است که دقیقا 
در مسیر حرکت ذرات آلاینده با ابعاد کمتر از ۲.۵ میکرون قرار گرفته است.

و  اجتماعی  عوامل  تاثیر  تحقیقات،  این  بعدی  مرحله  در  است  قرار 
اقتصادی بر میزان قرارگیری شهروندان در معرض ذرات آلاینده با ابعاد کمتر 

از ۲.۵ میکرون مورد تجزیه و تحلیل قرار گیرد.
آلودگی هوا یکی از تبعات اجتناب ناپذیر زندگی صنعتی است. آلودگی هوا 

نهمین عامل مرگ و میر و از کار افتادگی در سراسر جهان است.
بر اساس آمار آلودگی هوا مرگ و میر را به طور کلی به میزان ۱۶ درصد، 
مرگ و میر ناشی از بیماری های قلبی عروقی را به میزان ۲۷ درصد، مرگ 
ناشی از سرطان ریه را به میزان ۲۸ درصد و خطر بروز حمله قلبی را به میزان 
۷۵ درصد افزایش می دهد. قرارگرفتن در معرض آلاینده ها باعث افزایش 

مشکلاتی از قبیل آسم، بیماری های کبدی، و دیابت می شود.
بر اساس آخرین آمار سازمان جهانی بهداشت، آلودگی هوا سالانه جان 
هفت میلیون نفر را در سراسر جهان می گیرد. در ادامه این گزارش آمده 
است از هر ۱۰ نفر، ۹ مورد هوایی را تنفس می کنند که حاوی مقادیر بیش 

از حد مجاز از آلاینده هاست.
بر اساس این آمار، اکثر افرادی که در معرض هوای آلوده قرار دارند، در 
کشورهای فقیر و کم درآمد زندگی می کنند. ترکیب آلودگی خانگی و فضای 
باز، عامل حدود هفت میلیون مرگ زودرس در سال است که عمدتا به دلیل 
سکته مغزی، بیماری های قلبی، بیماری انسداد مزمن ریوی، سرطان ریه و 

عفونت های حاد تنفسی جان خود را از دست می دهند.
در  آلودگی هوا  از  ناشی  زودرس  میرهای  و  از مرگ   -حدود ۹۱ درصد 
کشورهای فقیر و کم درآمد رخ می دهد و بیشترین آمار متعلق به مناطق 

غربی اقیانوس آرام و جنوب شرق آسیا است.
نفر در معرض  باز، حدود سه میلیارد  آلودگی هوای محیط  بر  -علاوه 
آلودگی داخل خانه قرار دارند و از زیست توده، نفت و زغال سنگ برای پخت 

و پز و افزایش دما استفاده می کنند.
-استفاده از حمل و نقل پاک، سوخت سبز، مدیریت زباله های شهری، 
مدیریت سوخت و خانه های کم مصرف از جمله بهترین راهکارهای مبارزه 

با آلودگی هوا هستند.

 گزارش :ایمن سادات موسوی نژاد 

آنچه به عنوان دغدغه امروز تولد نوزادان مطرح است ترجیح مادران به 
سزارین نسبت به زایمان طبیعی است در حالی که در صورت آگاهی از 
عوارض و مزایای هر یک بهتر می توانند در این زمینه تصمیم گیری داشته 

باشند.
 در سال¬های اخیر ذهن بانوان باردار برای تولد فرزند خود چندان با سؤال 
سزارین یا زایمان طبیعی؟ درگیر نمی شود زیرا تصمیم خود را در زمینه انتخاب 
سزارین از مدت ها پیش گرفتند در حالی که پاسخ صحیح به این پرسش و 
انتخاب مناسب می تواند در سلامت مادر و نوزاد مؤثر باشد و تصمیمی نیست 

که بتوان مدت ها پیش از بارداری یا در ماه های اولیه بارداری اتخاذ کرد.
نباید اجازه داد مادران قربانی کمبود آموزش در انتخاب روش مناسب تولد 
فرزندشان باشند و زایمانی که با سیستم فیزیولوژیکی آنها سازگار است رها 
کنند و به زایمانی بپردازند که خطرات و تهدیداتی برای آنها به همراه دارد زیرا 

سزارین باید از روی ناچاری باشد نه به انتخاب.
در گذشته درصد کمی از بانوان سزارین را انتخاب می کردند ولی اکنون هر 
فرد می تواند سزارین یا زایمان طبیعی را انتخاب کند ولی باید از عوارض آینده 

آن آگاه باشد.
 همه بانوان می توانند زایمان طبیعی داشته باشند

برخی از مادران این سؤال را دارند آیا همه می توانند زایمان طبیعی داشته 
باشند که ندا بداقی، متخصص زنان و زایمان و نازایی در این زمینه گفت: از 
نظر علمی همه بانوان می توانند زایمان طبیعی داشته باشند زیرا متناسب 
با فیزیولوژی بدن یک خانم طراحی شده مگر یک سری موارد خاص بنا به 
تشخیص پزشک و مواردی که خطراتی مادر و جنین را تهدید کند که مادر 
باید اورژانسی سزارین شود. در همه دنیا سزارین به موارد اورژانسی محدود 

شده است.
باردار به سمت  بانوان  آنکه زیرساخت ها در کشور فراهم نشده  به دلیل 
سزارین انتخابی رفتند و علاقه به زایمان طبیعی کاهش پیدا کرده و سزارین 

به یک عمل طبیعی برای بانوان باردار شده است.
به گفته وی زمانی که فیزیولوژی بدن مادر به هم می خورد و ورزش مناسب 
ندارد و آموزش های حرکات در طول سیر زایمان را فرانگرفته نمی تواند زایمان 
طبیعی داشته باشد و از طرفی دیگر زمینه سازی فکری است که باید برای 

مادران ایجاد شود.
یا  طبیعی  زایمان  که  می کند  انتخاب  آموزش ها،  گذراندن  از  پس  مادر 
سزارین داشته باشند ولی اگر آمادگی کسب نکرده باشد و زمینه سازی برای او 
انجام نشده باشد؛ جلسات را شرکت می کند ولی هیچ خروجی برای او ندارد.

این متخصص مرکز فوق تخصصی جراحی محدود درمان ناباروری طهورا 
عنوان کرد: مادری که یک بار سزارین شده بهتر است که دوباره سزارین شود 
البته پدیده ای با عنوان »وی بک)vbac(« وجود دارد که مربوط به بانوانی 
است که یک بار سزارین شدند و تمایل پیدا می کنند که برای زایمان بعدی، 

زایمان طبیعی داشته باشند.
به گفته وی از نظر علمی »وی بک« زایمان طبیعی است که پس از سزارین 
می توان انجام داد به جز سزارین هایی که در حاملگی پیشین برش عمودی 

داشته یا سابقه میو مکتومی داشتند.
دارای  افراد  بیان می شد  پیشین  بداقی خاطرنشان کرد: در کتاب های 
قدهای زیر ۱۶۰ سانت نمی توانند زایمان طبیعی داشته باشند ولی اکنون 
این امر از علم پزشکی دنیا حذف شده و به همه بانوان باردار فرصت داده 

می شود تا از طریق ورزش و برخی حرکات زایمان طبیعی داشته باشند.

ترس بانوان باردار از زایمان طبیعی
زایمان  از  آنها  از  بسیاری  که می نشینیم  باردار  بانوان  پای صحبت های 
طبیعی ترس دارند و به توکوفوبیا و ترس از زایمان طبیعی مبتلا هستند در 

حالی که سزارین عمل جراحی است که عوارضی به همراه دارد.
این متخصص زنان و زایمان با بیان اینکه برخی از بانوان پیش از بارداری به 
واژینیسموس و فوبیا از رابطه جنسی مبتلا هستند، گفت: اینگونه افراد باید 
مورد روانشناسی قرار گیرند تا این امر برطرف شود. اگر چنین فردی که هنوز 
مشکل واژینیسموس او حل نشده باردار شود چگونه می تواند زیر پوشش 

آموزش زایمان طبیعی قرار گیرد.
با این فرد  و  ارادی و ناخودآگاه است  او غیر  وی تصریح کرد: این رفتار 

نمی توان روانشناسی و کاردرمانی انجام داد تا با زایمان فیزیولوژیک کنار آید.
بداقی درباره علت اینکه برخی بانوان از زایمان طبیعی فراری هستند، 
گفت: بخشی مربوط به تجربه هایی است که خودشان دارند که ناشی از 
رفتارهای نادرست است که سبب می شود بانوان دچار ترس و فوبیا از زایمان 
طبیعی شوند بنابراین زمانی که مادر تجربه خوبی از زایمان طبیعی ندارد، 
فرزندش  تولد  انتخاب روش  زمینه  به درستی در  را  نمی تواند دختر خود 

آموزش دهد.
وی معتقد است: بانوان آموزش های لازم را در این زمینه دریافت نکردند 
دارد  نیاز  بیمارستانی  تورهای  برگزاری  به  ورزش  جز  به  طبیعی  زایمان  و 
و اینکه همسر در طول زایمان کنار فرد باشد ولی در کشور این بستر آماده 
نشده و حتی آموزش روانشناسی وجود ندارد و عوارض سزارین آموزش داده 

نمی شود.
این متخصص زنان و زایمان و نازایی از جمله عوارض سزارین را اینگونه بیان 
کرد: مادر حداکثر می تواند سه بار سزارین شود و پس از این زمان چسبندگی 
در ناحیه اعضای شکم، دردهای مزمن، جا به جایی مثانه و مشکلات ادراری 

برای او به وجود می آید.
 وی معتقد است: زمانی که نوزاد متولد می شود اصل رابطه مادر و نوزادی 
به وسیله هورمون هایی است که لحظه تولد در بدن مادر آزاد می شود که با 
سزارین به دلیل بیهوشی این سیر فیزیولوژیکی در بدن مادر قطع شده است.

غفلت از روش های زایمان طبیعی در کشور
برخی روش های زایمان طبیعی در دنیا استفاده می شود که در کشور مورد 

غفلت واقع شده است. بداقی در این زمینه گفت: در همه دنیا زایمان در آب 
و بی حسی اپیدورال به صورت نرمال انجام می شود که به بستر تجهیزاتی، 

آموزشی و روانشناسی نیاز دارد.
وی با اشاره به مزایای زایمان طبیعی عنوان کرد: بانویی که زایمان طبیعی 
دارد همان روز می تواند به طور طبیعی راه برود و دو روز بعد از زایمان می تواند 
به ورزش بپردازد و کاهش سایز شکم و برگشت پوست سیر فیزیولوژیک دارد 
ولی کسی که سزارین شده تا یک هفته نمی تواند به طور طبیعی راه برود و 

حداقل تا یک ماه نباید بیش از ۶ کیلو بار حمل کند.
این متخصص مرکز فوق تخصصی جراحی محدود درمان ناباروری طهورا 
ادامه داد: مادر حداقل دو ماه پس از سزارین می تواند به ورزش برود که این 
امر سبب شلی عضلات و افتادگی پوست می شود و چسبندگی در شکم بین 

رحم و سایر ارگان ها و جفت به رحم را به همراه دارد.
وی خاطرنشان کرد: ریسک حاملگی های خارج رحمی پس از سزارین 
بیشتر است حتی حاملگی هایی که در محل اسکار سزارین قبلی ایجاد 

می شود احتمال پارگی رحم را افزایش می دهد و جان مادر به خطر می افتد.
 انجام زایمان بدون درد بنا بر رضایت مادران باردار

بداقی با اشاره به نحوه زایمان طبیعی با بی حسی گفت: در این روش مادر 
را از ناحیه کمر بی حس می کنند به طوری که انقباضات را دارد و می تواند 
به روند زایمان کمک کند ولی درد ندارد البته متخصص زنان و بیهوشی باید 
در این حین همراه مادر باشد. وی با بیان اینکه تمام خانم ها بنابر رضایت 
خودشان می توانند زایمان بدون درد داشته باشند، تصریح کرد: در این روش 
مادر از نظر حسی بلوکه می شود در حالی در سیستم حرکتی او هیچ اختلالی 
ایجاد نمی شود. این متخصص زنان و زایمان معتقد است: زایمان هایی که 
با بی حسی روی می دهند به مانیتورینگ دقیق نیاز دارند و قلب نوزاد کامل 

مشاهده و اقدامات لازم انجام شود.
به گفته وی نوزادانی که با زایمان طبیعی متولد می شوند هوشیارتر هستند و 

این مسئله به دلیل عبور از کانال زایمان و تخلیه نهایی ریه آنها است.
 بداقی با بیان اینکه ۸۳ درصد مرگ مادران کل دنیا پس از سزارین بوده 
است، گفت: علت اصلی مرگ مادران در اثر سزارین اول خونریزی و دوم 
ترومبوآمبولی است. سزارین ریسک ترومبوآمبولی را در قالب انعقاد خون در 

رگ ها افزایش می دهد و این لخته به ریه منتقل می شود.
وی با اشاره به پیشنهاداتی برای فرهنگ سازی در زمینه زایمان طبیعی 
گفت: ابتدا باید بودجه هایی برای این امر اختصاص پیدا کند تا آموزش 
عمومی ارائه شود زیرا همه مادران نمی توانند هزینه آموزش را بپردازند یا 

خیلی ها می توانند ولی ترجیح نمی دهند.
طبیعی  زایمان  پذیرش  انتظار  مورد  سطح  به  را  مادران  آموزش ها  این 

می رساند تا نسل بعدی خودشان داوطلبانه به دنبال ارائه آموزش ها بروند.
با توجه به اینکه بسیاری از مادران از زایمان طبیعی ترس دارند بسترسازی 
روانشناسی باید در اولویت قرار گیرد و مادر باید ترغیب به زایمان طبیعی شود.
سیاست های در نظر گرفته شده باید با یکدیگر همخوانی داشته باشد و در 
صورت انتظار از ماما در زمینه اینکه مادر را در طول زایمان پشتیبانی کند، 

پشتوانه و تجهیزات لازم برای این امر فراهم شود.
بخش خصوصی توان مالی ندارد که بدون برداشت، برای آموزش هزینه 
کند بنابراین سیستم دولتی باید فرهنگ سازی و آگاه سازی در زمینه عوارض 
سزارین را انجام دهد تا انتخاب درست در زمینه شیوه زایمان انجام شود که 
در بلند مدت به نفع سیستم سلامت است و کاهش هزینه را به همراه دارد و 
همچنین مادر نیز در صورت تجویز پزشک، از مزایای زایمان طبیعی بهره مند 

و از خطرات سزارین در امان می ماند.

سزارین اورژانسی است نه انتخابی؛

علائمیکهنشانمیدهدزوالعقلغفلت از خطرات سزارین مادران باردار
شروعشدهاست

هرچند زوال عقل درمانی ندارد اما تشخیص به موقع می تواند برای مدیریت و 
کنترل بهتر این بیماری کمک زیادی کند. در این مطلب خواهیم گفت علائمی که 

نشان می دهند فردی در حال ابتلا به آلزایمر است، چه هستند.
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، زوال عقل را عبارتی عمومی برای توضیح 
اختلال در توانایی ِ به خاطر آوردن، فکر کردن و یا تصمیم گیری می داند که در امور 
روزمره فرد اشکال ایجاد می کنند. تخمین زده شده پنج میلیون فرد بزرگسال با زوال 
عقل زندگی می کنند. هرچند زوال عقل درمانی ندارد اما تشخیص به موقع می تواند 
برای مدیریت و کنترل بهتر این بیماری کمک زیادی بکند. در این مطلب خواهیم 

گفت علائمی که نشان می دهند فردی در حال ابتلا به آلزایمر است چه هستند.
حافظه تان در حدی ضعیف شده که انجام کارهای روزمره را مختل کرده است

از  یکی  اما  نیست  بزرگی  مسئله ی  تلفن  شماره  یک  کردن  فراموش  هرچند 
یاد  را  آلزایمر، فراموش کردن اطلاعاتی است که اخیراً آن ها  علامت های اصلی 
گرفته اید. اگر کسی سؤال هایی را بارها و مکرراً تکرار کند یا به یادآوری های مداوم نیاز 

داشته باشد، می توان آن را علامت زوال عقل دانست.
برای پیگیری برنامه ها مدام دچار مشکل می شوید

پرداخت  داشتن  خاطر  به  مثلًا  یا  برنامه ها  پیگیری  برای  مشکلی  معمولًا 
صورتحساب ها نداشته اید؛ اما ناگهان این کارهای معمول روزمره برایتان سخت و 

چالش برانگیز شده اند. این می تواند علامت بارزی از زوال عقل باشد.
توانایی انتخاب یا تصمیم گیری تان افت کرده است

به نظرتان می رسد قدرت تصمیم گیری سابق را ندارید یا انگار توانایی تان برای 
قیاس یا انتخاب کردن افت کرده است؟ این می تواند نشان دهنده ی زوال عقل 
باشد. نتیجه ی چنین افتی را می توانید به صورت انتخاب های بد یا بی توجهی به 

سر و وضعتان ببینید.
زمان ها، مکان ها و آدم ها را اشتباهی می گیرید

افرادی که زوال عقل دارند اغلب زمان ها و اسم ها و حتی فصل ها را اشتباهی 
می گیرند و با هم قاطی می کنند.

در درک تصاویری که می بینید مشکل پیدا کرده اید
مشکلات بینایی نیز از علائم ابتدایی زوال عقل هستند که می توانند بر تعادل فرد و 

توانایی خواندن او نیز اثر بگذارند.
در حرف زدن یا نوشتن دچار مشکل شده اید

افرادی که زوال عقل دارند معمولًا با لغات نیز مشکل پیدا می کنند و به سختی 
می توانند اسم یک شیء خاصی را به یاد بیاورند و ادا کنند یا اسم آن ها را اشتباهی 

می گویند.
آمده اید  که  را  راهی  نمی توانید  یا  می گذارید  اشتباهی  جاهای  را  وسایل 

برگردید
یک علامت معمول دیگر از زوال عقل این است که فرد برای یادآوری اینکه چیزی را 

کجا گذاشته است مشکل دارد یا نمی تواند راهی را که آمده است برگردد.
در انجام کارهای معمولی و آشنا دچار مشکل شده اید

زندگی پُرمشغله ی امروزی آن قدر حواسمان را پرت کرده است که گاهی ناخواسته 
یک سری از کارهای عادی روزانه خود را فراموش می کنیم، مثلًا یادمان می رود به 
برایتان  روزمره که سال هاست  انجام کارهای معمولی  اگر  اما  بدهیم.  گل ها آب 

آشناست اکنون برایتان سخت شده می تواند نشانه ای از آلزایمر باشد.
خلق وخویتان عوض شده است

طبیعی است گاهی اخلاقمان مثل همیشه نباشد؛ اما نوسانات خلقی شدید و 
چشمگیر که هیچ دلیلی نمی توان برای آن ها پیدا کرد می توانند نشان دهنده ی 

شروع زوال عقل باشند.
شخصیتتان تغییراتی کرده است

بله، همه تغییر می کنند اما یک تغییر ناگهانی و عجیب در شخصیت می تواند 
علامت آلزایمر باشد.

احساس سردرگمی و آشفتگی دارید
ایجاد زوال عقل می تواند موجب بروز احساس گیجی و سرگشتگی و بهت زدگی 

شود.
شکاک شده اید

این هم علامت دیگری از زوال عقل!
گوشه گیر شده اید

یک الگوی رفتاری معمول در زوال عقل، کناره گیری از دیگران و دوری از ارتباط 
با آن هاست.

ترسو شده اید
ترسی که با احساس آشفتگی یا کج خیالی تغذیه می شود یا با دیگر علائم گفته 

شده همراه است می تواند علامت شروع آلزایمر باشد.
فشارخونتان بالاست

زوال عقل عروقی که در اثر فشارخون بالا ایجاد می شود زمانی روی می دهد که یک 
سری از سکته های مغزی کوچک و جزئی به مرور زمان در مغز رخ می دهند.

ریسک فاکتورهای زوال عقل چیست؟
یک ریسک فاکتور چیزی است که احتمال ابتلا به عارضه ای را بیشتر می کند. 
اصلًا  یا  داد  تغییر  می توان  سختی  به  را  عقل  زوال  فاکتورهای  ریسک  از  برخی 

غیرممکن است. این ریسک فاکتورها شامل موارد زیر می شوند:
. سن: هر چه سنتان بیشتر باشد احتمال اینکه دچار زوال عقل شوید هم بیشتر 

است. اما زوال عقل، بخشی طبیعی از سالخوردگی نیست.
از  اما برخی  تنهایی سبب زوال عقل نمی شوند،  به  به طور کلی، ژن ها  . ژن: 
بازی  دارند نقش  زوال عقل که شیوع کمتری  از  انواعی  در  ژنتیکی  فاکتورهای 
می کنند. زوال عقل معمولًا به دلیل ترکیبی از عوامل ژنتیکی و عوامل محیطی مانند 

سیگار کشیدن و ورزش نکردن ایجاد می شود.
دیگر ریسک فاکتورهای مهم شامل موارد زیر می شوند:

. پایین تر بودن میزان تحصیلات . نقص شنوایی . افسردگی درمان نشده
. تنهایی یا کناره گیری از اجتماع

. بیشتر ساعات روز را نشستن
دانشمندان می گویند ما می توانیم با اصلاح ریسک فاکتورهای زوال عقل، احتمال 
ابتلا به این بیماری را تقریباً تا یک سوم کاهش دهیم. کارشناسان اتفاق نظر دارند 
هر چیزی که برای قلب خوب است برای مغز نیز مفید است. یعنی شما می توانید با 

اصول زیر، احتمال ابتلا به زوال عقل را کمتر کنید:
. رژیم غذایی سالم و متعادلی داشته باشید.

. وزنتان را در حد سالمی حفظ کنید.
. مرتباً ورزش کنید.

. الکل مصرف نکنید.
. سیگار نکشید.

. فشارخونتان را در سطح سالمی نگه دارید.
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معاون مرکز بهداشت شهرستان قم:

افراددارایبیماریزمینهاینسبتبه
تزریقواکسنکروناتعللنکنن

معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: افراد دارای بیماری زمینه ای به دلیل 
احتمال آسیبی که به واسطه ابتلا به کرونا متوجهشان است، نباید نسب به تزریق به موقع 

واکسن تعلل کنند.
محمدجواد باقریان افزود: تزریق واکسن مهم ترین اقدامی است که از گذشته تاکنون 
برای غلبه بر بیماری های واگیردار صورت گرفته است و بیماری های بسیاری به کمک 

واکسیناسیون عمومی ریشه کن شده و یا در مرحله حذف قرار گرفته اند.
در دسترس  که خوشبختانه  است  واکسن جدیدی  کرونا،  واکسن  کرد:  اضافه  وی 
کشورها قرار گرفته و برغم این که قدمت واکسن های دیگر را ندارد، تاکنون کمک بسیاری 

به کاهش ابتلا و شیوع ویروس کرونا در جهان کرده است.
وی ادامه داد: در کشورهایی که واکسیناسیون را به بالای ۷۰ تا ۸۰ درصد رسانده اند، 

بیماری کرونا کاملا کنترل شده و مرگ بر اثر ابتلا به کرونا به صفر رسیده است.
به گفته باقریان، تزریق واکسن مطابق با سند ملی واکسیناسیون انجام می شود و در حال 
حاضر متولدان سال ۱۳۳۰ به قبل، یعنی ۷۰ ساله ها و بزرگ ترها می توانند با مراجعه به 

مراکز واکسیناسیون با خیال راحت واکسن دریافت کنند.
وی با بیان این که برخی تصور می کنند با دریافت واکسن ناقل ویروس می شوند و به 
اطرافیان منتقل می کنند، گفت: عملکرد واکسن های کرونا که در ایران وجود دارد، ۲ 
نوع است، یک نوع آن ویکتوری است، یعنی پروتیین کوچکی از ویروس کرونا بر یک نوع 

ویروس سرماخوردگی سوار شده و ایمنی که به وجود می آید علیه کرونا خواهد بود.
وی افزود: در نوع دیگر واکسن، ویروس کرونا کاملا غیرفعال و کشته شده است و قابلیت 

تکثیر و بیماری زایی ندارد و هیچ کسی از فرد واکسن زده، کرونا نخواهد گرفت.
معاون مرکز بهداشت شهرستان قم بیان کرد: برخی افرادی که دارای بیماری زمینه ای 
هستند از تزریق واکسن واهمه دارند، در صورتی که این گروه از افراد باید هر چه سریع تر 
نسبت به واکسیناسیون در نوبت مقرر اقدام کنند، زیرا اگر مبتلا به ویروس کرونا شوند، 
شدت بیماری در این افراد بسیار شدید خواهد بود و برای واکسیناسیون نیازی به تایید 

پزشکشان ندارند.
وی تصریح کرد: افرادی که نسبت به تزریق واکسن حساسیت دارند، تنها گروهی 

هستند که نباید واکسن دریافت کنند.
به گفته وی، هیچ منعی برای دریافت واکسن از سوی مادران شیرده وجود ندارد و این 

افراد نیز باید طبق دستورالعمل های خاص خود واکسیناسیون شوند.
باقریان افزود: تاکنون از بین واکسن هایی که وارد ایران شده است، واکسن خاصی 
برای مادران باردار توصیه نشده است و فقط مادران بارداری که در معرض خطر هستند بر 

اساس شرایط خاص می توانند از واکسن های موجود استفاده کنند.
وی با اشاره به راه اندازی پنج مرکز تجمیعی واکسیناسیون در قم، بیان کرد: در استان 
قم مرکز شماره یک واقع در میدان روح الله، مرکز شماره ۲ واقع در بلوار کارگر، روبروی مرکز 
چشم پزشکی جوادالائمه)ع(، مرکز شماره ۳ واقع در انتهای نیروگاه، جنب امامزاده سید 
معصوم، مرکز الزهرا)فقط در شیفت عصر ساعت ۱۵الی ۲۰(، مرکز شماره ۴ مجتمع امام 
خمینی)ره(، جنب گلزار شهدا و مرکز شماره پنج مصلای قدس آماده حضور همشهریان 

است.
به گفته وی، مرکز خودرویی واکسیناسیون کرونا نیز فردا در پارکینگ بلوار شهید سردار 
سلیمانی راه اندازی می شود و امیدواریم مردم استقبال و با خیال راحت واکسن تزریق 

کنند.
باقریان گفت: شهروندان برای آگاهی از اطلاعاتی از جمله واکسن کرونا، عوارض، 
چگونگی ثبت نام برای دریافت واکسن و مراکز منتخب تزریق واکسن کرونا می توانند 
اپلیکیشن بهدان را که توسط معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم طراحی شده 

است، نصب و از مطالب آن استفاده نمایند.

رئیس ستاد انتخابات استان قم ت:

جمعاتتبلیغاتیکاندیداهاممنوعاست
 رئیس ستاد انتخابات استان قم گفت: رعایت پروتکل های بهداشتی در تبلیغات 

انتخابات پیش رو از اولویت های مهم استان است.
بیژن سلیمان پور به نحوه برگزاری تبلیغات کاندیداهای انتخابات ۱۴۰۰ اشاره و اظهار 
داشت: تبلیغات نامزدهای ریاست جمهوری و هم چنین رعایت شیوه نامه های بهداشتی و 

افزایش مشارکت مردم از اولویت های ما است.
به صورت  را  خود  روباز  ظرفیت های  از  باید  وادارات  اجرایی  دستگاه های  افزود:  وی 
مساوی و عادلانه در اختیار نامزدها قرار دهند و با توجه به شرایط کرونایی تعداد شعب رای 
در قم با افزایش ۱۰ درصدی به ۸۵۰ شعبه افزایش یافته است و رعایت شیوه نامه بهداشتی 

در این شعب از طریق خط کشی تعیین می شود.
رئیس ستاد انتخابات استان قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به  ممنوعیت 
هرگونه تجمع و سخنرانی تبلیغاتی کاندیداها در استان بیان کرد: طبق مصوبات وزارت 
کشور و ستاد ملی مبارزه با بیماری کرونا، هرگونه تجمع، مراسم سخنرانی و مناظره در 
مکان های سربسته در کشور و ازجمله استان قم ممنوع می باشد و مناظرات بین کاندیداها 

فقط از طریق تلویزیون و یا در فضای مجازی امکان پذیر است.
سلیمان پور عنوان کرد: سخنرانی کاندیداها باید در فضاهای باز و صرفاً با رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی باشد و باید تا ۳۰ درصد از ظرفیت 

فضاهای روباز استفاده گردد و مراسم سخنرانی باید ۲ ساعت باشد.
به گفته این مسئول؛ جلسات و تجمعات هم اندیشی با ۳۰ نفر در فضای بسته غیرقانونی 
است هم چنین مراسم استقبال از نامزدها و راهپیمایی انتخاباتی و دیگر تجمعات مطلقاً 

ممنوع است.
  

رئیس پلیس راهور شهرستان قم:

چراغهایراهنماییشهرقمبرق
اضطراریندارند

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان قم   گفت:چراغ های راهنمایی و رانندگی 
شهرستان قم برق اضطراری ندارند و با قطع برق شهری قطع می شوند.

متاسفانه  اظهار کرد:  قم  به خاموشی های  اشاره  با  سرهنگ حمید عرب لاریمی، 
چراغ های راهنمایی و رانندگی شهرستان قم با قطع برق شهری قطع می شوند چرا که  

برق اضطراری ندارد.
او  افزود: در خواست ما این بوده که برق چراغ ها از برق شهری جدا شود یا به انرژی 

خورشیدی متصل شود که مشکل فعلی مرتفع شود.
عرب تصریح کرد:در شرایط فعلی کاری نمی توان کرد جز این که پلیس در تقاطع هایی 
که چراغ ها برق ندارند حضور فعال و پر رنگ تری داشته باشد تا این مسئله خللی در روند 
تردد شهروندان قم ایجاد نکند. رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان قم  بیان کرد: 
طبیعتا این مسئله در وضعیت عبور و مرور و نظم شهری بی تاثیر نیست، اما تمهیداتی 
اندیشیده شده است تا همکاران من در این شرایط خاص در قطعی برق هم با انرژی 

مضاعف به دنبال ایجاد نظم در شهر باشند و از هیچ تلاشی کوتاهی نخواهند کرد.
او گفت: توصیه پلیس همراهی و همکاری شهروندان با پلیس در تقاطع هایی است 
که چراغ ها با قطعی برق مواجه هستند و امید است سازمان های ذی ربط مشکل برق 
تقاطع ها را به زودی حل کنند تا وضعیت چهارراه ها به شرایط عادی و همیشگی بازگردد.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان قم عنوان کرد: روشنایی چهارراه ها و نصب 
یو پی اس یا باطری خورشیدی وظیفه سازمان حمل و نقل ترافیک شهراری است و 

امیدواریم در این باره تمهیدات لازم انجام شود.
  

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم:

پایگاهخودروییواکسیناسیونکرونا
راهاندازیمیشود

خودرویی  پایگاه  نخستین  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشت  معاون 
واکسیناسیون کرونا برای سهولت در مراجعه و رفت وآمد شهروندان از فردا در بلوار شهید 

سلیمانی این استان راه اندازی می شود.
سیامک محبی با بیان این که تمام فرآیند کار از حفظ زنجیره سرما، شیوه ارائه خدمت 
و نحوه پیگیری عوارض احتمالی در افراد واکسینه شده به شدت نظارت می شود، افزود: 
پنج مرکز واکسیناسیون در استان قم راه اندازی شده و از فردا یکشنبه نیز یک پایگاه 

خودرویی در بلوار شهید سلیمانی راه اندازی و  آماده ارائه خدمت خواهد بود.
وی اضافه کرد: پایگاه خودرویی واکسیناسیون کرونا با هدف تسریع روند واکسیناسیون 
و افزایش کیفیت ارائه خدمات به گروه سنی ۷۰ سال به بالا همه روزه از ساعت ۱۶ الی 

۲۱ پذیرای مراجعان است.

اعضای  میان  در  گفت وگو  اهمیت  به  کارشناسان 
خانواده تاکید دارند، زیرا در صورت انجام آن، اعضای 
خانواده می توانند مشکلات را بفهمند و راحت تر حل 
کنند تا مسائل به سردی و بی اعتمادی و در مرحله آخر 

خشونت میان اعضای خانواده کشیده نشود.
سیل اخبار منفی بدون هیچ گونه هشدار و اخطاری 
گوشی های  به  دسترسی  می شود.  پخش  مردم  میان 
مردم  میان  حدی  به  دیجیتالی  رسانه های  و  هوشمند 
گسترش یافته  که فرزندان کم سن خانواده ها نیز این ابزار 

را در اختیار دارند.
پیش از این به دلیل شرایط اقتصادی یا دیدگاه خانواده 
برای دور نگاه داشتن کودک از فضای مجازی، ممکن بود 
کودکان تا سن مشخصی به تلفن همراه و تبلت دسترسی 
محدود  ابزار  این  از  استفاده  ساعت  یا  باشند  نداشته  
باشد، اما با همه گیری ویروس کرونا و تعطیلی مدارس، 
از  بسیاری  باید  کودکان  زیرا  شد.  دگرگون  قوانین  این 
آموزش ها و تکالیف خود را در فضای مجازی انجام دهند؛ 
آن هم در شرایطی که هر روز اخبار ناراحت کننده ای در 

همه کشورها منتشر می شود.
چند روزی اخبار پدر و مادری که فرزندان خود را به 
قتل رساندند، فضای رسانه ها را به خود اختصاص داد. 
همچنین چند روز بعد، خبر رسید که مادری دو فرزند 

خود را مسموم کرده  است.
در چنین شرایطی کودکان چه حسی خواهند داشت؟ 
امنیت  احساس  خانواده  در  قبل  مانند  می توانند  آیا 
چه  حس  این  ایجاد  برای  پدر  و  مادر  کنند؟  آرامش  و 
اقداماتی باید انجام دهند؟ فاطمه قاسم زاده رئیس هیات 
مدیره شبکه یاری کودکان کار و فعال حقوق کودک درباره 
تاثیر اخبار ناگوار بر کودکان گفت: کودکان از راه های 
مختلف خبر و اطلاعات به دست می آورند و این مساله 
در آنها اضطراب ایجاد می کند. اینکه خشونت از طرف 
پدر و مادر باشد، برای کودکان خیلی فرق می کند تا اینکه 
خشونت را افراد ناشناخته مرتکب شوند. زیرا اگر خشونت 
از بیرون از خانه باشد کودک می تواند به عنوان جایی 
امن، به خانه پناه ببرد اما اگر خشونت از خانواده باشد 
روی کودکان تاثیر بیشتری خواهد داشت. به گفته این 
فعال حقوق کودک، صرف نظر از اینکه تفاوت هایی در 
خانواده ها از نظر اخلاقی و تربیتی وجود دارد و افراد در 
محیط خشن  یا کم خشونت زندگی می کنند، واقعیت این 

است که در جامعه خشونت افزایش یافته  است.
خشونت در خانواده بیشتر شده است

مجازی،  فضای  در  خشونت  ترویج  به  قاسم زاده 
می توانند  کودکان  کرد:  تاکید  و  اشاره   ... و  خیابان ها 

اخبار  از  بسیاری  باشند،  جامعه  خشونت های  شاهد 
مجازات ها و دستگیری ها در رسانه ها و فضای مجازی 
اعلام می شود و کودکان می توانند در جریان این اخبار 
اگر خانواده ها در خشونت مداخله داشته   قرار گیرند. 
باشند، تاثیر بیشتری بر کودک خواهد داشت. آمار رسمی 
اورژانس نشان می دهد خشونت در خانواده بیشتر شده ، 
زیرا مردم به شدت درگیر شرایط اقتصادی و مشکلات 
معیشتی هستند.   وی افزود: با وجود تاکید کارشناسان 
از  یکی  نمی افتد.  جا  خانواده ها  در  رسم ها  از  برخی 
اعضای  میان  که  گفت وگوست  رسم ها  این  مهم ترین 
اعضای خانواده  میان  وقتی  بسیار کم است.  خانواده 

گفت وگو نباشد، مسائل به خشونت می کشد.
در مشاوره ها از پدر و مادر خواهش می کنیم هفته ای 
با یکدیگر گفت گو کرده و در حل مسائل  یا دوبار  یک 
تلاش کنند؛ همچنین با کودکان جلسه های گفت وگو 
بگذارند، تا متوجه شوند که چه مسائلی آنها را ناراحت 
کرده  است. در این صورت می توانند سردی و بی توجهی 
و در مرحله آخر خشونت را در فضای خانواده کاهش 
بیشتر  حضور  به  کودک  حقوق  کارشناس  این  دهند. 
نوجوانان در پارک ها و فضای شهری نسبت به سال های 
گذشته اشاره و این تغییر را به دلیل بی توجی به جوانان 

در خانه عنوان کرد.
آسیب کرونا بر روابط اجتماعی کودکان

مادر  وظایف  افزایش  و  مدارس  تعطیلی  قاسم زاده، 
خانواده به دلیل لزوم حضور برای تکمیل روند آموزش 
آنلاین را به عنوان عامل دیگری برشمرد که امکان برهم 

زدن آرامش خانواده را بیشتر می کند.
اجتماعی  رشد  در  کرونا  همه گیری  داد:  ادامه  وی 
مهدکودک ها  است؛  کرده  وارد  جدی  آسیب  کودکان 
فضایی بودند که کودکان می توانستند در آن باهم صحبت 
کنند و در وضعیت روابط اجتماعی قرار بگیرند. خانواده ها 
در این شرایط می توانند ارتباط خود را با کودکان بیشتر 
از  بخشی  زیرا  کنند،  خارج  نگرانی  حالت  از  را  آنها  و 
کودکان امکان دارد فکر کنند که پدر و مادرشان در زمان 
عصبانیت ممکن است با آنها چنین رفتاری کنند. حتی 
کتک زدن کودک که گاهی مادران آن را انجام می دهند 
در کودکان احساس ناامنی ایجاد می کند و این مساله 
به روان کودکان آسیب جدی وارد می کند. وی با تاکید 
بر لزوم توجه بیشتر به جوانان و نوجوانان در زمانی که 
اخبار خشن در جامعه ترویج می یابد، ادامه داد: کودکان 
زیر ۶ سال ممکن است کمتر با این مسائل درگیر باشند 
و تاثیر کمتری بببینند، اما در هر حال برایشان ترسی 
ایجاد می شود. نوجوانان بزرگ تر بیشتر نیاز به گفت گو 

دارند؛ والدین باید از جوان بخواهند که نظر و دیدگاهشان 
را بگویند. البته این گفت وگو باید در حد متعادل باشد، 
زیرا اگر از آن بیشتر شود، والدین وارد مسائل جزئی اخبار 
خشن شوند، ممکن است برای کودک کمکی به همراه 

نداشته  باشد.
خانواده باید درِ گفت وگو با کودکان را باز کنند

به گفته قاسم زاده، والدین باید شرایطی مهیا کنند تا 
کودکان در جریان مستقیم اخبار بد قرار نگیرند.

وی افزود: آموزش مجازی باعث شد کودکان بیشتر در 
فضای مجازی فعالیت داشته  باشند؛ کودکان در سنین 
کمتر و دوران ابتدایی درک کمتری از شرایط جامعه دارند 
اما در سنین بالاتر بیشتر در خطرند، زیرا ساعت های 
درِ  باید  طولانی در فضای مجازی هستند. خانواده ها 
گفت وگو با کودکان را باز کنند و به سوالات آنها پاسخ 
دهند؛ در غیر این صورت، ممکن است آنها به نتایجی 

نامناسبی برسند.
وی ادامه داد: تا جایی که می دانم پیش از همه گیری 
کرونا، تبلتی برای کودکان زیر ۶ سال درست کرده بودند 
نکات  و  فیلم  داستان،  شعر،  بیشتر  و  بود  متفاوت  که 
آموزشی داشت. چیزی نداریم که فضای مجازی را نسبت 
به سن افراد کنترل کند و اخبار در اختیار همه قرار نگیرد، 
زیرا کودکان ممکن است به همه جا سر بزنند و به مطالبی 
دسترسی پیدا کنند که خودشان توانایی تحلیل آن را 
نداشته  باشند. این اخبار برای افراد بزرگسال قابل تحلیل 
است اما کودکان نمی توانند این تحلیل را انجام دهند و 
اینطور فکر می کنند که ممکن است روزی پدر و مادر به او 

آسیب بزند و واقعا نگران می شوند.
پدران و مادران بیمار در اقلیت جامعه قرار دارند

قاسم زاده درباره اقداماتی که خانواده می تواند برای 
خانواده  کرد:  بیان  دهد،  انجام  کودک  اعتماد  جلب 
می تواند روی این مساله تکیه کند که همه خانواده ها 
کودکان خود را دوست دارند و این اتفاق و جنایت ها فقط 
زمانی رخ می دهد که پدر و مادر مشکل روانی داشته  
باشند و این بدرفتاری میان خانواده به علت مشکلات 
پدر  این  که  شود  اعلام  باید  است.  افتاده   اتفاق  روانی 
مادرها بسیار کم اند و باید آنها را از عام بودن خارج کنند 
خانواده  هر  که  کنند  فکر  کودکان  است  ممکن  وگرنه 
اگر  حتی  افزود:  وی  دارد.  را  رفتارها  این  انجام  امکان 
کودکان در این باره صحبت نمی کنند، باید والدین از آنها 
بپرسند و گفت وگو کنند؛ از بچه ها بخواهند درباره مسائل 
ذهنی آنها گفت وگو کنند و نظر او را بدانند. بعد که کودک 
صحبت کرد، پدر و مادر درباره افکار آن مطلع شده و 

می توانند کمک های لازم را انجام دهند.

در گفت و گو با رئیس هیات مدیره شبکه یاری کودکان کاربررسی شد؛

ایجادفضایامندرخانوادهباکدامراهکار؟

مدیرکل تبلیغات استان قم:

ضرورتمشارکتحداکثریدرانتخابات
تبیینشود

مدیرکل تبلیغات اسلامی قم گفت: باید گفتمان انقلاب اسلامی، ضرورت مشارکت 
حداکثری و انتخاب درست را به خوبی تبیین و به مردم انتقال دهیم.

حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده در آیین اختتامیه نشست هم اندیشی علاج 
مشکلات که به همت تشکل فراگیر تبلیغ و با مشارکت معاونت تبلیغ و امور فرهنگی 
حوزه های علمیه، دفتر تبلیغات اسلامی و سازمان تبلیغات برگزار شد طی سخنانی 
اهمیت شکل گیری زنجیره تواصی بین مومنان را مورد تاکید قرار داد. وی در ادامه 
مساله اقناع مردم را بنیادی ترین چالش انقلاب اسلامی دانست و گفت: با توجه به تنوع 
ابزارهای جامع پذیری متاسفانه آن گونه که باید ما در فضاهای غالب حضور پررنگی 
نداریم. وی بر اهمیت توجه به بایسته های حکمرانی اسلامی اشاره نمود و یادآور شد: 
فضای مجازی از جمله بسترهایی است که برغم تمام تاکیدها و اقدام ها همچنان این 
فضا را در تسخیر دشمنان انقلاب و اسلام می بینیم. شعبان زاده با بیان این که در 
این همایش ضمن جریان شناسی های تبلیغی، ایده های نظری نو، از تجربه های 
ارزشمند دوستان استفاده شد خاطرنشان کرد: در عملیات گفتمانی انقلاب اسلامی 
قرارگاه حوزوی انقلاب اسلامی به قوت و قدرت به فعالیت خود ادامه داده است و از 
مشارکت دیگر نهادهای حوزوی استقبال می کند. وی بر اهمیت توسعه دایره مخاطبان 
حوزه های تبلیغی اشاره نمود و یادآور شد: باید با ارائه طرح های نو، دایره مخاطبانی 
را افزایش دهیم، در این میان نباید از ظرفیت اجتماعات مردمی غافل شویم. مدیرکل 
تبلیغات اسلامی قم با بیان اینکه متاسفانه جاهایی که عموم مردم حضور دارند ما غایب 
هستیم خاطرنشان کرد: باید برای آینده سرمایه اجتماعی روحانیت بیندیشیم و به 
سراغ نهادها و ساختارها حرکت نماییم. وی محتوای طرح نجات را از موفق ترین طرح 
ها یاد نمود و ابراز داشت: باید احساس مسئولیت و ضرورت را به بدنه های تبلیغی و 
در ادامه به بدنه جامعه انتقال دهیم، باید گفتمان انقلاب اسلامی، ضرورت مشارکت 
حداکثری و انتخاب درست را به خوبی تبیین و به تمامه به مردم برسانیم. شعبان زاده با 
تاکید بر این که در تمام انتخابات ها، باید از ظرفیت ستادهای انتخاباتی تمام کاندیدها 
استفاده نماییم یادآور شد: راه اندازی محافل رای اولی امر مهمی است که باید مورد 
توجه گروه های تبلیغی قرار گیرد، رای اولی ها نه تنها افزایش دهنده مشارکت، بلکه 
سرنوشت سازان کشور هستند. وی در پایان سخنان خود افزود: با همت همه گروه 
های تبلیغی و اراده ای که در نهادهای حوزوی و تبلیغی برای برداشتن بار انقلاب وجود 
دارد می توان حول محور عملیات های مشترک با همسان سازی ظرفیت ها به نتایج 

ارزشمندی در حل مسائل نظام اسلامی دست یابیم.
  

مسئول امور فرهنگی خواهران آستان بانوی کرامت :

احکامفقهیانتخاباتبرایبانوان
تبیینمیشود

مسئول امور فرهنگی خواهران آستان بانوی کرامت گفت: هم زمان با سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری احکام فقهی انتخابات از سوی کارشناسان حرم 

مطهر برای بانوان در بستر فضای مجازی تبیین می شود.
مریم شهبازی در گفت وگویی ، با اشاره به اهمیت برگزاری انتخابات اظهار کرد: در 
نظام اسلامی برخلاف سایر نظام ها مردم برابر حکومت و حاکمیت مسئولیت دینی 
دارند و براساس همین مسئولیت دینی برابر حکومت دارای حقوق و تکالیف هستند.

وی اضافه کرد: یکی از مهم ترین تکالیف شرعی مردم برابر حکومت دینی حضور 
پرشور و گسترده در انتخابات است، رهبر معظم انقلاب شرکت در انتخابات را واجب 
عینی می دانند یعنی حتی حضور مابقی مردم در انتخابات از مومن انقلابی رفع 

تکلیف نکرده و کفایت نمی کند و او نیز باید در انتخابات شرکت کند.
گفت:  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  خواهران  فرهنگی  امور  مسئول 
کارشناسان دینی در حرم، در راستای تبیین احکام فقهی انتخابات برای خانواده ها 
و به ویژه بانوان و مادران اقدام به پاسخگویی به پرسش های فقهی بانوان در عرصه 
 »https://eitaa.com/astanehmehr« مهر  آستان  مجازی  کانال  در  انتخابات 
کرده اند. وی اضافه کرد: بیان مسئولیت های فقهی مردم در انتخابات، تبیین وظیفه 
دینی خواص و مردم در برابر نامزد اصلح و بیان احکام فقهی مرتبط با انتخابات از دیگر 
مباحثی است که در قالب پوسترها و عکس نوشته های دین و زندگی برای بانوان تبیین 
می شود. شهبازی عنوان کرد: بیان شاخصه های نامزد اصلح، تبیین اهمیت حضور 
حداکثری در انتخابات و بیان دیدگاه های علما و بزرگان درباره حضور حداکثری 
در انتخابات در قالب عکس نوشته های »رای من افتخار من« از دیگر اقدامات امور 
فرهنگی خواهران در فضای مجازی در راستای ترویج و تبلیغ فرهنگ دینی انتخابات 
در میان بانوان و جامعه اسلامی است. وی اظهار کرد: بانوان می توانند با عضویت در 
کانال مجازی آستان مهر در پیام رسان ایتا از طریق آیدی »Karimeh_۳۷۰« سؤالات 
و پرسش های فقهی خود در موضوعات مختلف از جمله انتخابات را با کارشناسان 
واحد پاسخگویی به پرسش های شرعی امور فرهنگی خواهران آستان مقدس در میان 
بگذارند و پاسخ پرسش های مورد نظر خود را در عرصه های فقهی، اعتقادی و تصحیح 

نماز و دیگر مباحث دینی از کارشناسان واحد پاسخگویی دریافت کنند.
  

به کوشش شرکت آب و فاضلاب استان قم؛

کتاب"آبدرآینهدانش"منتشرشد
کتاب "آب در آینه دانش" راهی برای دست یابی به تجربه های مدیریت دانش در 

صنعت آب و فاضلاب کشور به کوشش شرکت آبفای استان قم به چاپ رسید.
آینه  در  "آب  کتاب  قم،  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
دانش" به کوشش علی جان صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم، عبدالهادی مطهری دبیر کمیته تحقیقات این شرکت و جمعی از نویسندگان و 

پژوهشگران حوزه آب و فاضلاب منتشر شده است.
از این کتاب به عنوان پژوهش نامه شرکت آب و فاضلاب استان قم یاد می شود که 
شامل مجموعه آثار علمی است که از سال های ۱۳۸۹ تاکنون به رشته تحریر در آمده 

و اغلب مقالاتی است که در کنفرانس های مختلف مورد پذیریش قرار گرفته است.
این مجموعه آثار در راستای مدیریت دانش، مستندسازی شده و به چهار فصل 
اصلی تقسیم بندی شده است؛ در فصل اول ۶ مقاله عمدتاً علمی – پژوهشی مدیریت 
دانش، در فصل دوم معرفی کوتاه سه کتاب چاپ شده در این حوزه، در فصل سوم 
۱۵ مقاله از حوزه صنعت آب و فاضلاب و در فصل چهارم ۱۴ مقاله حوزه مدیریتی 
و اجتماعی ارائه شده است. به گفته مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم که 
در ابتدای این کتاب آمده است: "آب در آینه دانش" در راستای مدیریت دانش به 
مستندسازی مجموعه مقالات منتخب و پذیرفته شده در کنفرانس ها و نشریات 
مختلف پرداخته است. دکتر علی جان صادق پور معتقد است: در صورت توجه 
ویژه به مدیریت دانش و استفاده گسترده از آن در سازمان ها و مراکز علمی به منظور 
رسیدن به اهداف خویش، شاهد موفقیت و تحولی عظیم در عرصه های مختلف 
جامعه خواهیم بود. مهندس عبدالهادی مطهری دبیر کمیته تحقیقات شرکت آب و 
فاضلاب استان قم نیز در پیشگفتار این کتاب خاطرنشان کرده است: مدیریت دانش 
به سازمان کمک می کند تا در مواقع بحرانی چشم انداز درستی از داده ها و اطلاعات 
و میزان آسیب های سازمانی در اختیار مدیران قرار گیرد. این کتاب در ۶۷۰ صفحه 
توسط نشر سلسله به چاپ رسیده و در اختیار کارشناسان صنعت آب و فاضلاب و 

علاقه مندان به این حوزه قرار گرفته است.
 

روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم  اعلام کرد:

اختصاص۲۰۰میلیونریالکمکهزینه
زندگیخانوادههایزندانیان

۲۰۰ میلیون ریال کمک هزینه زندگی از محل عواید موقوفات برای خانواده دو نفر 
از زندانیان جرایم غیر عمد توسط اوقاف ناحیه یک شهرستان قم اختصاص یافت.

 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، طرح حمایت از 
خانواده زندانیان با عنوان »نسیم مهر« به همت ادارات اوقاف سراسر کشور اجرایی 

می شود.
بر این اساس رئیس و مدیران اوقاف ناحیه یک شهرستان قم با حضور در منزل 
دو نفر از زندانیان جرایم غیر عمد استان قم، مبلغ ۲۰۰ میلیون ریال از محل عواید 

موقوفات مربوطه و با هدف کمک هزینه زندگی به این دو خانواده اختصاص دادند.
گفتنی است این مبالغ برای خرید وسایل مورد نیاز زندگی هزینه می شود.

همچنین به گفته سید سجاد موسوی قیداری رئیس اوقاف و امور خیریه ناحیه دو 
شهرستان قم، روند حمایت از زندانیان جرایم غیر عمد و آزادسازی آنها از محل عواید 

موقوفات در سال جاری با قوت ادامه خواهد یافت.

یک روانشناس بالینی گفت: با توجه به پیامد های ناشی از تفاوت سبک  های زندگی 
و شکاف  نسلی در سال  های اخیر، لازم است بحث تاب آوری خانوادگی مورد توجه 

کارشناسان قرار گرفته و از طریق آموزش به خانواده ها سطح آن ارتقا یابد.
دنیای امروز پر از رویداد های غیرقابل پیش بینی و ناگوار است. از مرگ عزیزان، بلایای 
طبیعی، بیماری ها تا سایر رویدادهای استرس آور زندگی اجتناب ناپذیرند. بر این اساس 
زندگی همیشه مطابق با آنچه ما می خواهیم پیش نمی رود و در این میان اکثر ما انسان 
ها خودمان را با این تغییرات ناخوشایند سازگار می کنیم که این سازگاری نشانه وجود 
انعطاف پذیری در انسان هاست. خانواده  ها امروز همچنین با توجه به سرعت تغییر 
سبک های زندگی و مساله شکاف نسلی در معرض خطر هستند و باید به منظور مقابله 
با مشکلاتشان به طور حتم آموزش  هایی ببینند. آموزش هایی که می تواند تاب آوری 
خانواده را بالا برده و در نتیجه رویارویی آنها را با مسایل و مشکلات آسانتر سازد. نظر 
به اهمیت این موضوع در جامعه به عنوان یک راهکار عملی سبب شد، پژوهشگر ایرنا 
با "علی قائدنیای جهرمی"، روانشناس بالینی و مدیرعامل موسسه کاهش آسیب های 

اجتماعی رویش به گفت و گو بنشیند. در ادامه مشروح این گفت و گو را می خوانید:
تاب آوری در جامعه

قائدنیای جهرمی پیرامون تاب آوری گفت: تاب آوری معادل واژه Resilience  است. 
در فرهنگ لغت، این کلمه، خاصیت کشسانی، بازگشت پذیری و ارتجاعی معنا شده 
است. اصطلاح تاب آوری در اصل و ابتدا در متالوژی برای نشان دادن قابلیت مواد برای 
برگشت به حالت اولیه بعد از کشیده یا فشرده شدن و مقاومت در برابر ضربه یا فشار 
مداوم استفاده شده است.  در طب و روانشناسی نیز نشان دهنده مقاومت جسمانی، 
بهبودی خودانگیخته و توانایی برقراری مجدد تعادل هیجانی در موقعیت تنش  زا است 
و در واقع به ویژگی  هایی اشاره دارد که در سرعت میزان بهبود بعد از رویارویی با تنش 

مشارکت دارند.
بر  برای غلبه کردن  توانایی  را یک  آوری  تاب  روانشناسی،  واقع  در  داد:  ادامه  وی 
مشکلات زندگی و قویتر شدن فرد در نتیجه روبه روشدن با این مشکلات می داند، 
به طوریکه افراد تاب آور می توانند شرایط بهتری برای زندگی کردن فراهم کنند. آنها 

مهارت های حل مساله را گسترش می دهند و در برابر استرس مقاومتر هستند.
این روانشناس افزود: برای مشکلات و سختی  هایی که ممکن است در زندگی همه ما 
وجود داشته باشد، قدرت پیشگویی کننده ای وجود ندارد؛ بلکه این خودمان هستیم که 
این قدرت را برای آنان قایل می شویم. در واقع این قدرت از درون خود ما سرچشمه می 

گیرد و با ویژگی »تاب آوری« ارتباط پیدا می کند.
ویژگی های تاب  آوری بالا

 جهرمی درباره ویژگی  های افرادی که تاب آوری بالا دارند، گفت:  افراد تاب آور فعال  تر 
و هدفمندترند و با علاقه و هیجان زندگی می کنند. آنها قدرت انتخاب دارند و مسوولیت 
زندگی خود را به عهده می گیرند. آنها وقتی در زندگی با موقعیت های استرس زا رو به رو 

می شوند آن را نه انکار می کنند و نه با خشونت با آن مواجه می شوند، بلکه می پذیرند.
وی در ادامه توضیح داد: تاب آوری قدرت جایگزینی افکار و روش های تفکر مثبت را به 
جای تفکر منفی به فرد می دهد و موجب می شود افراد بتوانند هیجان، تعارض و تنش را 
مدیریت کنند. خبر خوب آن که این صفت در همه افراد قابل ایجاد، آموزش و ارتقاء است 
و هر چند بهترین زمان آن دوران کودکی و از طریق حمایت والدین و معلمان و تشویق 
آنها برای حل مشکلات است اما در بزرگسالی نیز می توان با شناخت و تمرین، انسان 

سرسخت و تاب آور شد.
پیامد های افزایش تاب آوری در جامعه

این روانشناس بالینی در خصوص پیامد های افزایش تاب آوری در جامعه گفت: 
ارتقا تاب آوری منجر به رشد افراد در به دست آوردن تفکر و مهارت های خود مدیریتی 

بهتر و دانش بیشتر می شود. همچنین تاب آوری با روابط حمایتی والدین، همسالان و 
دیگران و همچنین با باورهای فرهنگی و سنتی به افراد برای مقابله با ضربه های غیر قابل 
اجتناب زندگی کمک می کند. تاب آوری در انواع رفتارها، افکار و اعمال می تواند آموخته 

شود و آن را می توان در سرتاسر دوره ی زندگی توسعه داد.
وی افزود: تاب آوری موجب افزایش عاطفه مثبت، عزت نفس و مقابله موفق با تجربیات 
منفی و همچنین کاهش عاطفه منفی است. از سویی دیگر ویژگی های مثبت اشخاص 
تاب آور، لذت بردن از چالش، تفسیر مثبت هیجانات منفی و استفاده از راهبردهای 
انطباقی متناسب با موقعیت است که این راهبردها باعث می شود فرد با نگاه و دیدگاهی 
متفاوت به ارزیابی رویدادها و وقایع منفی بپردازد، در نتیجه، ناراحتی و تنیدگی کمتری 

را تجربه کند و بهتر با آن رویداد کنار آید.
جهرمی گفت: در واقع رفتارهای تاب آورانه به افراد کمک می کند تا بر تجارب منفی 
چیره شوند و حتی آنها را به تجارب مثبت در خودشان تبدیل کنند. به همین دلیل است 
که روان شناسان در مفهوم تاب آوری دو وجه را مهم می دانند. اول اینکه فرد یک حادثه یا 
رویداد آسیب زا و فشار و سختی را تجربه می کند و دوم اینکه در برابر این حوادث انعطاف 
پذیر است و برای بازگشت به عملکرد و کارکردهای معمول خود دست به جبران می زند. 
افراد تاب آور توانایی ترمیم ضربه های روانی وارد شده به آنها و فائق آمدن بر سختی را 

دارند.
قائدنیا ادامه داد: نکته ای که باید به آن توجه کرد این است که درست است تاب آوری 
به قابلیت تطابق انسان در مواجهه با بلایا یا فشارهای جانکاه، غلبه یافتن و حتی تقویت 
شدن با آن تجارب اطلاق می شود، اما این خصیصه در کنار توانایی های درونی شخص 
و مهارت های اجتماعی او و همچنین در تعامل با محیط تقویت می شود، توسعه می یابد 
و به عنوان یک ویژگی مثبت متبلور می شود. نتیجه اینکه تاب آوری در هر سن و در هر 
سطحی رخ می دهد و سازه ای شناختی و قابل آموزش است. یعنی تاب آوری پدیده ای 

ذاتی نیست. بلکه از طریق تمرین، آموزش، یادگیری وتجربه حاصل می شود.
تاب آوری و مساله قتل  های خانوادگی

قائدنیای جهرمی در خصوص مساله تاب آوری خانواده ها گفت: یکی از مسایلی که در 
مورد بحث تقویت بنیان خانواده مطرح می شود، مساله تاب آوری خانواده است.در تاب 
آوری خانواده باید پذیرش ها و انعطاف پذیری هایی اتفاق بیفتاد. در سال های اخیر با 
توجه به تضاد سبک زندگی، شکاف بین نسل  ها و بیکاری کرونا و با توجه به بیماری های 
رایج دیگری از قبیل استرس، افسردگی و اختلالات شخصیتی، لازم است تا تاب آوری 
خانواده به افراد آموزش داده شود. این بحث در خصوص قتل بابک خرمدین )کارگردان( 
و سایر مواردی از این قبیل صحت دارد. وی افزود: مسایلی که اخیرا در جامعه شاهد 
آنها هستیم در اکثر خانواده ها پذیرفته شده است. فردی که مجرد است و در سن ۴۵ 
سالگی ممکن است رابطه عاطفی با جنس مخالف داشته باشد معمولا در اکثر خانواده 
ها مشاهده می شود اما ممکن است این نوع ارتباط برای والدین این فرد پذیرفته نباشد. 
بنابراین چیزی که باید به آن بپردازیم مساله تاب آوری خانواده و آموزش به آنها برای 
داشتن انعطاف پذیری است. والدین بپذیرند که سبک زندگی فرزندانشان اینگونه است 
و به آن مدل استقلال احترام قایل شوند. نه اینکه والدین آزادی افراطی به فرد بدهند 
اما باید بپذیرند که فرزند ۴۷ ساله که با آنها زندگی می کند بسیار متفاوت از فرزندی ۱۲ 
یا ۱۳ ساله است. البته ارزیابی هایی که از خانواده ایشان انجام شده نشان از اختلال 
شخصیت است. یعنی فردی که دختر،داماد و پسر خودش را اینگونه به قتل می رساند 

و هیچ اثری از ناراحتی در آنها دیده نمی شود، نشان از نوعی اختلال شخصیتی است.
وی در پایان صحبت های خود تاکید کرد:  ما باید با آموزش تاب آوری  به خانواده ها 
و افراد به آنها بیاموزیم که چگونه این تضادها و سبک های مختلف زندگی را بپذیرند و با 

آن کنار بیایند.

در گفت و گو با یک روانشناس بالینی  تاکید شد:

اهمیت و ضرورت آموزش تاب آوری به خانواده ها
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اینکه عدم خرید حمایتی از سوی  با بیان  بازار سرمایه  یک کارشناس 
حقوقی ها باعث شده تا معاملات بازار با روند معقول و مثبتی همراه نباشد، 
گفت: حقوقی ها تمایل دارند تا در قیمت های بسیار پایین خرید کنند، اما به 
دلیل عدم پیش بینی روند بازار، حمایت چندانی از سوی بازار نسبت به آنها 

انجام نشده است.
»حسین عبدی« به روند فعلی معاملات بورس اشاره کرد و افزود: بازار 
اکنون دچار ترکیبی از یک سردرگمی و نوعی بلاتکلیفی در زمینه تصمیم 
گیری برای نرخ ارز با توجه به مولفه ها و پیش فرض های بنیادی شده است، 
همچنین در کنار آن معاملات بورس با نوعی بلاتکلیفی ناشی از عدم تزریق 

مناسب نقدینگی به بازار مواجه شده است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: از طرف دیگر سیستم تحلیل 
بازار دچار یک نوع بلاتکلیفی ناشی از تعیین نرخ دقیق ارز شده است، 
چراکه همچنان نتیجه انتخابات مشخص نیست و در کنار آن هنوز اطلاعات 
دقیق و درستی از نتیجه برجام در بازار وجود ندارد؛ بنابراین این دو عامل 

باعث عدم رشد بازار و وجود بلاتکلیفی در روند فعلی بازار شده است.
وی به برخی از تغییرات ایجاد شده در سیاست های کلی بانک مرکزی و 
حاکمیتی اشاره کرد و افزود: این تغییرات به سمتی پیش رفت که تلاش 
های زیادی برای مهار تورم و نقدینگی افسار گسیخته صورت گرفت به همین 
دلیل تا حدودی شاهد افزایش انضباط پولی برای کنترل تورم بودیم که این 
موضوع باعث شد تا روند بازار طبق پیش بینی های انجام شده پیش نرود و 

رونق بازار در زمان قبل از انتخابات دچار خدشه شود.

 این کارشناس بازار سرمایه روند بازار سهام در دولت بعدی را وابسته به 
سیاست های به کار گرفته شده دانست و گفت: در ابتدا باید دید سیاست 
دولت بعدی برای حمایت از بازار سرمایه سیاستی بلندمدت است یا خیر، در 
صورتی که دولت بعدی تصمیم داشته باشد تا از بازار سرمایه به عنوان ابزاری 
بسیار موثر برای بلندمدت استفاده کند به طور حتم شاهد روندی مثبت در 

بازار خواهیم بود.
وی با بیان اینکه بهتر است در دولت بعدی قیمت گذاری دستوری متوقف 
شود و بهای بیشتری به اقتصاد آزاد داده شود، اظهار داشت: به دنبال 
این اتفاق باید بیشتر تصمیم گیری ها به اهالی این بازار داده شود، چنین 
سیاست هایی، سیاست های بلندمدتی هستند که به طور حتم بر روند بازار 

تاثیرگذار خواهند بود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به سیاست های کوتاه مدت تاثیرگذار 
در بازگشت رشد به معاملات بورس اشاره کرد و افزود: اگر دولت به دنبال 
این است تا با انجام برخی از اقدامات در کوتاه مدت اتفاقی مثبت در بازار 
رخ دهد و شاهد خوش اقبالی بازار سهام در میان سرمایه گذاران باشیم باید 
نقدینگی تزریق شده به بازار بیش از رقم های فعلی باشد و از طرف دیگر به 
شرکت ها امکاناتی داده شود تا بتوانند بازارگردانی را به نحو بهتری انجام 

دهند.
عبدی به وجود دو درمان کوتاه مدت و بلند مدت در بهبود وضعیت بازار 
تاکید کرد و گفت: برای درمان کوتاه مدت بازار باید اقدامات موثری در زمینه 
تزریق نقدینگی از سوی نهادهای مسوول و جلب اعتماد سهامداران خرد 

صورت گیرد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در صورت توقف قیمت گذاری 
دستوری و تعیین روند شرکت ها براساس عملکرد آنها، بازار سرمایه در 
بلندمدت می تواند روند معقولی را در پیش گیرد و شاهد بهبود معاملات 

این بازار باشیم.
وی خاطرنشان کرد: به طور کلی ما معتقد هستیم که روند بازار در دولت 
بعدی مثبت باشد، اما این موضوع بستگی به سیاست های به کار گرفته 

شده در دولت آینده هم دارد.
عبدی با بیان اینکه اکنون در بازاری قرار داریم که معاملات آن به مدت  
١٠ ماه روند نزولی داشته است، خاطرنشان کرد: طبق عوامل مولفه های 
موجود در ارزش گذاری، زیر قیمت بازار قرار داریم  و بازار اکنون در بسیاری 
از سهام با حباب منفی در حال معامله است؛ بنابراین سرمایه گذار هوشمند 
اقدام به شناسایی سهام بنیادی می کند و به سمت سرمایه گذاری دوباره 

در این بازار می رود.
 این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر آنکه در چنین شرایطی سرمایه 
بازدهی  تواند  بود و می  این سهام بسیار هوشمندانه خواهد  گذاری در 
معقولی را در اختیار سهامداران قرار دهد، افزود: بازار در سهام بنیادی مانند 
سهام فلزی، پتروشیمی و دیگر سهام بزرگ زیر ارزش ذاتی خود در حال 
معامله هستند، بنابراین موقعیت خوبی را برای سرمایه گذاری در اختیار 

سهامداران قرار داده است.
وی به دیگر مولفه های موجود برای بازگشت رشد به معاملات بورس اشاره 
کرد و گفت: سه مولفه در بازار وجود دارند که می توانند کمک کننده به 
بازگشت بازار برای روند صعودی و ایجاد خوش بینی ها برای سرمایه گذاری 

در این بازار باشد.
عیدی اظهار داشت: نخستین مولفه، برگزاری مجامع پیش رو است،  
بسیاری از شرکت های بزرگ در مجامع، به طور حتم سود معقولی را بین 

سهامداران تقسیم خواهند کرد.
این کارشناس بازار سرمایه مولفه دیگر در بازار را مربوط به موضوع قیمت 
جهانی دانست و گفت: قیمت ها افزایش بی سابقه ای را تجربه کرده اند، 
با قیمت های فعلی در بازارهای جهانی می توان گفت که بسیاری از سهام 

روند مثبت خوبی خواهند داشت.
وی آخرین مولفه را مربوط به گزارش معقول و مثبت شرکت ها اعلام کرد 
و گفت: افرادی که در پرتفوی سهامداری خود دارای سهام بزرگ و بنیادی 

هستند می توانند سود معقولی را تا انتهای سال به دست آورند.
 عبدی با بیان اینکه بازار سهام بالاترین بازدهی را از میان دیگر بازارها کسب 
خواهد کرد، افزود: اکنون در همه بازارها دچار رکود شده ایم، با توجه به اینکه 
معامله سهام بورس نسبت به معاملات سایر بازارها راحت تر است، لذا بیشتر 
آسیب را در مقایسه با دیگر بازارها دید که این موضوع باعث افت بیش از حد 

ارزش این بازار نسبت به سایر بازارها شد.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: افت بیش از حد ارزش بازار سهام 
باعث افزایش جذابیت برای سرمایه گذاری در میان سهامداران خواهد شد.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

وزیر صمت خبر داد:رشد ناپایدار بورس به دلیل عدم حمایت کافی حقوقی ها

جلوگیریازواردات۵.۵میلیاردیورو
کالایغیرضروری

از واردات ۵.۵ میلیارد یورو کالای  وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: جلوگیری 
غیرضروری طی سال گذشته، افتخاری برای دولت در راستای حمایت از تولید داخل و 

ممانعت از واردات بی رویه به کشور بوده است.
علیرضا رزم حسینی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران در خوی افزود: همچنین طی 
سال گذشته سه میلیارد و ۵۰۰ میلیون یورو از اقلام ساخت داخل در صنایع مختلف 

استفاده و از واردات اقلام مشابه خارجی جلوگیری شد.
وی اضافه کرد: اقلام داخلی نیز طبق گفته افرادی که از آنها استفاده کرده اند، 
کیفیت بسیار خوبی داشته و در کنار آن از قیمت بسیار مناسبی نیز برخوردار بوده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اشاره به بازدیدهای مفصل صورت گرفته طی 
۲ روز گذشته از واحدهای صنعتی آذربایجان غربی، روند تولید را در این استان رو به جلو 
و دارای شتاب مناسب ارزیابی کرد و ادامه داد: مردم و فعالان اقتصادی این استان در 

تولید و تجارت نقش آفرینی می کنند که باید به این همت، تبریک گفت.
رزم حسینی اظهار کرد: مطالبه همه فعالان صنعتی در شهرستان های مختلف 
آذربایجان غربی، گسترش شهرک های صنعتی است و علاوه بر نیاز به سرمایه گذاری 
جدید، واحدهای صنعتی فعلی نیز فضای بیشتری را برای تولید مطالبه می کنند که 

امیدواریم این امر را بتوانیم تحقق ببخشیم.
وی با اشاره به بازدید از کارخانه نساجی خوی بیان کرد: این کارخانه به صورت 
چهارشیفته با هزار نفر نیرو مشغول فعالیت است و سالانه فقط پنج روز تعطیل می شود.
وی گفت: مدیرعامل این واحد تولیدی بزرگ در این سفر، دنبال دریافت مجوزهای 

طرح توسعه بود که نشان دهنده بازار مناسب برای تولیدات این بخش است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در حوزه معدن نیز آذربایجان غربی ظرفیت های 
بسیار خوبی دارد و معدن طلای زرشوران تکاب با تولید بالای یک تن، امسال ۲۰ درصد 

افزایش تولید خواهد داشت.
رزم حسینی گفت: با همکاری ایدرو و بخش خصوصی، شهرک صنعتی ویژه سنگ 
این منطقه و  از  از خروج سنگ خام  و  های تزیینی در خوی به سرانجام می رسد 

آذربایجان غربی جلوگیری خواهد شد.
 

حجم معاملات به یک سوم رسید

گَردرکودبرتنبازارمسکننشست
فعالان بازار مسکن، یکی از پررونق ترین مقاطع خود را در حالی از دست دادند که 
حجم معاملات در اردیبهشت به حدود یک سوم ماههای مشابه رسید و قیمتها نسبت به 

اواخر سال گذشته ۵ درصد پایین آمد.
به گزارش ایسنا، این روزها چهار بازار رقیب در ایران با ثبات نسبی همراه هستند. 
معاملات نوسان گیران در بازارهای ارز و طلا به شدت کاهش یافته و بازار مسکن نیز 
در رکود به سر می برد. بورس نیز به روند نزولی خود که از اواسط سال گذشته شروع 
شده ادامه می دهد. همچنین بازار ارزهای دیجیتال پس از ریزهای اخیر بیت کوین و 
شکستن سطح ۴۰ هزار دلار از رمق افتاده و به نوعی جو نگرانی بر این بازار حاکم شده 

است.
از طرف دیگر معاملات مسکن شهر تهران در دومین ماه از سال ۱۴۰۰ کاهش ۶۵ 
درصد را در مقایسه با اردیبهشت پارسال به ثبت رساند. نرخهای قطعی هم پس از افت 
۳.۱ درصد در فروردین ماه مجددا ۱.۸ درصد در اردیبهشت کاهش یافت تا متوسط 

قیمت مسکن در تهران به متری ۲۸ میلیون و ۷۹۶ هزار تومان برسد.
در حال حاضر حجم معاملات مسکن در تهران به ۳۹۳۸ واحد رسیده که در مقایسه 
با ماه قبل ۸۸ درصد افزایش و نسبت به ماه مشابه سال گذشته ۶۵ درصد کاهش یافته 
است. اردیبهشت سال گذشته با وجود اپیدمی ویروس کرونا ۱۱ هزار و ۳۱۰ معامله 
مسکن در تهران انجام شد. اردیبهشت ۱۳۹۸ نیز تعداد معاملات ۱۲ هزار و ۱۲۸ فقره 
بود. در دو ماه ابتدایی امسال معاملات به حدود شش هزار واحد مسکونی رسید که در 

مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۵۲ درصد کاهش نشان می دهد.
به نظر می رسد سفته بازان و فعالان بازارهای غیرمولد در ایران به انتظار انتخابات 
ریاست جمهوری نشسته اند اما بعید است که تا شش ماه آینده اتفاق قابل توجهی در 
بازار مسکن رخ دهد. دومین ماه از سال جاری در حالی با رکود بازار مسکن و رسیدن 
معاملات به حدود یک سوم ماههای مشابه همراه بود که معمولا اردیبهشت و خرداد، 

مقاطعی پررونق محسوب می شوند.
 

آمار های بانک مرکزی نشان می دهد؛

افزایش۴۴درصدیسپردههایبانکی
آمار های بانک مرکزی از افزایش ۴۳.۷ درصدی مانده سپرده ها و ۴۹.۲ درصدی 
مانده تسهیلات بانکی در پایان بهمن ماه ۹۹ در مقایسه با مقطع مشابه سال قبل 

حکایت دارد.
گزارش وضعیت کل مانده سپرده ها و تسهیلات ریالی و ارزی بانک ها و مؤسسات 
اعتباری به تفکیک استان در پایان بهمن سال ۱۳۹۹ حاکی از آن دارد مانده کل 
سپرده ها بیش از ۳۷۰۵۶.۳ هزار میلیارد ریال شده است که نسبت به مقطع مشابه 
سال قبل ۱۱۲۷۵.۷ هزار میلیارد ریال )۴۳.۷ درصد( و نسبت به پایان سال قبل معادل 
۹۸۹۳.۵ هزار میلیارد ریال )۳۶.۴ درصد( افزایش نشان می دهد. بیش ترین مبلغ 
سپرده ها مربوط به استان تهران با مانده ۱۹۹۰۶.۹ هزار میلیارد ریال و کم ترین مبلغ 

مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد معادل ۹۰.۱ هزار میلیارد ریال است.
مانده کل تسهیلات بیش از ۲۷۰۲۸.۶ هزار میلیارد ریال است که نسبت به مقطع 
مشابه سال قبل ۸۹۰۸ هزار میلیارد ریال )۴۹.۲ درصد( و نسبت به پایان سال قبل 
مبلغ  بیش ترین  است.  داشته  افزایش  درصد(   ۳۹.۶( ریال  میلیارد  هزار   ۷۶۷۲.۸
تسهیلات مربوط به استان تهران با مانده ۱۷۱۶۱ هزار میلیارد ریال و کم ترین مبلغ 

مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد معادل ۹۲.۱ هزار میلیارد ریال است.
نسبت تسهیلات به سپرده ها بعد از کسر سپرده قانونی ۸۱.۱ درصد است که نسبت 
به مقطع مشابه سال قبل و پایان سال قبل، به ترتیب ۲.۷ و ۱.۷ واحد درصد افزایش 
نشان می دهد. نسبت مذکور در استان تهران ۹۴.۸ درصد و در استان کهگیلویه و 

بویراحمد ۱۱۵.۱ درصد است.
بانک مرکزی اعلام کرده است: یکی از علل مهم بالا بودن رقم تسهیلات و سپرده ها 
در استان تهران استقرار دفاتر مرکزی بسیاری از شرکت ها و مؤسسات تولیدی سایر 
استان ها در استان تهران بوده و عمده فعالیت های بانکی آن ها از طریق شعب بانک ها و 

مؤسسات اعتباری استان تهران انجام می شود.
 

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

شرطبهبوداوضاعاقتصادیدر۴سالآینده
یک کارشناس اقتصادی گفت: اگر در حوزه های سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و ... 

اصلاحات ساختاری صورت نگیرد، نمی توان انتظاری از تغییر وضعیت کنونی داشت.
کامران ندری با بیان اینکه بخش عمومی غیردولتی رقیب بخش خصوصی است، 
گفت: در حوزه قوانین کشور، مشکلات زیادی وجود دارد و در طول سال های گذشته 
مجلس تعهدات مالی بسیاری را برای دولت مصوب کرده است که برخی از آن ها در 
بودجه سنواتی هم وجود ندارد و به این قوانین، فرا بودجه ای گفته می شود که این موارد 
باید رفع شوند و ربطی به دولت هم ندارد.  وی افزود: البته دولت می تواند با شناسایی 
این موارد و ارائه لایحه، چالش های قانونی را رفع کند. خیلی از قوانین در کشور چون 
قوانین پولی و بانکی بروز رسانی نشده اند. قوه قضائیه آشنایی بسیار پایینی به مسائل 

اقتصادی دارد و دادگاه های تخصصی در این زمینه وجود ندارد. 

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای سید محمدحسین شاهمیری سرو با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق تقاضای سند المثنی نموده و 
اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ۷۵۴۰/۱ بخش یک ثبت قم که در صفحه ۲۴۰ دفتر ۴۶ ذیل ۴۱۲۱ بنام 
حاج سید محمد چاوشی ثبت و صادر شده است سپس طی سند ۵۶۵۶۵-۲۲/۱۲/۱۳۸۲ دفتر ۱۴ قم بنامش انتقال 
قطعی شده مفقود گردیده است لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با 
مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار 
گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م 

الف ۱۴۰۲۰(
داود فهیمی نیک-سرپرست ثبت منطقه یک قم

-------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

قاسم کمالی راد با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت تکبرگی ششدانگ پلاک ۲۲۶۹/۱۹۰ 
اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم در دفتر الکترونیکی ۱۳۹۶۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۰۷۶ بشماره سریال ۴۴۹۵۰۷ الف ۹۵ 
بنام قاسم کمالی راد صادره و تسلیم شده که نامبرده اعلام داشته سند مالکیت در اثر سهل انگاری مفقود گردیده، 

لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 

انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۴۰۱۹(
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

-------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم کبری بشری قمی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق تقاضای سند المثنی نموده و اعلام داشته که سند 
مالکیت یکصد و پنجاه و چهار هزارم دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ۹۴۸۱/۲۰/۱۰۷ اصلی بخش یک قم که در صفحه 
و دفتر الکترونیک شماره ۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۳۹۱ بنامش ثبت و صادر شده مفقود گردیده است لذا مراتب باستناد 
تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ 
روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت 

به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۴۰۱۸(
داود فهیمی نیک-سرپرست ثبت منطقه یک قم

قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان پس از گذشت حدود 
۱۵ سال همچنان در پیچ و خم احداث گیر کرده و به نظر 
می رسد با جلسه هفته گذشته کمیسیون عمران مجلس این 

پروژه ریلی تا اطلاع ثانوی متوقف شود.
سال   ۱۵ حدود  تهران-قم-اصفهان  سریع السیر  قطار 
گذشته کلید خورد و قرار بود در بازه زمانی پنج ساله این پروژه 
ریلی تکمیل شود اما در سال های گذشته بارها و بارها با 
حواشی متعددی از تغییر سرمایه گذار، شرایط و ویژگی های 
فنی، توقف های کوتاه مدت و غیره مواجه شد همچنان با 

مشکلات بسیاری دست و پنجه نرم می کند.
پروژه قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان ۴۵۰ کیلومتر 
بوده که ۱۶۵ کیلومتر در مسیر تهران– قم و مابقی در بخش 
قم-اصفهان به طول ۲۴۵ کیلومتر است از سال ۱۳۹۳ که 
قرارداد آن بسته شد، بازه زمانی پنج ساله برای آن پیش بینی 
شده بود امابا وجود برگزاری جلسات متعدد و دستورهای 

متعددی که از سوی وزیر راه و شهرسازی و دیگر دولتمردان 
با مشکلاتی  صادر شد،  در شهریور ماه دو سال گذشته 

مواجه و عملا موقف شد.
البته مهر ماه سال گذشته بود که عباس خطیبی - معاون 
ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها شرکت ساخت 
و توسعه زیر بناهای حمل ونقل کشور – در این باره به ایسنا 
گفته بود که تمدید ال سی چهار میلیارد یوآنی و گشایش ال 
سی ۹.۶ میلیارد یوآنی قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان 
مورد بررسی و تایید قرار گرفته و وزیر راه و شهرسازی نیز 
برای پیگیری آن دستور داده تا در مراحل اجرایی این پروژه 

تسریعی صورت گیرد.
تهران-قم- السیر  سریع  قطار  راه اندازی  با  افزود:  وی 
اصفهان خط ریلی ۴۵۰ کیلومتری که در حال حاضر سیر 
در آن ۹ ساعت طول می کشد به یک سوم کاهش یافته و 

سفر از تهران تا اصفهان سه ساعته مقدور می شود.

این در حالی است که به نظر می رسد تغییر محسوسی در 
پیشرفت و تکمیل این خط ریلی اتفاق نیافتاده چرا که هفته 
گذشته اعضای کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 

رای به توقف قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان دادند.
کمیسیون  عضو  و  تهران  مردم  -نماینده  شاکری  اقبال 
عمران مجلس شورای اسلامی - در این باره گفت: در جلسه 
این هفته کمیسیون عمران مجلس در خصوص طرح قطار 
سریع السیر تهران - قم - اصفهان که مدت های طولانی 
در کش و قوس بوده و با افت و خیزهای زیادی مواجه شده 
است، بحث شد. نهایتا کمیسیون این طرح را فاقد توجیهات 
طرح  این  اجرای  ادامه  با  و  دانست  کار  ادامه  برای  لازم 
مخالفت کرد. به وزارت راه و شهرسازی اعلام شد که باید این 

پروژه متوقف شود.
وی افزود: به علت عدم مدیریت درست در این طرح و از 
دست رفتن فرصت و سرمایه کشور بنده پیشنهاد دادم که 

تحقیق و تفحص از این طرح در وزارت و راه شهرسازی کلید 
بخورد.

کمیسیون  رئیس  دیگر  سوی  از  کرد:  اعلام  شاکری 
پیشنهاد کرد بر اساس ماده ۲۳۴ آئین نامه داخلی مجلس 
این طرح مورد بررسی و ارزیابی قرار گیرد. چرا که باید جوانب 
مختلف این طرح بررسی شود تا علت اینکه منابع کشور 
در این طرح به سادگی مورد بی توجهی قرار گرفته استُ 
مشخص شود. ترک فعل و قصوری که در این طرح صورت 

گرفته هزینه زیادی را به کشور تحمیل کرده است.
که  تهران-قم-اصفهان  دید قطار سریع السیر  باید  حالا 
در دولت های یازدهم و دوازدهم نیز مانند دیگر دولت های 
گذشته ساخته نشد و تا کنون به گفته مسئولان و مدیران این 
پروژه، تنها حدود پنج درصد پیشرفت فیزیکی داشته است، 
متوقف می شود یا آنکه وزارت راه و شهرسازی می تواند برای 

ادامه این پروژه مجلس را متقاعد کند.

آیا وزارت راه و شهرسازی می تواند برای ادامه این پروژه مجلس را متقاعد کند؟

قطارسریعالسیرتهران-قم-اصفهانمتوقفمیشود؟

داده های آماری حاکی است استان قم با ۳۷.۵ درصد کمترین و استان کردستان با 
۴۶.۲ درصد بیشترین نرخ تورم را در اردیبهشت ماه امسال داشتند.

مرکز آمار در آخرین گزارش خود، وضعیت نرخ تورم در استان های مختلف را منتشر 
کرد. 

طبق این آمار نرخ تورم ۱۲ ماهه منتهی به اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ برای خانوارهای 
کشور ۴۱ درصد شد، به طوری که بیشترین نرخ تورم متعلق به استان کردستان و 

کمترین آن مربوط به استان قم است.
در این ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور مربوط به استان هرمزگان با 
٣.٩ درصد افزایش و کمترین افزایش نرخ تورم ماهانه مربوط به استان کرمانشاه با یک 

دهم درصد است.
هم چنین بیشترین کاهش نرخ تورم ماهانه نیز مربوط به استان های همدان و اردبیل 

با سه دهم درصد کاهش است.
در اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم 
نقطه به نقطه( برای خانوارهای کشور ۴۶.٩ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به 
نقطه مربوط به استان ایلام )۵۵.٧ درصد( و کمترین آن مربوط به استان قم )۶.۴١ 

درصد( است.
در اردیبهشت ماه ١۴٠٠ بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای شهری مربوط به استان 

هرمزگان با ۳.۴ درصد افزایش، کمترین افزایش نرخ تورم ماهانه مربوط به استان های 
با یک دهم درصد و  بلوچستان و خراسان شمالی  و  لرستان، کرمانشاه، سیستان 
بیشترین کاهش نرخ تورم ماهانه مربوط به استان¬ بوشهر با سه دهم درصد کاهش 

است.
در این ماه درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
برای خانوارهای شهری کشور ۴۶.۱ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه 
خانوارهای شهری مربوط به استان زنجان )۵۵.٧ درصد( و کمترین آن مربوط به استان 

قم )۴۱.۵ درصد( است.
هم چنین نرخ تورم ۱۲ ماهه منتهی به اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ برای خانوارهای شهری 
به عدد ۴۰.۵ درصد رسید که بیشترین نرخ تورم ۱۲ ماهه مربوط به استان کردستان 

)۴۶ درصد( و کمترین آن مربوط به استان¬ قم )٣٧.۴ درصد( است.
در اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای روستایی مربوط به 
استان هرمزگان با پنج درصد افزایش و کمترین افزایش نرخ تورم ماهانه مربوط به استان 
کهگیلویه و بویر احمد با ۲ دهم درصد است. هم چنین بیشترین کاهش نرخ تورم ماهانه 

مربوط به استان¬ همدان با ۹ دهم درصد کاهش است.
در این ماه بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به استان¬ ایلام )۵۹ درصد( و 

کمترین آن مربوط به استان قم )۴۳ درصد( است.

خانوارهای  برای  ماه ١۴٠٠  اردیبهشت  به  منتهی  ماهه  تورم ۱۲  نرخ  هم چنین 
روستایی به عدد ۴٣.٢ درصد رسید که بیشترین نرخ تورم ۱۲ ماهه مربوط به استان¬ 
همدان )۴٩.۴ درصد( و کمترین آن مربوط به استان های¬ سیستان و بلوچستان و 

گیلان )٣٨.٣ درصد( است.

نرخ تورم در استان های مختلف چگونه است؟
خانوارهایشهریقم،کمتریننرختورماردیبهشتماه
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 تیم ملی والیبال ایران در دومین بازی خود در لیگ ملت ها ۲۰۲۱ مقابل 
روسیه شکست خورد. 

تیم ملی والیبال ایران از ساعت ۱۴:۳۰ روزشنبه در دومین بازی خود در لیگ 
ملت های والیبال به مصاف روسیه رفت و با نتیجه سه بر یک باخت. ست های 
اول، سوم و چهارم این بازی با امتیازات ۲۵ بر ۱۷، ۲۵ بر ۲۰ و ۲۵ بر ۱۷ به 
سود روسیه رقم خورد. ایران هم فقط در ست دوم با امتیاز ۲۵ بر ۲۰ پیروز شد.
ایران روزجمعه هم مقابل ژاپن با نتیجه سه بر صفر شکست خورده بود و به این 
ترتیب همچنان در حسرت کسب امتیاز در این دوره از مسابقات باقی مانده 
است. ولادیمیر آلکنو در این بازی ترکیب تیم خود را دگرگون کرد و محمدطاهر 
وادی، صابر کاظمی، امیرحسین اسفندیار، علی شفیعی، مسعود غلامی، 

میثم صالحی و آرمان صالحی را به عنوان بازیکنان اصلی روانه میدان کرد.

ست اول )ایران 17 - روسیه ۲5(
روسیه با عملکرد درخشان در دفاع روی تور و استفاده از توپ های بلند در 
حمله، خیلی زود فاصله امتیازات خوبی به سود خود ایجاد کرد. سرویس های 
قدرتی روس ها باعث شد دریافت توپ در زمین ایران به خوبی انجام نشود و 
توپ در شرایط مناسبی در اختیار محمدطاهر وادی قرار نگیرد. به همین 
دلیل پاسور ایران حتی یک بار هم از پاس سرعتی استفاده نکرد و بیشتر 
صابر کاظمی، امیرحسین اسفندیار و میثم صالحی را در مناطق ۲ و ۴ به کار 
می گرفت. به این ترتیب کار دفاع روی تور برای روسیه ساده تر شد. از سوی 
دیگر تعداد خطا در بازیکنان ایران هم بسیار زیاد بود. در ست اول فقط هفت 
امتیاز با خطای سرویس به روسیه تقدیم شد. یک امتیاز عجیب هم با خطای 
جایگیری بازیکنان ایران به روسیه رسید. تعویض لحظات پایانی هم که بردیا 

سعادت را به جای وادی وارد زمین کرد، فقط یک امتیاز برای ایران دستاورد 
داشت و در نهایت بی نتیجه ماند.

ست دوم )ایران۲5  - روسیه ۲0(
سرویس های قدرتی بازیکنان ایران سرانجام در این ست به نتیجه رسید و 
عملکرد تیم ایران را با تغییری اساسی روبرو کرد. علاوه بر چند امتیاز سرویس 
برای ایران، برهم زدن نظم دریافت تیم حریف هم باعث شد روسیه کم تر از ست 
اول از حملات سرعتی بهره ببرد. مشکل دریافت در تیم روسیه به حدی رسید 
که توماس ساملوو سرمربی این تیم مجبور شد ایگور کلیوکا دریافت کننده 
باتجربه خود را از زمین بیرون بکشد و آنتون سمیشف را وارد زمین کند. در میانه 
این ست، امیرحسین اسنفدیار که چند اشتباه روی دریافت و توپ گیری داشت 
جای خود را به پوریا فیاضی داد تا فاصله امتیازی که به سود ایران ایجاد شده 
بود از دست نرود. البته پس از چند امتیاز و زمانی که فیاضی یکی از بازیکنان 
منطقه جلوی زمین شد، اسفندیار به جای خود برگشت تا از توانایی هجومی 
او استفاده شود. ۲ صحنه دیدنی در اواخر این بازی رخ داد. یکی شیرجه میثم 
صالحی که باعث یک توپ گیری حساس شد و دیگری دفاع تک دست زیبای 
مسعود غلامی که اگرچه به امتیاز مستقیم تبدیل نشد ولی روسیه را از کسب 
یک امتیاز حساس بازداشت. در اواخر ست، بردیا سعادت دوباره به جای وادی 
وارد زمین شد تا قدرت دفاع روی تور تیم ایران بالا برود. این تعویض هم تاثیر 
خوبی داشت و در نهایت ایران برای نخستین بار در این تورنمنت یک ست را با 

پیروزی پشت سر گذاشت.
ست سوم )ایران ۲0 - روسیه ۲5(

بخش زیادی از زمان ست سوم با رقابت پایاپای ۲ تیم گذشت اما هرچه 
پیش رفتیم، روسیه در دفاع روی تور و سرویس به همان عملکرد خوب ست 
اول بازگشت و عرصه را بر تیم ایران تنگ تر کرد. چند اشتباه فردی از سوی 
بازیکنان ایران هم فاصله امتیازی را به سود روسیه بیشتر کرد تا جایی که دیگر 
جبران آن ممکن نبود. ورود پاول پانکوف پاسور دوم روسیه به جای ایگور کوبزار، 

برنامه های هجومی این تیم را هم تغییر داد.
ست چهارم )ایران 17 - روسیه ۲5(

پانکوف نه با پاس های خود بلکه با سرویس های دیدنی خود، پیروزی در این 
ست را به اردوگاه روسیه برد. نمایش دیدنی این بازیکن در اوایل ست چنان 
فاصله ای غیرقابل جبران ایجاد کرد. در ادامه هم حملات کم نقص روسیه و 
درخشش بازیکنان این تیم در توپ گیری، کار را برای تیم ایران سخت تر کرد. 
آلکنو تلاش کرد با به میدان فرستادن فیاضی به جای صالحی، روند بازی را 

عوض کند ولی دفاع روی تور روسیه غیرقابل نفوذ به نظر می رسید.

دومین باخت برای والیبال ایران؛

پرویزمظلومی: آلکنو از پس هم وطنانش برنیامد

ساختاردفاعیتیمملیفوتبالاصلاحشود

تیم  دفاعی  خط  مشکلات  به  اشاره  با  استقلال  فوتبال  تیم  پیشین  سرمربی 
ملی ایران در آستانه دیدارهای حساس با بحرین و عراق گفت: ایران با بازیکنان 

قدرتمندش در واقع دو تیم ملی دارد.
پرویز مظلومی سرمربی پیشین استقلال و مربی سابق تیم »ب« ایران در خصوص 
شرایط تیم ملی و تشکیل اردوی آماده سازی این تیم در کیش گفت: فوتبال ما مثل 
یک بنز است؛ اتومبیلی که تمام استانداردهای روز را دارد اما اینکه راننده آن چطور 

بتواند این ماشین را به مقصد برساند مهم است!
وی ادامه داد: ما به جای یک تیم، دو تیم خوب ملی داریم. به نظرم می توانیم با این 

بازیکنانی که در اختیار داریم از این مرحله به سلامت عبور کنیم.
سرمربی پیشین استقلال خاطرنشان کرد: همیشه در فوتبال ما مربیان زیادی کار 
کرده اند که از تجربه بالایی برخوردار بوده اند. سرمربی تیم ملی که هدایت بازیکنان 
را به عهده می گیرد کار بسیار سختی دارد. »دراگان اسکوچیچ« تجربه ملی ندارد و 
حتی در باشگاهی هم چندان موفق نبود اما با تمام این مسائل آرزو می کنم که او 

بتواند تیم ملی را به جام جهانی برساند.
مظلومی یادآور شد: قبل از اسکوچیچ، چند مربی بزرگ فوتبال ایران را هدایت 
کردند. یکی از آنها »کی روش« بود که ۸ سال در تیم ملی حضور داشت و توانست 
تغییرات خوبی در تیم ملی بوجود بیاورد اما متاسفانه با »مارک ویلموتس« نتوانستیم 
شرایط خوبی پیدا کنیم. شکست برابر بحرین و عراق کار فوتبال ما را به اما و اگر کشاند 

و حالا باید آرزو کنیم که بتوانیم در دور برگشت هر ۴ دیدار را با برد به پایان برسانیم.
مسئولان نتوانستند یک بازی تدارکاتی برای تیم ملی آماده کنند

وی در خصوص مسائل فنی تیم ملی هم گفت: با نفراتی که در تیم ملی داریم به 
راحتی می گویم ما دو تیم ملی در اختیار داریم. این نشان از قدرت فوتبال ما دارد. با 
این حال دو رقیب جدی برای صعود به مرحله بعد داریم یکی بحرین و دیگری عراق 
که در دور رفت در دو دیدار برابر این حریفان شکست را پذیرا شدیم. یادمان باشد که 
اگر از این گروه به سلامت عبور کنیم تازه به تیم های پرقدرت آسیا برخورد خواهیم 
کرد. در آنجا همه چیز به مراتب سخت تر از گذشته خواهد بود و تیم باید با بازیهای 

تدارکاتی قوی، به آن مرحله پا بگذارد.
افزود:  کشور  فوتبال  مسئولان  عملکرد  از  انتقاد  با  استقلال  پیشین  سرمربی 
مسئولان نتوانستند یک بازی تدارکاتی برای تیم ملی آماده کنند. مقابل سوریه هم 
که در دهم فروردین بازی کردیم این تیم نیمی از نفرات اصلی خود را به ایران نیاورد. 
حالا باید وارد جنگ های حاشیه ای در بحرین شویم. همیشه هر بار که با این کشور 
بازی کردیم حاشیه های آن تیم کار دست ما داد. فوتبال عراق هم همیشه موی دماغ 
ما بوده است. دو حریف ما با تدارکات خوب به مصاف ما می آیند اما در عوض تیم 
ما چند روز در کیش اردو دارد و بعد بدون بازی تدارکاتی راهی بازیهای سخت برابر 

بحرین و عراق بشود.
حق استقلال در تیم ملی بیشتر بود 

وی در خصوص خط دفاع تیم ملی هم گفت: در دور رفت ضعف های خط دفاع تیم 
ملی کاملا مشهود بود و نتوانستیم در آن زمان این ضعف ها را برطرف کنیم. ساختار 
دفاعی تیم ملی مشکل دارد و امیدوارم اردوی کیش بتواند ضعف های تیم ملی را 
برطرف کند. پرویز مظلومی با انتقاد از دعوت شدن تنها یک بازیکن از استقلال به تیم 
ملی گفت: حق استقلال در تیم ملی بیشتر بود. فرشید اسماعیلی، ریگی، نادری و 
مظاهری هم می توانستند عضو تیم ملی باشد. اسکوچیچ یا واقعا از نفرات فوتبال 
کشورمان شناخت کافی نداشت یا اینکه این لیست را به او تحمیل کرده اند که اگر 

چنین باشد این موضوع یک فاجعه است.
سرمربی پیشین استقلال در خصوص پیوستن کریم باقری به کادر فنی تیم ملی 
افزود: کریم باقری را سالهاست می شناسم. او در دوران بازیگری بسیار خوب، خوش 
اخلاق و از لحاظ فنی و شخصیتی در سطح بالایی بود اما نمی دانم از نظر فنی 
چگونه است و اینکه آیا او در کادر فنی پرسپولیس هم از لحاظ فنی تاثیرگذار هست یا 

خیر. امیدوارم باقری بتواند با تجربیاتی که دارد به تیم ملی کمک کند.

رئیس هیات تکواندو استان قم خبرد اد:

افتخارآفرینیتکواندوکارانقمیدرجام
بزرگمهربانی

رئیس هیات تکواندو استان قم از افتخار آفرینی ورزشکاران این هیات در کسب 
نشان های نقره مسابقات آزاد پومسه کشور جام بزرگ مهربانی خبر داد.

محمد جمشیدی اظهار کرد: شاهد حضور ۲۳ تکواندوکار استان قم در دومین 
دوره مسابقات آزاد پومسه کشور بودیم، این مسابقات با عنوان جام بزرگ مهربانی به 
مدت سه روز برگزار شد و مطابق انتظار پومسه روها قم با عملکرد خوب خود و کسب 

سه نشان نقره روند موفقیت های این رشته را استمرار بخشیدند.
نمایندگان  شرکت  با  حضوری  غیر  صورت  به  پیکارها  از  دوره  این  افزود:  وی 
استان های مختلف زیر نظر فدراسیون تکواندو برگزار شد و نمایندگان استان قم در 
رده سنی زیر ۱۲ سال کمربند قرمز به بالا محمدماهان تیموری و محمدحسین 

آویژکن و در رده سنی ۵۱ تا ۶۰ سال استاد عباس رفیعی بودند.
جمشیدی با بیان اینکه حضور نمایندگان قم در هر دو بخش آقایان و بانوان انجام 
شد، اضافه کرد: در رده سنی زیر ۱۲ سال کمربند زرد، سبز و آبی سوگند نجفی و 
سیده باران حسینی، رده سنی ۱۲ تا ۱۴ سال محدثه محمدی، الهه اسلامی مرام، 
زهرا متولیان و فاطمه پاداش خواه آلانق، رده سنی ۱۵ تا ۱۷ سال کوثر نجفی و رده 

سنی ۱۸ تا ۳۰ سال فاطمه اسلامی رقابت کردند.
نازنین  زهرا  بالا  به  قرمز  کمربند  سال   ۱۲ زیر  سنی  رده  در  شد:  آور  یاد  وی 
محمدی آزادپرور و ثناسادات پیغمبری آلانق، رده ۱۲ تا ۱۴ سال یگانه ذوقی و عطیه 
حمدی، رده ۱۵ تا ۱۷ سال فاطمه احد طجری، سارا عراقی و الهام علیاری، رده ۱۸ 
تا ۳۰ سال عاطفه پورمینو، فاطمه رمضانی البرزی و رقیه نظری پویا، رده سنی ۳۱ تا 
۴۰ سال استاد سمیراسادات موسوی بافران و رده سنی ۴۱ تا ۵۰ سال استاد کبری 
سخائی وطن حضور داشتند. رئیس هیات تکواندو استان قم با اشاره به مدال آوری 
کبری سخایی وطن و فاطمه اسلامی دو بانوی اعزامی استان قم در بخش بانوان 
مسابقات آزاد پومسه کشور، اضافه کرد: فاطمه اسلامی در گروه  سنی ۱۸ تا ۳۰ سال 
و کبری سخایی وطن در گروه سنی ۴۱ تا ۵۰ سال این دوره موفق به کسب مقام دوم و 
گرد ن آویز نقره شدند. وی در ادامه به موفقیت پیشکسوت تکواندو قم در کسب مدال 
نقره مسابقات آزاد پومسه کشور اشاره و عنوان کرد: در بخش مردان دومین دوره 
مسابقات آزاد غیر حضوری پومسه کشور نیز عباس رفیعی از پیشکسوتان تکواندو قم 

در گروه سنی ۵۱ تا ۶۰ سال موفق به کسب مدال نقره شد.

هندبالیستقمیدراردویتیمملی
طالبی هندبالیست قمی به اردوی تیم ملی جوانان کشور دعوت شد.

برپایه این گزارش ، این دوره از اردوی آماده سازی در استان مازندران و از ۱۰تا  ۳۰  
خرداد زیر نظر سرگئی نیکولینکو به عنوان سرمربی، رنجکار و میردامادی به عنوان 
مربی، شفیعی، قهرایی پور، کاظمی، صحراییان و متین بعنوان مربی دروازه بان، 

بدنساز، فیزیوتراپ، روانشناس و سرپرست آغاز خواهد شد.
مجتبی طالبی برای اثبات توانایی خود به کادر فنی و حضور در ترکیب اصلی، 

میبایست با ۳۰ ورزشکار دعوتی دیگر به رقابت بپردازد.

نایب رئیس هیات ووشو استان قم از موفقیت دختران و بانوان ووشوکار قم در کسب دو مدال تیمی مسابقات لیگ برتر ووشو 
کشور خبر داد.

سمانه سلیمانی اظهار کرد: این دوره از رقابت ها در سه رده سنی نوجوانان، جوانان و بزرگسالان با حضور ووشوکاران هشت تیم 
از استان های مختلف کشور به شکل مجازی برگزار شد و استان قم نیز در هر سه رده نمایندگان خود را به این رقابت ها معرفی 

کرد.
وی با اشاره به رقابت دختران و بانوان ووشوکار قم با هفت تیم دیگر شرکت کننده در این پیکارها، اضافه کرد: در پایان این 
رقابت ها یک مدال نقره تیمی در رده سنی جوانان به تیم دختران هیات ووشو قم اختصاص یافت، ضمن اینکه تیم رده سنی 

بزرگسالان نیز با ایستادن روی سکوی سوم به نشان برنز رسید.
نایب رئیس هیات ووشو استان قم با اشاره به اعضای این تیم خاطرنشان کرد: مربی تیم تالو قم استاد بتول السادات رفیعی پور 
است، مربیگری تیم ساندا را استاد فاطمه سلیمانی بر عهده داشت و این تیم به سرپرستی استاد سحر زارعی سینا یک دستاورد 
ارزنده برای ووشو استان قم رقم زد. وی در ادامه به نفرات قمی شرکت کننده در مسابقات لیگ برتر مجازی کشور اشاره و بیان 
کرد: تیم ساندای جوانان با ترکیب فاطمه محمدی، مهسا رمضانی و عسل شاکر و تیم تالو با ترکیب هلیا افراز، سارا چراغی، بهار 

طلوعی، یگانه شفایی و حنانه میرزایی با حریفان خود به رقابت پرداخت.
سلیمانی افزود: تیم رده سنی بزرگسالان بانوان هیات ووشو قم نیز در بخش ساندا با ترکیب نازنین وثیقی، سمانه یوسف زاده 
و زهرا سواعد به میدان رفت و اعضای تیم تالوی این رده سنی خانم ها نگار بیاتی، عاطفه کمالی روستا، زهرا جلیلی، فاطمه 
آبادانیان و مینو حاصلی بودند. وی ابراز کرد: تیم رده سنی نوجوانان در بخش ساندا با حضور فاطمه نوبهاری، ستایش صادقی 
و مائده عسگری و تیم همین رده سنی در بخش تالو با ترکیب پریسان قربانی، بیتا عسگری، شقایق تمکین، مهدیس رستمی و 

فاطمه نصراللهی با حریفان حاضر در این دوره از مسابقات به رقابت پرداخت.

بانوی دوومیدانی کار استان قم با درخشش در پیکارهای قهرمانی بزرگسالان کشور مقام سوم و نشان برنز این 
مسابقات را برای ورزش قم به ارمغان آورد.

برپایه این گزارش ، رقابت های دوومیدانی قهرمانی بزرگسالان کشور با عنوان گرامیداشت زنده یاد ابراهیم نوح نژاد 
در هر دو بخش آقایان و بانوان به انجام رسید و تیم اعزامی هیات قم در مجموع موفق به کسب هفت مدال شد که 

یکی از آنها به بخش بانوان اختصاص داشت.
در این دوره از رقابت ها تیم مردان هیات دوومیدانی استان قم موفق به کسب ۶ مدال شامل سه نقره و سه برنز شد، 
ضمن اینکه دوومیدانی کاران مرد قم دو جایگاه هفتمی این دوره را نیز به خود اختصاص دادند اما در بخش بانوان 

قم صاحب یک نشان برنز شد که آن را محدثه ابراهیم پور کسب کرد.
ابراهیم پور در مسابقات این دوره نماینده قم در رشته ۴۰۰ متر بود که با زمان ۵۶ ثانیه و ۸۰ صدم ثانیه در جایگاه 
سوم ایستاد و صاحب نشان برنز شد، رشته ای که مقام نخست و عنوان قهرمانی آن با زمان ۵۶ ثانیه و ۲۵ صدم ثانیه 
به مریم محبّی از تیم تهران اختصاص یافت و کژان رستمی از تیم هیات کردستان با زمان ۵۶ ثانیه و ۵۷ صدم ثانیه 

نایب قهرمان شد.
در رده بندی نهایی این رشته نگین عدالت از تیم هیات مرکزی با زمان ۵۸ ثانیه و ۱۹ صدم ثانیه در جایگاه چهارم 
ایستاد، سپیده صارمی از تیم هیات همدان با زمان ۵۹ ثانیه و ۱۲ صدم ثانیه پنجم شد، مقام ششم با زمان ۵۹ ثانیه 

و ۳۶ صدم ثانیه به مرضیه کمره از تیم هیات لرستان تعلق گرفت.
هفت مدال پیکارهای دوومیدانی قهرمانی بزرگسالان ایران در حالی به نمایندگان قم اختصاص پیدا کرد که در 
مسابقات این دوره داوران قمی نیز حضور داشتند و قضاوت ورزشکاران شرکت کننده را انجام دادند، فتاحی از قم 

داور پرش ها بود و خدمتکاری و قنبری به عنوان زمان سنج حضور داشتند.

نایب رئیس هیات ووشو استان قم خبرداد:

درخششبانوانقمدرلیگبرترووشوایران
با درخشش در پیکارهای قهرمانی بزرگسالان کشور؛

بانویدوومیدانیکارقمیرویسکویسومایران

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: انگیزه بازیکنان و کادر فنی تیم برای کسب 
پنجمین قهرمانی متوالی ستودنی است. تیم فوتبال پرسپولیس در دیداری معوقه از 
هفته بیست و پنجم لیگ برتر فوتبال، موفق شد تا در اصفهان ذوب آهن را شکست 
دهد و هم امتیاز با سپاهان در صدر جدول قرار گیرد. »حامد کاویانپور« روز شنبه 
در گفت وگو با خبرنگار ایرنا در مورد برتری سرخپوشان برابر ذوب آهن، فهرست تیم 
ملی، شانس قهرمانی سرخپوشان، اتفاقات جنجالی پیش از دیدار با ذوب آهن و ... 

صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:
دیدار با ذوب آهن را چطور دیدید؟

بازی خوبی بود و پرسپولیس عملکرد خوبی در این مسابقه داشت. بازیکنان به خوبی 
توانستند هوشمندانه بازی را کنترل کنند و به نتیجه دلخواه برسند و سه امتیاز بازی 

را کسب کنند.
زمانی که پرسپولیس از حریف عقب افتاد به نظر تیم برای به ثمر رساندن گل 

کمی استرس داشت. این موضوع را قبول دارید؟
طبیعی است که بازیکنان برای جبران نتیجه عجله داشته باشند اما در این دیدار 
مشخص شد که نباید به موفقیت این پرسپولیس شک کرد. پرسپولیس با وجود اینکه 
گل اول را دریافت کرد اما رفته رفته به دروازه حریف نزدیک شد و توانست بازی را 

برگرداند. حتی تعداد گل ها می توانست خیلی بیشتر از این باشد.
گل ذوب آهن روی اشتباه فردی به ثمر رسید. این موضوع نگران کننده نیست؟

این اشتباهات برای هر فردی ممکن است رخ دهد و  نباید تنها به خاطر یک اشتباه 
به بازیکنی انتقاد کرد. مهم واکنش تیم به این گل بود که همه بازیکنان تلاششان را 
مضاعف کردند تا نتیجه را برگردانند و این اتفاق هم به بهترین شکل اتفاق افتاد. اتفاقا 
این نکته مثبتی بود که همه تلاششان را مضاعف کردند تا نتیجه را جبران کنند. این 

نشان از تیم بودن پرسپولیس است.
اما پیش از بازی اتفاقاتی برای اتوبوس پرسپولیس رخ داد که قشنگ نبود؟

واقعا این اتفاقات جای تاسف دارد. در رقابتی سالم تلاش می کنیم تا جام بگیریم و 
فوتبالی به حقمان می رسیم. این کارها زیبنده نیست و امیدوارم دیگر شاهد تکرار آن 

در فوتبال نباشیم.
پرسپولیس با این برتری با سپاهان هم امتیاز شد. به نظر رقابت برای قهرمانی 

نسبت به سال های قبل فشرده تر است؟
رقبت فشرده است اما در نهایت مطمئن باشید این پرسپولیس است که قهرمان 

خواهد شد. امیدوارم همین روند خوب تا پایان لیگ حفظ شود.
مس رفسنجان، فولاد، گل گهر، آلومینیوم اراک، تراکتور، ماشین سازی و پیکان 
رقبای پرسپولیس برای رسیدن به پنجمین قهرمانی متوالی هستند. این راه قهرمانی 

سرخپوشان را چطور می بینید؟
راه سختی پیش روی پرسپولیس است اما تیم روند خوبی را در پیش گرفته و امیدوارم 
با حفظ همین روند قهرمانی پنجم را شاهد باشیم. به طور قطع راه آسان نیست اما 

بازیکنان از پس این کار بر خواهند آمد.
فهرست تیم ملی هم برای مقدماتی جام جهانی اعلام شد. تیم ملی با این 

نفرات می تواند موفق شود؟
لیست تیم ملی منطقی بود هر چند جای نفراتی مانند میلاد سرلک در این فهرست 
خالی بود اما بهترین نفرات به تیم ملی دعوت شدند و امیدوارم که بتوانند در مسابقات 

حیاتی پیش رو موفق باشند.

حامدکاویانپور:
انگیزهپرسپولیسیهابرایقهرمانیستودنیاست

کاندیدای ریاست هیات فوتبال استان قم گفت: در خودم این 
لیاقت را دیدم که بتوانم به جامعه فوتبال خدمت کنم ولی در 
همین مدت کوتاه وقتی کج فکری ها را دیدم تصمیم به انصراف 

گرفتم.
در شرایطی که بین روزهای ٢١ تا ٢٩ اردیبهشت ماه مدت 
زمان در نظر گرفته شده برای ثبت نام کاندیداهای ریاست هیات 
فوتبال استان قم بود و بعد از آن هیات سه نفره بررسی صلاحیت 
کاندیداها معرفی شد، اما پیش از اعلام نظر این هیات سه نفره، 

یکی از کاندیداها از شرکت در انتخابات کناره گیری کرد.
حمید عالمی که هم اکنون مسوولیت ریاست هیات مدیره 
شرکت های صنعتی شهرک شکوهیه قم را بر عهده دارد و ظاهرا 
به دعوت و اصرار موسفیدان و پیشکسوتان فوتبال قم وارد عرصه 
رقابت انتخابات هیات فوتبال استان قم قم شده بود خیلی زود 

از حضور در این انتخابات انصراف داد.
وی در جمع خبرنگاران راجع علت انصراف خود را فضای 
مسموم حاکم بر فوتبال قم عنوان کرد و گفت: من در خودم 
این لیاقت را دیدم که بتوانم به جامعه فوتبال خدمت کنم ولی 
در همین مدت کوتاه وقتی کج فکری ها و بی ادبی ها را دیدم 
تصمیم به انصراف گرفتم و از پیشکسوتان عزیز که به من تکلیف 

کرده بودند تقاضا کردم حقیر را معذور بدارند و این عزیزان هم 
وقتی شرایط را دیدند و شنیدند، پذیرفتند و مخالفتی با انصراف 

من نکردند.
عالمی افزود: من به سه دلیل وارد این عرصه رقابتی شدم، 
اول عشق به استان، دوم نگرانی بابت جامعه جوانان قم و سوم 
تاکید پیشکسوتان و دعوتی که این عزیزان و بزرگواران از من 
به عمل آوردند، به همین خاطر به انتخابات ورود پیدا کردم و 
امید داشتم که از ظرفیت خودم و دوستانم برای ارتباط صنعت، 

دانشگاه و ورزش گام اساسی بردارم.
وی خاطرنشان کرد: اعتقاد داشتم که تنها راه نجات و برون 
رفت از فوتبال همین نگاه مثلثی است ولی وقتی فضای حاکم 
بر فوتبال قم را سنگین دیدم، حس کردم اینجا جای من نیست 
و گویا در فوتبال هستند کسانی که لایق تر از من و قوی تر از من 
باشند قطعاً آنها بیشتر از من می فهمند و بهتر از من تشخیص 

می دهند و حضور بنده را بی تأثیر می دیدند.
با  ابراز کرد:  کاندیدای مستعفی ریاست هیات فوتبال قم 
این حال من تکلیف خودم را انجام دادم و در انتخابات هیات 
فوتبال ثبت نام کردم ولی دیدم دیگران فریاد می زنند ما از تو 
سرتر هستیم، ما به تو نیاز نداریم، ما می توانیم و از تو با توان تر 

هستیم، من در این فوتبال نه به دنبال  به دست آوردن جایگاه 
اجتماعی بودم و نه به دنبال پول و نه عقده ریاست داشتم، 

دوستانم و پیشکسوتان عزیز به من تکلیف کردند و آمدم.
وی در پایان اظهار کرد: امروز خوشحال هستم که به تکلیف 
خودم عمل کردم، من واقعا در خودم می دیدم که بتوانم به 
کمک دوستانم و به کمک تیمم به فوتبال قم کمک کنم و این 
تیم می توانست ظرفیت خوبی برای رشد و توسعه فوتبال قم 
باشد، طبیعتاً وقتی این تیم شرایط حاکم بر فوتبال قم را دیدند 

دچار یاس و بی انگیزگی شدند.
استان  فوتبال  هیات  کاندیداهای  ثبت نام  زمان  مدت  در 
قم نفراتی همچون قدرت الله باقری، محسن رمضان بیگی، 
سعید گائینی، سعید برقعی، حمید عالمی، اکبر روح پرور، 
علی هاشمی، اسماعیل زند و مهدی رضایی نژاد کاندیدای 
ریاست این هیات ورزشی شده اند و به جز زند و عالمی که از 
کاندیداتوری کناره گیری کرده اند، سایر نفرات در مرحله تایید 

صلاحیت هستند.

استعفایکاندیدایمطرحازانتخاباتفوتبالقم؛

عالمی:اگرخودمرالایقنمیدانستمنمیآمدم
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انتخابات ریاست جمهوری 1400؛

بهکداموعدههانامزدهااعتمادکنیم؟

محمدرضا رئیسی
سخنان تبلیغاتی برخی نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری از جهاتی، 
قابل تامل است؛ گرچه بسیاری از آنان دولت تدبیر و امید را هدف قرار داده و 
تلاش داشته و دارند با آنچه زرنگی سیاسی می پندارند، خود را مبرا از هرگونه 
مسئولیت در اوضاع کنونی معرفی کنند، اما آنچه اهمیت دارد، نه قول و 
قرارهای کلی و مبهم، که برنامه منسجم و کاربردی است که وجه ممیزه هر 

نامزدی خواهد بود.
ریاست  کاندیداهای  رقابت های  در  تشکیلاتی  و  حزبی  سامان  نبود  در 
جمهوری، صحبت از برنامه و »سیاست« کلی حاضران در رقابت مهم ۱۴۰۰ 
اندکی دشوار است؛ در جوامعی که بار اصلی سیاست ورزی بر دوش احزاب 
ریشه دار و تشکل های شناسنامه دار است، از مدت ها پیش از معرفی نامزدها، 
درباره برنامه جزئی و عملیاتی بحث و تبادل نظر شده و نتیجه آن، به شخصیت 
حقیقی و تیم تبلیغاتی او ارائه می شود؛ با این حال درباره ویژگی های برنامه 
نامزدها و قابلیت راستی آزمایی وعده ها، نکاتی مهم مطرح است که کارزارهای 

انتخاباتی هر نامزد و رای دهندگان ناگزیرند به آنها بیندیشد و دقت کنند.
1. زیربنای فکری و عقیدتی

سطح سواد و آگاهی جمعیت بزرگی از مردم ایران به حدی رسیده است 
که تفاوت های نظری و عملی رویکرد یک کاندیدا را درک کنند؛ کاندیدایی 
که زیربنای فکری و عقیدتی خاصی دارد نمی تواند شعارها و برنامه هایی را 
وعده دهد که با اندیشه اش همخوانی ندارد؛ بزرگترین خطایی که یک نامزد 
می تواند مرتکب شود، درغلتیدن به ورطه شعارهایی است که نه با گذشته او 

همخوانی دارد نه با مبانی فکری کنونی او.
۲. پرهیز از ابهام و کلی گویی    

از  باید دور  به نظر می رسد مهمترین ویژگی برنامه انتخاباتی یک نامزد 
کلی گویی و ابهام باشد؛ عبارات کلی و گنگی همچون تلاش برای بهبود 
اقتصاد، توجه به مردم، مبارزه با فساد، رفع گرانی و تورم هرگز نمی تواند 
بیانگر برنامه و جهت گیری خاص یک طرف رقابت ها مطرح باشد؛ تجربه 
انتخابات دوره های گذشته نشان داده مردم هرگز تحت تاثیر این گونه شعارها 

و وعده های کلی و عمدتا تبلیغاتی قرار نمی گیرند.
3. انسجام و هماهنگی برنامه ها

نگاهی گذرا به جنبه های مختلف برنامه های اعلامی یک نامزد، به خوبی 
انسجام و یکپارچگی یا عدم آن را آشکار می کند؛ نامزدی که در حوزه های 
اقتصاد وعده می دهد، هرگز نمی تواند نسبت به سیاست خارجی بی تفاوت 
باشد که تاثیر مستقیمی بر اوضاع داخلی دارد؛ همینگونه است هماهنگی و 
انسجام برنامه ها در حوزه های مختلف فکری، فرهنگی، اقتصادی، سیاسی 

و اجتماعی.
4. قابلیت اجرایی و عملیاتی

شعارهای کلی و دور از ساحت اجرا و حتی عقل و مصلحت هرگز نمی تواند 
حاصلی برای نامزدها داشته باشد؛ در شرایط دشوار کنونی که جامعه درگیر 
قابل  و  معقول  برنامه  یک  ارائه  است،  گوناگون  دشواری های  و  معضلات 
اجرا وظیفه دینی، اخلاقی و ملی هر کاندیدایی است؛ هرگونه آرزواندیشی 
جز  حاصلی  عملی،  مشخص  راهکار  ارائه  بدون  محض  ایده آل گرایی  و 
سردرگمی و پیچیده تر شدن کلاف مشکلات موجود نخواهد داشت. تقوای 
سیاسی و اخلاقی هر نامزدی در بستر شعارها و گستره وعده های دور و دراز 

او قابل سنجش است.
5. موضوع بسیار مهم فرهنگ

چنانچه رهبر معظم انقلاب در سخنان نوروزی خود اشاره کردند، »مساله 
بسیار مهم فرهنگ« یکی از شاخص های سنجش قابلیت اجرایی و مدیریتی 
نامزدهاست؛ غفلت از مقوله فرهنگ و هنر و تکیه عوام پسندانه به معیشت 
و اقتصاد معیار مهمی است که نشان می دهد یک شخصیت خاص، در تراز 

رئیس جمهوری است یا خیر.
۶. مشاوران و همکاران متخصص

تردیدی نیست که یک شخصیت واحد، حتی اگر بسیار جامع و اهل دانش 
باشد، نمی تواند همزمان در همه حوزه های فرهنگ، اقتصاد، سیاست، 
اجتماع و دیپلماسی صاحب نظر باشد؛ بنابراین، توجه به مشاوران و همکاران 
نزدیک یک کاندیدا تا حد زیادی می تواند دانایی و توانایی یک رئیس جمهوری 
احتمالی را محک بزند؛ انتخاب افراد کاردان و دلسوز، ضمن همراهی و 
هدایت مناسب نامزدها، وسعت نظر یک کارزار موفق انتخاباتی را نیز آشکار 

می کند.
7. پیشینه اجرایی و مدیریتی

در زمانه ای که در کسری از ثانیه، اخبار و انگاره های مهم قابل ارسال و بازنشر 
است، هیچ کاندیدایی نمی تواند فارغ از گذشته فکری-عملی خود، ادعای 
مجردی مطرح کند؛ نگاه دقیق مردمی که این روزها بیشتر از زمان دیگری به 
اطلاعات و رسانه ها دسترسی دارند، به راحتی به سوی یک شخصیت جذب یا 
از آن دور نمی شود. سابقه عقیدتی، عملی، اجرایی، مدیریتی و سخنوری یک 
نامزد به خوبی نشانگر میزان پایبندی او به شعارهایی است که مطرح می کند.

۸. تناسب امکانات و مقتضیات
همه جوامع بشری، امکانات و مقدورات مشخص و محدودی دارند 
که هرگونه برنامه ریزی و سیاستگزاری باید در چارچوب آن انجام شود؛ 
نامزدی که بدون توجه به محدودیت ها و دارایی های سرزمینی، سرمایه 
ای، فکری، اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و جغرافیایی شعار میدهد و 
وعده های بی سرانجام را بی محابا عرضه میکند، نمیتواند قابل اعتماد 

و اطمینان باشد.
۹. محدوده اختیارت و وظایف

با اینکه ریاست جمهوری دومین مقام عالی کشور و نخستین مدیر اجرایی 
نظام است، اما همگان می دانند محدوده اختیارات خاص و حیطه عمل 
مشخصی دارد؛ طرح شعارها و وعده هایی که اساسا خارج از توان منصب 
ریاست جمهوری و قوه مجریه است، یا ناشی از عوام فریبی است یا ناآگاهی و 
جهل؛ جهالتی که هزینه گزاف آن را نه فقط شعاردهنده، بلکه عموم جمعیت 
میلیونی ایران خواهند پرداخت؛ از خسارات پنهان انگیزشی گرفته تا ضایع 

شدن امید و آمال مردمی که آینده ای بهتر را انتظار می کشند.
10. پذیرش مسئولیت و راستی آزمایی

از زمان ثبت نام داوطلبان تا این روزها که دامنه وعده ها دوچندان شده، 
برخی افراد بدون اشاره به نقش فراقوه ای و فراسازمانی در دیگر قوا و ارکان 
کشور، تلاش دارند با فرار به جلو، دامان خود را از هرگونه مسئولیتی پاک 
با پرسش هایی که درباره  نامزد  نشان دهند. دقت در شیوه مواجهه یک 
برای سنجش میزان  او مطرح می شود، شاخص خوبی  قبلی  مسئولیت 
مسئولیت پذیری نامزدهاست. همینطور است قابلیت راستی آزمایی هر قول 
مشخص و سخن شعاری، که می تواند معیار مهمی باشد تا بتوان »وعده« ها را 

از »واقعیت«ها تفکیک کرد.

یک عضو هیات موسس حزب کارگزاران سازندگی گفت: لزوماً نباید نگاه مردم و 
شورای نگهبان یکی باشد و این مردم هستند که حرف آخر را می زنند. 

محمد هاشمی در گفت وگوبا  ایلنا، درباره این که اگر سال ۹۲ هنگامی که مرحوم 
آیت الله هاشمی رد صلاحیت شدند، بزرگان کشور در آن زمان  نسبت به برخی رد 
صلاحیت ها هشدارهایی را می دادند امروز دیگر شاهد رد صلاحیت  چهره هایی 
همچون علی لاریجانی و اسحاق جهانگیری نبودیم، گفت: اظهارنظرها و عقاید 
مختلف و متفاوت است، این گونه نیست که اگر آن زمان طور دیگری رفتاری می شد 
امروز به گونه دیگری اقدام می کردند. نکته مهمی که وجود دارد این است که در 
منش و سیره آقای هاشمی قهر کردن از صندوق رأی نبود ایشان اگر اتفاقی برایش 

می افتاد آن را به فرصت تبدیل می کرد.
سال ۹۲ آیت الله هاشمی رأی 3 درصدی روحانی را به بالای 51 درصد 

رساند
این فعال سیاسی یادآور شد: سال ۹۲  هنگامی صلاحیت آقای هاشمی را احراز و 
تائید نکردند، ایشان آقای روحانی را مطرح کرد و رأی ۳ درصدی وی را به بالای ۵۱ 
درصد رساند و یک حماسه صورت گرفت، در واقع آقای هاشمی برخلاف کسانی 
که ایشان را احراز صلاحیت نکردند و خواستند که در مدیریت اجرایی کشور به هر 

دلیلی نقش نداشته باشد، از شرایط ایجاد شده به گونه دیگری استفاده کرد. 
وی خاطرنشان کرد: هر نهاد، سازمان و گروهی وظایف و اختیاراتی دارد که بر 
مبنای آن ها عمل می کند و تصمیم می گیرد اما دیگران هم به همین دلایل وظایفی 

دارند و حرف خودشان را می زنند و اعتقادم بر این است در این فضا حرف آخر را 
مردم می زنند.

اگر مردم با صندوق رای قهر نکنند، اتفاقات به گونه دیگری رقم خواهد 
خورد

هاشمی با اشاره به این که امروز شورای نگهبان حرف خودش را زده است و 
مسئولیتش را انجام داده است اما این پایان کار نیست بلکه آغاز کار است، اظهار 
داشت:  اختیار دست مردم است، آنان هستند که حرف آخر را می زنند معتقدم 
اگر مردم طبق تجاربی که در این ۴۰ سال داشته ایم به گفته مرحوم هاشمی پای 

صندوق های رأی بیایند و قهر نکنند، اتفاقات به گونه دیگری رقم خواهد خورد.
وی با بیان این اگر مردم نامزدی که مورد نظرشان است را انتخاب کنند در واقع  
حماسه خلق کرده اند، گفت: شورای نگهبان حرف خودش را زده است و مردم هم 
۲۸ خرداد می توانند حرف خودشان را بزنند، قرار هم نیست لزوماً حرف مردم با 

شورای نگهبان یکی باشد کما این که در سال ۹۲ و ۷۶ متفاوت بود.
با حمایت همتی شاهد رویکرد دیگری در انتخابات خواهیم بود 

هاشمی درباره این که امروز اسحاق  جهانگیری که معاون اول رئیس جمهور است 
و یا علی لاریجانی که ریاست مجلس را بر عهده داشته است رد صلاحیت شده اند، 
عنوان کرد: آقای جهانگیری و آقای لاریجانی هیچ کدام شان به پای آقای هاشمی 
که رد صلاحیت شد، نمی رسیدند. ایشان از اول انقلاب و نهضت و آغاز  مبارزات 
از سال ۱۳۳۰ حضور داشتند و نظیر شخصیتش را در کشور نداشته و نداریم، اما 

مشاهده می کنیم هنگامی یک چنین  شخصیتی احراز صلاحیت نمی شود و عدم 
احراز برایش می زنند او تهدید را به فرصت تبدیل می کند.

وی ادامه داد: احترام آقایان لاریجانی و جهانگیری را دارم اما این که می پرسید چه 
اتفاقی می افتد؟ می گویم اگر طبق مشی و منش آقای هاشمی رفتار کنند، یعنی 
بیایند بین یکی از کاندیداهای موجود بایستند، بهتر خواهد بود؛ به طور مثال اگر 
نظر من را بخواهید آقای همتی یکی از افرادی است که از ابتدا همراه آقای هاشمی 
بوده است و ایشان به آقای همتی بسیار اعتماد داشت؛ مخصوصا در حوزه اقتصادی 
که امروز محل اصلی مشکلات کشور است، اگر داوطلبان رد شده از چنین چهره ای 

حمایت کنند، شاهد رویکرد دیگری در انتخابات خواهیم بود.
مردم می خواهند خودشان و فرزندشان معیشت و اشتغال داشته باشند 

هاشمی بیان کرد: آقای همتی بسیار خدمت کرده است، تحصیلاتش مرتبط با 
اقتصاد و صاحب نظریه است؛ امروز هم بیشترین مشکلات کشور اقتصادی است. 
همه از معیشت و گرانی گلایه دارند. حال که آقای جهانگیری و لاریجانی احراز 
صلاحیت نشدند اما شخصیتی مثل آقای همتی صلاحیت گرفته است و به نظرم 
این یک فرصت است و این دو فرد می توانند به پشت وی بیایند و این تهدیدی که 

وجود دارد را به فرصت تبدیل کنند.
این فعال سیاسی تاکید کرد: شورای نگهبان خواسته رئیس مجلس و معاون اول در 
این دوره از انتخابات نباشند، عیبی ندارند این افراد بیایند کسی را بفرستند که آن ها 
را هم بتواند نمایندگی کند البته در حال حاضر بحث نمایندگی آنان نیست بحث 

حل مشکلات کشور است.
وی خاطر نشان کرد: امروز برای مردم اقتصاد اولویت اول را دارد؛ مردم می خواهند 
خودشان و فرزندشان معیشت و اشتغال داشته باشند. امروز قدرت پول ملی و مسائل 
اقتصادی بسیار مهم است حال یک اقتصادان با تجربه به هر دلیلی تائید شده است؛ 

پس می  توان از این فرد حمایت کنند.
منش و روش آقای هاشمی همیشه حلال مشکلات کشور است

هاشمی یادآور شد: منش و روش آقای هاشمی همیشه حلال مشکلات کشور 
بوده است و اگر کسی امروز به آن ها تمسک کند، مشکلات کشور حل خواهد شد و 

معتقدم اگر ایشان امروز زنده بود، به دکتر همتی رأی می داد.
عملکرد دولت روحانی به عملکرد رئیس بانک مرکزی ارتباطی ندارد

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که عبدالناصر همتی رئیس بانک مرکزی دولت 
حسن روحانی بوده است و عده ای بخشی از مشکلات اقتصادی کشور را متوجه 
وی می دانند با این وجود وی شانس پیروزی دارد؟ گفت: آقای دکتر همتی را آقای 
هاشمی سال ۹۲ به آقای روحانی پیشنهاد دادند که ایشان را برای بانک مرکزی 
بگذارید اما ایشان قبول نکردند و عده ای هم نگذاشتند این اتفاق بیفتد، زمانی آقای 
همتی را در رأس بانک مرکزی قرار گرفت که دلار ۲۰ هزار تومان بود، وی دلار را تا 
مرز یازده هزار تومان هم آورد، منتها در بقیه موارد شرایط به گونه ای پیش رفت که 
او نمی توانست کار دیگری انجام دهد. معتقدم چنین فردی در رأس باشد تفاوت 

دارد با این که ۳۰ الی ۴۰ مدیر آنجا دور هم نشستند و باید تصمیم جمعی بگیرند .
هاشمی گفت: عملکرد دولت روحانی به عملکرد رئیس بانک مرکزی ارتباطی 

ندارد، دولت باید پاسخگو عملکرد خودش باشد.

محمد هاشمی: 

اگر مردم بیایند، اتفاقات به گونه دیگری رقم می خورد 

درحالی که جبهه اصلاحات ایران تاکید دارد در لیست ۷ 
نفره کاندیداهای ریاست جمهوری هیچ کاندیدایی ندارد اما 
برخی رسانه ها در تلاش برای منتسب کردن مهرعلیزاده به 

عنوان کاندیدای جریان اصلاحات هستند.
»نامزدی برای معرفی به مردم در انتخابات ۱۴۰۰ نداریم«؛ 
گویا، واضح و بدون نیاز به هرگونه تفسیری؛ موضع »جبهه 
اصلاحات ایران« درباره انتخابات پیش روی ریاست جمهوری 
است؛ اعلام موضعی که پس از عمومی شدن نظر شورای 
نگهبان درباره نامزدها و رد صلاحیت های گسترده نامزدها 

منتشر شده است.
آب سرد بر پیکره اصلاحات

پس از آنکه لیست مدنظر شورای نگهبان نامزدهای انتخابات 
را مشخص کرد، اصلاح طلبان که  ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
بسته  دل  جهانگیری  اسحاق  صلاحیت  تایید  به  حداقل 
بودند، آب سردی بر پیکره شان ریخته شد. اسحاق جهانگیری 
خود  قول  به  یا  شد  صلاحیت  رد  مستقر  دولت  اول  معاون 
شورای نگهبان، صلاحیتش احراز نشد. این در حالیست که 
جهانگیری ۴ سال پیش هم برای ریاست جمهوری ثبت نام 
کرد که شورای نگهبان صلاحیت او را تایید کرده بود. حالا ۴ 
سال بعد، شورا به نتیجه ای متفاوت رسیده بود. با رد صلاحیت 

جهانگیری نخستین ضربه به امید اصلاح طلبان وارد شد.
مسعود پزشکیان دیگر چهره اصلاح طلبان بود که روی او 
حساب باز کرده بودند. ۴ سال وزیر بهداشت، ۴ سال نایب 
رییسی مجلس و نزدیک به ۱۴ سال نماینده مجلس بودن 
در کارنامه پزشکیان دیده می شد ولی از نظر شورای نگهبان 
ریاست جمهوری  انتخابات  در  شدن  نامزد  برای  صلاحیتی 
نداشت. تایید شدن پزشکیان حتی در صورت ردصلاحیت 
جهانگیری هم می توانست امیدهایی هرچند کمرنگ را در 
کمپین اصلاحات زنده نگه  دارد ولی با رد صلاحیت او دومین 
ضربه سخت به پیکره ی امید اصلاح طلبان وارد آمد و پیکره ی 

امید آنها به حالت احتضار افتاد.

زیادی داشتند که  امید  انتخابات  این  برای  اصلاح طلبان 
یک فرد موثر از سوی این جریان نامزد شود یا فردی در حد 
را تحت حمایت خود  او  بتوانند  پیدا شود که  اندازه هایی  و 
بگیرند؛ آنها با چراغ هایی کمسو که در حال پر نور شدن بود 
نیم نگاهی هم به علی لاریجانی داشتند. اما رد صلاحیت علی 
لاریجانی ضربه نهایی بود به پیکره ی در حال احتضار امید 
اصلاح طلبان. علی لاریجانی که ۱۲ سال ریاست مجلس را 
برعهده داشت، ۱۰ سال با حکم رهبری رییس صدا و سیما 
بود، نماینده جمهوری اسلامی در امور راهبردی با چین و … 
را در کارنامه داشت ولی اینها هم برای شورای نگهبان متقاعد 

کننده نبود و او را دارای صلاحیت تشخیص ندادند.
امیدهای اصلاح طلبان ناامید شد

پس از این ردصلاحیت های شگفت انگیز که شوک بزرگی به 
صحنه سیاست ایران وارد کرد، اصلاح طلبان ماندند و پیکره ی 
بی جانی به نام امید! آنها نه تنها نامزدهایشان تایید صلاحیت 
نشدند بلکه امیدهایشان هم برای باقی ماندن لاریجانی و 
حمایت از او، ناامید شد. در اولین واکنش جبهه اصلاحات 
ایران که جامع ترین تشکل اصلاح طلبان است، در بیانیه ای 
در  ندارد.  مردم  به  معرفی  برای  نامزدی  که هیچ  کرد  اعلام 
بیانیه این تشکل سیاسی آمده که »جبههٔ اصلاحات ایران، 
تمام تلاش خود را به  کار گرفت تا انتخاباتی پرشور، رقابتی و 
مشارکتی با حضور نمایندگان جریان های متکثر برگزار و زمینه 
برای حل مشکلات اساسی کشور و وضعیت ناگوار اقتصادی و 
معیشت مردم فراهم شود. احزاب جبهه اصلاحات با انتقاد از 
فرآیند رسیدگی به صلاحیت ها این روند را بر  کاهش اعتماد 
و امید مردم موثر دانسته اند«. این بیانیه همچنین افزوده که 
»از میان نامزدهای معرفی شده توسط اعضای مجمع عمومی 
جبهه  و  بودند  کرده  نام  ثبت  نفر  ایران، ۹  جبههٔ اصلاحات 
می خواست از میان آن ها نامزد نهایی اش را انتخاب کند. اما 
با رد صلاحیت همهٔ آن ها، اینک جبهه نامزدی برای معرفی به 

مردم در انتخابات ۱۴۰۰ ندارد«.

تشکل های  و  احزاب  از  عضو   ۳۱ سیاسی،  تشکل  این 
اعضای  دارد؛  حقیقی  عضو  و ۱۵  طلبان  اصلاح  سیاسی 
حقیقی را همان ۳۱ عضو حقوقی یعنی احزاب و تشکل ها 
انتخاب می کنند. با بیانیه جبهه اصلاحات ایران، مشخص 
شد که پرونده انتخابات ۱۴۰۰ برای اردوگاه اصلاح طلبان به 
پایان رسیده است. کما اینکه نظرسنجی مرکز افکارسنجی 
دانشجویان ایران)ایسپا( هم در نظرسنجی که شامگاه ششم 
خرداد یعنی دو روز پس از اعلام نظر شورای نگهبان منتشر 
به  نسبت  انتخابات  در  مشارکت  میزان  که  کرد  اعلام  کرد، 
هفته ی پایانی اردیبهشت ماه ۷ درصد کاهش داشته و به ۳۶ 

درصد رسیده است. 
خاتمی زیر تیغ انتقادات

سید محمد خاتمی رییس جمهوری دولت دوم خرداد هم 
که به عنوان رهبر معنوی اصلاح طلبان شناخته می شود، در 
پیامی به کنگره سراسری حزب توسعه ملی ایران اسلامی زبان 
به انتقاد از اقدام شورای نگهبان گشود و نوشت: »آنچه این 
روزها در جریان معرفی نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری 
رخ داده است، ناشی از رویکرد، برداشت و اقدامی است که 
پیش از این هم عرصه را بر انتخاب مردم تنگ کرده و این بار 
از  بروز داشته است«. خاتمی  و  و بی پرواتر ظهور  بی پرده تر 
سوی بخشی از بدنه اجتماعی اصلاح طلبان به واسطه آنچه 
عدم موضع گیری  به نفع مردم در جریان حوادث دی ۹۶ و آبان 

۹۸ خوانده می شود، زیرسخت ترین انتقادات است.
و  است  قبل  از  محکم تر  کمی  خاتمی  موضع گیری  حالا 
جمهوریت نظام را مورد تهدید توصیف کرده است: »مهم تر 
و  از جامعه  از محروم ماندن بخش های مهمی  تأسف آورتر  و 
جریان های مختلف از داشتن نامزدِ مطلوبِ خود آن است که 
میزان بودنِ رأی مردم و مبنا بودنِ آن برای نظام سیاسی نفی 
می شود و در واقع جمهوریت نظام که مبتنی بر رأی آزاد ملت 
است و روز به روز هم کم رنگ تر شده است، مورد تهدید جدی تر 
قرار گرفته است و هیچ جریانی با هر وابستگی و رویکردی 

که دارد نمی تواند و نباید نسبت به این خطر بزرگ بی تفاوت 
باشد«.

نامزدسازی برای اصلاح طلبان
اما در حالی که جمیع نظرات از سوی اصلاح طلبان مبنی بر 
عدم وجود نامزد مورد اقبالشان در انتخابات است، خبرگزاری 
فارس برای خالی نبودن عریضه اقدام به انتشار خبر حمایت 
یک تشکل بی نام و نشان از کاندیداتوری »محسن مهرعلیزاده« 
کرد. مهرعلیزاده معاون تربیت بدنی دوره دوم دولت خاتمی 
است که برای انتخابات مجلس رد صلاحیت شده بود. طبق 
خبر ادعایی فارس، »جبهه اصلاح طلبان ایران« از مهرعلیزاده 
اعلام حمایت کرده است و همین خبر را شاهدی بر وجود 
نامزد اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ گرفته است. اما این 
خبر آنچنان بی پایه بود که ستاد مهرعلیزاده هم نسبت به 
را »خبرسازی رسانه های وابسته  و آن  آن واکنش نشان داد 
به نهادهای خاص، به قصد تخریب و تفرقه« دانست و از آنها 
خواست با »رعایت اخلاق« از این امر بپرهیزند؛ هرچند که به 

باور ستاد مهرعلیزاده »انتظار بیهوده ای« است. 
از سوی دیگر عبدالناصر همتی رییس کل بانک مرکزی هم 
که نامزد انتخابات ریاست جمهوری شده از اعضای قدیمی 
حزب کارگزاران است؛ اما کارگزاران تا این لحظه هیچ حمایتی 
جبهه  حقوقی  اعضای  از  حزب  این  که  چرا  نداشته؛  او  از 
اصلاحات ایران است و قاعدتا باید تابع تصمیم جمعی باشد. 
همتی با اینکه از قدیمی های کارگزاران است اما موضع گیری 
سیاسی خاصی ندارد و در سال های گذشته از ورود به میدان 
سیاست پرهیز کرده است. به هر شکل نامزدهای اصلاح طلب 
از نگاه بدنه اجتماعی و همچنین تشکل فراگیر اصلاح طلبان 
پارامترهایی دارد که لااقل در نامزدهای موجود دیده نمی شود؛ 
از سوی دیگر شاید برخی نظیر فارس بخواهند از این لیست 
۷ نفره شورای نگهبان یک نامزد اصلاح طلب بیرون بکشند 
و برای القای وجود نامزد اصلاح طلب، دست به خبرسازی و 

نامزدسازی بزنند.

دست رد جبهه اصلاحات به حمایت از مهرعلیزاده و همتی؛

»نامزدسازی«برایاصلاحطلباندرانتخابات۱۴۰۰

ستاد انتخاباتی محسن مهرعلیزاده در بیانیه ای با تاکید بر حضور مردم در انتخابات 
تصریح کرد که وی به عنوان تنها نامزد انتخاباتی اصلاح طلب تایید صلاحیت شده ، با 
اعتقاد به قانون اساسی و منش اصلاح طلبی، معتقد است علیرغم همه محدودیت ها و 

گلایه ها می توان حماسه ای دیگر از جنس دوم خرداد آفرید. 
محسن مهرعلیزاده در بیانیه ای با تاکید بر حضور پرشور مردم در انتخابات ۲۸ خرداد، 
اعلام کرد: بار دیگر در آستانه انتخاباتی سرنوشت ساز قرار داریم. انتخابات حق و 
تجلی گاه اراده ملت است. هیچ کس اجازه ندارد این حق را از ملت سلب کند. قرار 
نیست منتظر باشیم کسی این حق را از سر لطف به ملت اعطا کند. بدون هیچ تردیدی 
حق گرفتنی است . ملت باید از حق قانونی خود تمام و کمال دفاع کند و از آن بهره 

جسته و اراده خود را بر کرسی بنشاند.
در این بیانیه آمده است: شکی نیست که ملت، از نهادهای بر آمده از یک انقلاب 
مردمی ، این انتظار  را داشت که شرایط حضور آزاد نامزدهای انتخاباتی با نگاه های 
متکثر را فراهم نماید تا هر ایرانی با انگیزه و امید سرشار خود به تحقق اراده اکثریت و 
اصلاح و بهبود اوضاع امید داشته و هر تحول و  تغییری را از مسیر صندوق های رای 

انتخابات فراهم شده ببیند. ای کاش چنین می شد .
در ادامه تاکید کرد: شکی نیست که جریان اصلاحات علیرغم همه محدودیت ها و 
انسدادها ، با امید به خرد و عقلانیت بزرگان کشور و به پشتوانه ملت ، بزرگوارانه با همه 
ظرفیت های خود برای برگزاری یک انتخابات پرشور و سازنده وارد میدان خواهد شد. 
عرصه سیاست عرصه واقعیات و ممکنات است. واقعیت این است که اصلاح طلبان 
خیر و صلاح ملت و کشور را در انجام اصلاحات اساسی در ساختارها و نهادها و رویه ها 
، در مدار قانون می دانند و اعتقادی به تحول و دگرگونی مبتنی بر رویه های غیرقانونی 

ندارند.
حکومت  و  حاکمیت  طلبان  اصلاح  است:  بیانیه آمده  این  از  دیگری  بخش  در 
را ازآن ملت می دانند و آرزو دارند اراده ملت در همه امور جاری باشد و در رسیدن به 

این آرزو پشتیبانی جز اراده ایزدمنان و مردم شریف ندارند و راهی جز ارتقای آگاهی 
مردم و روزنه ای جز انتخابات و مشارکت همه آحاد ملت در تعیین سرنوشت مام میهن 

نمی شناسند .
ستاد انتخاباتی مهرعلیزاده در بخش دیگری از این بیانیه آورده است: به خوبی 
می دانیم حریف پر زور است ، همه امکانات و ابزارهای قدرت را در دست دارد ، اراده 
ملت را در تضاد با قدرت و منافع خود می داند و حاضر است به کاهش مشارکت مردم 
و انجام ترکیب قوا به سرمایه های ملی به صورت متمرکز پرداخته و منافع ملی و صلاح 
ملت را فدای منافع خود کند، می خواهد انتخاباتی بی رونق و بی رمق برگزار کند تا نامزد 

مطلوب خود را به ملت تحمیل کند ، آرزو دارد اصلاح طلبان و مردم در انتخابات شرکت 
نکنند و اگر شرکت می کنند فقط به نامزد انتخاباتی مطلوبش رای بدهند.

در این بیانیه آمده است: این قصه پرغصه سال هاست که در کشور ما جاری است.در 
همه انتخابات گذشته همواره رقیب تلاش کرده است عدم مقبولیت خود در نزد مردم 
را با ایجاد محدودیت های قانونی برای منتخبین مطلوب ملت پر کند. اما هر بار که ملت 
در صحنه حاضر شده ، پیروز میدان بوده است . ملت بارها در پای صندوق های رای با 
قاطعیت و با رای منفی خود به رقیب همه ترفندها و مهندسی های انحصار طلبان را به 
هم ریخته است . در این بیانیه آمده است: در آستانه این انتخابات نیز اصلاح طلبان 
پرچمدار خواست و اراده ملت اند . زمان برای تصمیم گیری تنگ است . دو راه در پیش 
روست؛ تحریم گفته یا ناگفته انتخابات و پشت کردن به صندوق های رای و تسلیم در 
برابر خواست و اراده انحصار طلبان و یا حضور و تکرار دوباره با حداقل های موجود و 

نمایش دوباره حضور پر شور و سرشار از شور و اراده ملت .
ستاد انتخاباتی مهرعلیزاده به عنوان تنها نامزد انتخاباتی اصلاح طلب تایید صلاحیت 
شده ، با اعتقاد به قانون اساسی و اصول و مشی و منش اصلاح طلبی ، معتقد است 
علیرغم همه محدودیت ها و گلایه ها می توان حماسه ای دیگر از جنس دوم خرداد آفرید 
و دولت سوم خاتمی را تشکیل داد. آنچه اهمیت دارد خواست و اراده ملت و حیات و 
تاثیر تفکر و جریان اصلاح طلبی است و افراد جز نقشی برای نمایندگی این جریان و 
اراده مردم ندارند . در بخش پایانی این بیانیه آمده است: با نام خدا و اتکاء به ملت و 
تحقق بی کم و کاست قانون اساسی و با اتکا به خرد و اراده ملت ، از دلسوزان کشور ، 
بزرگان و احزاب و تشکل های اصلاح طلب و اقشار مردم دعوت می کنیم تا دست در 
دست هم ، در این برهه حساس ، با حضوری دوباره با یاری و همیاری هم در مسیر 
اصلاح طلبی و تحقق اراده مردم و مقاومت در مقابل انحصار طلبی و تمامیت خواهی 
پایمردی کنیم و پرچم پر افتخار اصلاح طلبی و امید ملت را برافراشته نگه داریم و امید را 

دوباره به ایران عزیز بازگردانیم .

بیانیه ستاد انتخاباتی مهرعلیزاده:
میتوانحماسهایدیگرازجنسدومخردادآفرید
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آسانباشدیادشوار.

یکشنبه -نهم خرداد 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5279

نهج البلاغة : الکتاب 5٣

طرح:محمدعلی رجبی

نانواهانانراگرانکردند
آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تعداد فوتی های کرونایی در قم طی ۲۴ ساعت گذشته ۲ تَن بوده که این آمار در 
مقایسه با روز قبل تغییری نکرده است.  به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم محمد رضا قدیر در 
گفت و گویی با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در قم اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به هشتم خردادماه ۵۹ تَن با علام 
قطعی کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیزش قرار گرفتند.وی با اشاره به اینکه ۴۳ تَن از بیمارانی که طی 
روزهای گذشته بستری شده بودند نیز ترخیص شدند گفت: ۲۰۸ بیمار در مراکز بیمارستانی قم تحت معالجه و درمان 
قرار دارند که ۴۷ تَن از این افراد به علت وخامت اوضاع جسمانی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند.رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: از ۲۶۳ آزمایش کرونای صورت گرفته نتیجه ۸۶ مورد مثبت شد.وی بیان کرد: از ابتدای 

اجرای طرح واکسیناسیون کرونا در قم ۴۲ هزار و ۵۴۸ دوز واکسن تزریق شده است.
 

محمد علی نجفی در زندان است
 وکیل مدافع محمدعلی نجفی با بیان اینکه موکلم یک سوم از دوران حبس خود را گذرانده است و مشمول آزادی 
مشروط می شود گفت: ما تقاضای آزادی مشروط را دادیم ولی هنوز با آن موافقت نشده است. حمیدرضا گودرزی در 
گفت وگو با ایسنا با بیان این مطلب اظهار کرد: موکلم در ایام عید به مرخصی آمد و همان روز اول تب و لرز داشت و بعد از 
آزمایشات مشخص شد کرونا دارد و ۱۵ روز قرنطینه شد.وی افزود: بعد از پایان  قرنطینه و بهبودی، موکلم دوباره به زندان 
بازگشت.گودرزی در پایان  گفت: موکلم یک سوم از دوران حبس خود را گذرانده است و مشمول آزادی مشروط می شود 

و ما تقاضای آزادی مشروط را دادیم ولی هنوز با آن موافقت نشده است.

 تکیه ای مسوول ستادانتخاباتی رییسی درقم
سید علیرضا تکیه ای مسوول ستادانتخاباتی استان قم سید ابراهیم رییسی نامزد انتخابات ریاست جمهوری شدعلی 
نیکزاد درباره مسوولان ستادهای استانی سید ابراهیم رییسی گفت: از آن جا که ستادهای مردمی خودجوش بسیاری 
در سراسر کشور بر پا شده است و گروه ها، جریان ها و اقشار گوناگون مردم از میان جوانان، زنان و مردان و دانشجویان 
و نخبگان و دانشگاهیان و صاحبان تجربه و... گردهم آمده اند تا دولت مردمی را برای ایران قوی رقم بزنند، هماهنگی 
و هم افزایی در این زمینه ضرورت دارد و همتی مدبرانه می طلبد.  رییس شورای هماهنگی ستادهای مردمی رییسی، 
در ادامه با تاکید بر همکاری این ستادها با ساختارهای رسمی برگزار کننده انتخابات، به ماموریت فعال سازی و تجمیع 

ظرفیت های استانی در قالب شوراهای استانی اشاره شده است.

نامزدهای انتخابات به موضوع سرباز حرفه ای نپردازند
 سخنگوی ارشد نیروهای مسلح گفت: نامزدهای سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری به هیچ عنوان مجاز 
نیستند که برای جذب رای به موضوعاتی مانند سرباز حرفه ای بپردازند. سردار سرتیپ »ابوالفضل شکارچی« در 
گفت وگویی درباره اینکه آیا نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری مجاز هستند برای جذب رای به موضوعاتی مانند سرباز 
حرفه ای بپردازند، اظهار داشت: پرداختن به موضوع سربازی حرفه ای مستلزم کار کارشناسی در ستاد کل نیروهای 

مسلح است.

زمانی قمی رییس ستاد انتخاباتی مهرعلیزاده شد
 محمود زمانی قمی رییس ستاد انتخاباتی محسن مهرعلیزاده نامزد ریاست جمهوری شد. محسن مهرعلیزاده نامزد 
انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری، محمود زمانی قمی عضو هیات مدیره بنیاد باران را به عنوان رییس ستاد 
مرکزی خود منصوب کرد.همچنین مهرعلیزاده، محمدجواد حق شناس عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی و عضو 
شورای شهر تهران را به عنوان رییس شورای سیاست گذاری ستاد مرکزی خود و حسین معینی کربکندی را به عنوان 

مشاور عالی و معاون ستاد مرکزی خود منصوب کرد.

نامه روحانی به شورای نگهبان درباره ردصلاحیت ها 
رئیس جمهور روز چهارشنبه نامه ای برای شورای نگهبان درباره اجرای قانون اساسی ارسال کرد. حجت الاسلام 
حسن روحانی، رئیس جمهور، روز چهارشنبه در راستای اصل ۱۱۳ قانون اساسی در رابطه چگونگی اعمال نظر و بررسی 
صلاحیت داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری نامه ای را به شورای نگهبان ارسال کرده است.نامه رییس جمهور تاکنون 

از سوی شورای نگهبان پاسخی دریافت نکرده است.

جلسه فومنی با رییس ستاد ابراهیم رییسی
حجت الاسلام محمد زارع فومنی دبیرکل حزب مردمی اصلاحات با علی نیکزاد رییس ستاد انتخابات سید ابراهیم 
رئیسی مقرر شد که ستاد اصلاح طلبان و اعتدالیون حامی رئیسی به ریاست حجت الاسلام زارع فومنی تشکیل شود.
زارع فومنی در این جلسه اظهار داشت: با توجه به حضور مستقل و فراجناحی رئیسی به عرصه انتخابات تکلیف خود 
می دانیم تا از وی به عنوان فردی اصلاح گر برای حل مشکلات کشور عزیزمان حمایت کنیم.او گفت: از تمامی اصلاح 
طلبان بزرگ ایران زمین و اعتدالیون دعوت می شود تا در این مقطع حساس از تاریخ کشورمان با حمایت از ابراهیم رئیسی 

گامی بلند در جهت حل مشکلات و تعالی ایران اسلامی برداریم.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

کلاهبرداریبهبهانهکمکبهکاندیداهایمشهور
رئیس پلیس فتا استان قم گفت: با توجه به نزدیک شدن به ایام انتخابات کلاهبرداران به بهانه کمک 

به کاندیداهای مشهور با روش های مختلفی اقدام به کلاهبرداری می کنند. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: کلاهبرداران سایبری طی تماس های تلفنی و پیام در شبکه های 
اجتماعی، خود را رئیس ستاد انتخاباتی یک کاندیدا مشخص و مشهور معرفی کرده و درخواست کمک 
در زمینه های مختلف می کنند. وی افزود: کلاهبرداران با وعده و وعیدهای وسوسه انگیز افراد را ترغیب 
به همکاری با خود تحت عنوان رئیس ستاد انتخاباتی می کنند و برای ادامه کار مشخصات کامل آنان 
شامل مشخصات شناسنامه ای و حتی مالی را درخواست کرده که پس از دریافت اطلاعات، دیگر 

پاسخگوی شخص نبوده و از اطلاعات به دست آمده به روش های مختلف سوءاستفاده می کنند.
رئیس پلیس فتا استان قم بیان کرد: کلاهبرداران سایبری در روشی دیگر با شماره های مجازی 
و بین اللملی اقدام به ارسال پیام های وسوسه انگیز با مضمون کمک به یک کاندیدای مشهور در 
شبکه های اجتماعی مختلف به کاربران می کنند و آنان را ترغیب به تماس تلفنی می کنند، کاربران 

غافل از اینکه طی هر تماس تلفنی هزینه بالایی را باید پرداخت کنند با آنان تماس می گیرند.
سرهنگ موالی از هموطنان گرامی درخواست کرد: ضمن حفظ هوشیاری، از عضویت در گروه های 
برای  افراد غریبه  به  و ارسال اطلاعات شخصی و حساب های مالی  انتخاباتی  تبلیغاتی  ناشناس 

گردانندگان این کانال ها که با وعده های وسوسه انگیز به سراغ آنها می آیند جدا خودداری کنند.
رئیس پلیس فتا استان خاطرنشان کرد: هموطنان عزیز می توانند با مراجعه به سایت پلیس فتا از 
آسیب ها و تهدیدات فضای مجازی مطلع گردیده و در صورت مواجهه با موارد مشکوک از طریق سایت 

پلیس فتا به آدرس cyberpolice.ir لینک مرکز فوریت های سایبری با ما در میان بگذارند.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

انهدامباندسارقانمنزل
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری ۳ سارق منزل و کشف اموال مسروقه به ارزش ۵ 
میلیارد ریال در نتیجه بازرسی از منزل متهمان خبر داد.   سرهنگ  بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی 
وقوع سرقت منزل در قم، موجب شد تا شناسایي و دستگیري سارقان با جدیت در دستور کار مأموران 
انتظامی شهرستان قم قرار گیرد.  وی افزود: در ادامه ماموران کلانتری ۲۵ بلوار ۱۵ خرداد، با انجام 
تحقیقات پلیسی ۳ نفر را در این رابطه شناسایی و متهمان را در طی عملیاتی دستگیر کردند. جانشین 
فرمانده انتظامی استان قم افزود: سپس با هماهنگی مقام قضائی استان منزل متهمان مورد بازرسی 
قرار گرفته و ۱۲ تخته فرش دستبافت و ۲ دستگاه تلویزیون مسروقه به ارزش ۵ میلیارد ریال کشف شد. 
سرهنگ اسماعیلی گفت: افراد مذکور طی تحقیقات و در مواجهه با مستندات موجود به جرم خود 
اعتراف و در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان 
شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان با بیان اینکه متاسفانه علی رغم هشدارهای مکرر مبنی بر عدم 
نگهداشت اموال با ارزش در منزل باز شاهد نگهداری اینگونه موارد در منازل هستیم از مردم خواست، 

حتماً برای منازل خود از دوربین های مداربسته و قفل های استاندارد استفاده کنند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشفوتوقیف۴۰میلیاردریالیانواعکالایقاچاق
فرمانده انتظامی استان قم از کشف و توقیف انواع کالای قاچاق به ارزش۴۰ میلیارد ریال در طول 

هفته گذشته در استان خبر داد. 
سردارسید محمود میرفیضی اظهار داشت:در راستاي مبارزه بی امان با قاچاق کالا و ارز و شناسایي 
و دستگیري قاچاقچیانی که با تشکیل باندهاي تهیه و توزیع کالاهاي خارجي ، که به صورت حمل با 
خوردوهاي سبک و تیزرو ،قصد انتقال آن ها از استان هاي جنوبي به مرکز کشور را دارند، طرح یک 

هفته اي کنترل ورودي و خروجي هاي استان،اجرا شد.
 وی افزود: با تلاش شبانه روزي ماموران پلیس امنیت اقتصادی استان، ۳۱ دستگاه خودرو قاچاق 
بر توقیف و کالاهایی مانند پارچه، لوازم خانگي، پوشاک، خشکبار، لوازم رایانه، لوازم آشپزخانه، ابزار 
آلات و... کشف و ۳۵ نفر متهم دستگیر و به همراه پرونده  متشکله به اداره کل تعزیرات حکومتي استان 

معرفی و با قرار متناسب روانه زندان شدند.
فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: برابر اعلام کارشناسان ،ارزش تقریبي کالاهای کشف شده، 

چهل میلیارد ریال برآورد شده است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم اعلام کرد:

ساماندهیپایانهشهدای۷۲تنبا
اقداماتزیربنایی

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با اشاره به ساماندهی 
میدان شهدای ۷۲ تن با ساخت سکوهای مسافرگیری، جدول گذاری، موزاییک 
فرش، آسفالت و نصب دوربین های ثبت تخلف و نظارتی گفت: لینک ارتباطی 

ثبت اطلاعات سفر با پایانه مرکزی اجرایی شد.
رضا پوریافر با اشاره به نیاز شهر قم در تأمین پایانه های مسافربری اظهار داشت: 
ساماندهی  شهرداری،  کار  دستور  از  جنوبی  پایانه  ساخت  خروج  به  توجه  با 

پایانه های متمرکز و نیمه متمرکز از اهمیت بیشتری برخوردار است.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم وضعیت شهر قم را نسبت 
به سایر شهرها مورد ارزیابی قرارداد و افزود: نیاز شهر قم در ساخت زیرساخت های 
حمل ونقل مسافر فراتر از جمعیت ساکن آن بوده و با توجه به زائرپذیری و ورود 

مسافران داخلی و خارجی باید با نگاه کلان به این حوزه توجه کرد.
پوریافر در ادامه به جایگاه و اهمیت میدان شهدای ۷۲ تن در جابه جایی مسافر 
اشاره کرد و گفت: میدان شهدای ۷۲ تن به عنوان یکی از ورودی های شهر قم در 

چند سال اخیر در جابه جایی مسافر نقش مهمی داشته است.
وی به هم ریختگی و عدم ساماندهی میدان شهدای ۷۲ تن را یکی از چالش های 
و  مهم ترین  از  یکی  گذشته  سال  چند  در  کرد:  اذعان  و  دانست  شهرداری 
پرچالش ترین برنامه های سازمان ساماندهی این میدان بوده که باوجود همه 

مشکلات اقدامات خوبی انجام شده است.
راه اندازی سامانه ثبت اطلاعات سفر 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم ساخت جایگاه ویژه برای 
مسافرگیری را نخستین اقدام در ساماندهی این میدان دانست و تصریح کرد: 
جهت ساماندهی، توقف و مسافرگیری اتوبوس های عبوری در میدان شهدای 
۷۲ تن، سکوهایی در مقابل سوهانی ها ساخته شده و جدول گذاری، موزاییک 
فرش،آسفالت آن بااعتباری بالغ بر سه میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال انجام شده 
است. پوریافر یکی دیگر از اقدامات سازمان پایانه ها و مسافربری شهرداری قم 
را تجهیز پایانه شهدای ۷۲ تن به دستگاه UPS دانست و ادامه داد: با نصب 
دوربین های ثبت تخلف و نظارتی در میدان شهدای ۷۲ تن، کنترل خوبی بر 
ترافیک این میدان اعمال می شود. وی اجرای لینک ارتباطی این پایانه با پایانه 
مرکزی را نیز اعلام و افزود: به منظور ثبت اطلاعات سفر به صورت آنلاین لینک 
اقدام  که  راه اندازی شده  نیز  مرکزی  پایانه  با  تن  میدان شهدای ۷۲  ارتباطی 

مطلوبی در جهت هوشمندسازی جابه جایی مسافر محسوب می شود.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در پایان یادآور شد: تا 
پایان سال و طبق طرح جامع ترافیک شهر و در دستور کار قرار گرفتن ساماندهی 
پایانه های متمرکز و نیمه متمرکز مانند پارک سوار شمالی، پایانه خرمشهر و پایانه 
فدک و همچنین پایانه مسجد مقدس جمکران می توانیم مدیریت خوبی نسبت به 

ورود و خروج مسافران از شهر قم داشته باشیم.
  

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:

نصبوراهاندازیکارواشمکانیزه
اتوبوسهایشهری

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از نصب و راه اندازی کارواش مکانیزه 
اتوبوس های شهری خبر داد و گفت: دستگاه کارواش مکانیزه به مبلغ ۳۱ میلیارد 
ریال خریداری شده و در مرحله احداث سوله جهت نصب و راه اندازی آن هستیم.

علی نیک با تأکید بر اهمیت ارائه خدمات مطلوب در حوزه حمل ونقل عمومی 
از  استفاده  در  شهروندان  اقبال  افزایش  عوامل  از  یکی  داشت:  اظهار  شهری 
حمل ونقل عمومی و کاهش سفرهای  درون شهری با خودروی شخصی، ارائه 
خدمات مطلوب است. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اصلاح خطوط 
اتوبوسرانی و کاهش زمان سفر را یکی از اقدامات سازمان در افزایش سهم ناوگان 
اتوبوسرانی در سفرهای درون شهری دانست و افزود: اصلاح خطوط اتوبوسرانی 
از قطری به شعاعی و رعایت سرفاصله های حرکت اتوبوس ها در سال گذشته و 
بر طبق مطالعات طرح جامع ترافیک در شهر انجام شد. نیک رعایت بهداشت 
و نظافت اتوبوس ها را مورد توجه قرارداد و ابراز کرد: یکی از چالش های سازمان، 
با خرید  بوده که  روزانه  به صورت  پایان ساعت کاری  در  اتوبوس ها  شستشویی 
دستگاه کارواش مکانیزه این معضل به زودی حل می شود. وی از احداث سوله 
جهت نصب و راه اندازی کارواش مکانیزه سازمان خبر داد و گفت: دستگاه کارواش 
مکانیزه سازمان به مبلغ ۳۱ میلیارد ریال خریداری شده و در مرحله احداث سوله 
جهت نصب و راه اندازی آن هستیم. نیک ادامه داد: با توجه به شیوع ویروس کرونا 
و اهمیت حفظ بهداشت و نظافت اتوبوس ها، احداث سوله و نصب و راه اندازی 

کارواش مکانیزه در اولویت برنامه های سازمان در سال ۱۴۰۰ قرارگرفته است.

مدیر منطقه دو شهرداری قم  مطرح کرد:

هدفگذاریتوسعهسرانههای
ورزشیوفرهنگی

به  خدمات  ارائه  محل  حاضر  حال  در  گفت:  قم  شهرداری  دو  منطقه  مدیر 
شهروندان منطقه در ساختمان مشترک با منطقه ۶ قرار دارد که تا پایان شهریورماه 
ساختمان اداری منطقه ۲ تکمیل می شود و ارائه خدمات این منطقه به خیابان 
پاسداران در خیابان جوادالائمه)ع( منتقل خواهد شد. رضا رحیمی در خصوص 
منطقه دو قم و ویژگی های شاخص آن اظهار داشت: ۱۰ درصد از مساحت قم را 
محدوده منطقه دو در برگرفته که شامل جنوب بلوار توحید تا نیروگاه حرارتی در 
جاده اراک و بوستان جوان شده و جاده معدن نیز جزء حریم این منطقه است. 
مدیر منطقه دو شهرداری قم با بیان اینکه در حال حاضر ۶۰ هزار واحد مسکونی در 
منطقه ۲ ساخته شده است ابراز کرد: ۲۰۵ هزار نفر از جمعیت که شامل ۲۰ درصد 
جمعیت استان قم بوده در این منطقه هستند که نشان دهنده تراکم جمعیتی 
منطقه است. رحیمی با اشاره به اجرای برخی از پروژه ها در جهت حمایت از جوانان 
مستعد منطقه گفت: با توجه به شرایط ورزشی و فرهنگی بودن جامعه آماری منطقه 
دو، ورزشگاه شهید عزیززادگان در زمینی به مساحت دو هزار و ۴۰۰ مترمربع و با 
زیربنایی بیش از ۱۰۰۰ متری و با اعتباری بالغ بر ۲۳ میلیارد تومان در چند روز 
گذشته به بهره برداری رسیده است. وی با تأکید بر اینکه هدف شهرداری اجرای 
پروژه هایی در زمینه فرهنگی و ورزشی در سطح منطقه برای کاهش محدودیت های 
فعلی بوده تا بتوانیم از جوانان منطقه برای بروز استعدادها و توانایی ها حمایت 
کنیم، افزود: منطقه دو استعدادهای خوبی در رشته های مختلف ورزشی و حضور 
در فعالیت های اجتماعی دارد. مدیر منطقه دو شهرداری قم با اشاره به آخرین 
وضعیت احداث ساختمان اداری منطقه دو شهرداری یادآور شد: در حال حاضر 
محل ارائه خدمات به شهروندان منطقه در ساختمان مشترک با منطقه ۶ قرار دارد 
که تا پایان شهریورماه ساختمان اداری منطقه ۲ تکمیل می شود و ارائه خدمات این 

منطقه به خیابان پاسداران در خیابان جوادالائمه)ع( منتقل خواهد شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مطرح کرد:

احداثبوستانخیابانشهید
ربانینژادبااعتبار۲۵میلیاردریال

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: بوستان خیابان 
شهید ربانی نژاد در محدوده شهرک شهید زین الدین به وسعت ۶ هزار مترمربع در 
سال جاری افتتاح می شود. پیام جوادیان با اشاره به احداث بوستان خیابان شهید 
ربانی نژاد در محدوده شهرک شهید زین الدین اظهار کرد: احداث این بوستان با 
مساحت حدود ۶ هزار مترمربع از سال ۹۸ آغازشده و در حال حاضر پیگیری برای 
احداث سیستم روشنایی و عملیات اجرایی سیستم آبیاری و کاشت در حال انجام 
است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه تا پایان 
سال این عملیات ها تکمیل شده و بوستان در اختیار مردم قرار می گیرد افزود: 
شهرداری بیش از ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان در این پروژه هزینه کرده است و 
در طراحی این بوستان استفاده حداکثری از گونه های پایدار و چندساله و پوششی 

و سازگار با اقلیم قم در دستور کار بوده است.

استاندار قم؛ سفربه قم از ۱۲ تا ۱۷ خرداد ممنوع 
است و رانندگان متخلف یک میلیون تومان جریمه 

خواهند شد.
بهرام سرمست دیروز و در گفت و گو با خبرنگاران 
با اشاره به نشست ستاد ملی مبارزه با کرونا خاطر 
نشان کرد: در این نشست و به منظور پیشگیری و 
مقابله با بیماری کرونا و کنترل این بیماری، رفت و آمد 
خودروهای شخصی در ایام تعطیلات نیمه خرداد از 
ظهر روز چهارشنبه دوازدهم خرداد تا ظهر روز دوشنبه 

هفدهم خرداد ماه ممنوع اعلام شد.
وی افزود: بر این اساس جریمه خودروهای متخلف 
در شهرهای قرمز و نارنجی، یک میلیون و در شهرهای 
با وضعیت زرد کرونایی ۵۰۰ هزار تومان خواهد بود. 
استانی های  از همراهی هم  با تشکر  قم  استاندار 
قمی برای عبور از موج چهارم اظهار کرد: خوشبختانه 
در استان قم در حال کاهش بستری ها و فوتی ها 
کرونایی در بیمارستان های هستیم و امیدواریم این 
روند با همراهی بیشتر هم استانی های عزیز ادامه 

فراخوان  هدف  جامعه  همچنین  وی  باشد.  داشته 
شده برای واکسیناسیون را به این امر مهم فرا خواند 
و ابراز امیدواری کرد هم استانی های گروه سنّی ۷۰ 
سال و بیشتر در اسرع وقت برای واکسینه کردن خود 

به یکی از مراکز واکسیناسیون مراجعه کنند.
تاکید بر روشنگری مردم برای تزریق واکسن 

کرونا 
سرمست همچنین از اهالی قم تقاضا کرد با عدم 
مسافرت در این ایام و ماندن در خانه، به کنترل بیشتر 
بیماری کرونا و مواجه نشدن با موج جدید این بیماری 
کمک کنند. استاندار قم در عین حال آخرین وضعیت 
رنگ بندی استان را نارنجی توصیف کرد و افزود: شهر 
نارنجی کرونایی  استان قم همچنان در وضعیت  و 
اساس  بر  نیز  ها  اساس، محدودیت  این  بر  و  است 

وضعیت نارنجی إعمال خواهد شد.
 استاندار از همکاری مردم در مدیریت موج چهارم 
ایام  در  خواست  همشهریان  از  و  کرد  تقدیر  کرونا 
تعطیلات در خانه بمانند. استاندارقم؛ همچنین  در 

نشست کمیته هماهنگی واکسیناسیون کرونا بر لزوم 
روشنگری مردم در تزریق واکسن کرونا با بهره مندی از 

ظرفیت های موجود در استان تاکید کرد.
سرمست همکاری دستگاه ها و نهاد ها در استان 
را کم نظیر توصیف کرد و گفت: از این ظرفیت برای 
استفاده  کوید ۱۹  واکسن  تزریق  در  عمومی  اقناع 

کنید.

استاندار قم اعلام کرد:

ممنوعیت سفر به قم از ۱2 تا ۱7 خرداد 

قم  شهرداری  درآمد  وصول  و  تشخیص  مدیرکل 
از ارائه ۳۰ درصد تخفیف عوارض مدیریت پسماند 
برای  خوش حسابی  جایزه  درصد   ۱۰ بر  علاوه 
پرداخت های نقدی عوارض نوسازی و عمران شهری 

خبر داد.
محمد وحید نیا با اشاره به آخرین مصوبه شورای 
عوارض  پرداخت  زمان  خصوص  در  شهر  اسلامی 
اظهار  جاری  سال  در  شهری  عمران  و  نوسازی 
شهروندان  برای  قم  شهرداری  نیز  امسال  داشت: 
آیتم های  خوش حساب در پرداخت عوارض نقدی 

تشویقی در نظر گرفته است.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم به 
تصویب تبصره ۴ از ماده ۲۶ ، تعرفه مصوب توسط 
شورای اسلامی شهر اشاره کرد و افزود: مؤدیانی که تا 
پایان شهریورماه نسبت به پرداخت عوارض نوسازی 
و عمران شهری سال جاری به صورت نقدی اقدام 
برخوردار  خوش حسابی  جایزه  درصد  از ۱۰  نماید 
خواهند شد. وحیدنیا از ارائه ۳۰ درصد تخفیف هزینه 
خدمات مدیریت پسماند نیز خبر داد و تأکید کرد: 
جایزه  درصد   ۱۰ بر  علاوه  خوش حساب  مؤدیانی 
تخفیف  درصد   ۳۰ از   ۱۴۰۰ سال  خوش حسابی 
هزینه خدمات مدیریت پسماند نیز بهره مند می شوند. 

وی با تأکید پرداخت به موقع عوارض نوسازی و عمران 
شهری تا پایان شهریورماه سال جاری یادآور شد: این 
دو آیتم تشویقی تنها تا پایان شهریورماه اعمال شده 
و در صورت پایان زمان اعلام شده هیچ گونه تخفیفی 
مدیرکل  شد.  نخواهد  شهروندان  عوارض  شامل 
داد:  ادامه  قم  شهرداری  درآمد  وصول  و  تشخیص 
برخورداری  بر  علاوه  عوارض،  به موقع  پرداخت 
شهروندان از فرصت های تعریف شده، شهرداری را 
نیز در ارائه خدمات مطلوب تر در کمک کرده و امکان 
فراهم  شهروندان  برای  را  جدید  فرصت های  ایجاد 

می کند.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم اعلام کرد:

ارائه۳۰درصدتخفیفعوارضپسماندبرایپرداختهاینقدی

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: بر اساس برنامه ریزی صورت 
گرفته در یک افق سه ساله تا پایان ۱۴۰۱، باید کل خدمات شهرسازی و معماری 

برون سپاری شود.
درصد   ۸۰ از  بیش  حاضر  حال  در  داشت:  اظهار  جانقربان  غلامرضا 
مراجعه کنندگان به شهرداری، خواستار ارائه خدمات در حوزه شهرسازی و معماری 

ازجمله صدور پروانه، نقل وانتقال، رهن بانک و سایر خدمات اساسی است.
وی ابراز کرد: معاونت شهرسازی و معماری شهرداری نیز برای ارائه خدمات 
بهتر به لحاظ ساختار و نیروی انسانی، شامل یک بخش در ستاد و بخش دیگر در 
مناطق هشت گانه شهرداری است که شامل حدود ۳۰۰ نفر نیروی انسانی است 
که خدمات مختلفی ازجمله نقشه برداری، نوسازی، اجرای احکام، کمیسیون 
ماده ۱۰۰، سازمان بهسازی و نوسازی و… است. جانقربان با بیان اینکه امروز دیگر 
نمی توانیم مثل دهه قبل به شهرها نگاه کنیم و تغییر نوع نگاه ها به یک ضرورت 
تبدیل شده است، افزود: باید از نگاه سخت افزاری به نگاه نرم افزاری تغییر کنیم. 
وی با اشاره به اینکه در امر ارائه خدمات نیز با توسعه و افزایش نیروی انسانی و یا 
توسعه مکان و کالبد، نمی توان خدمات را ارائه داد، خاطرنشان کرد: به طورقطع 
باید در شهرسازی نوین به موضوع های نرم افرازی و شهر هوشمند بپردازیم و 
فرآیندها را نیز در پی آن کاهش دهیم، به طوری که مردم نیاز به شهرداری و مراجعه 

را به هیچ وجه نداشته باشند.
ارائه  یادآور شد: حرکت به سمت  معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم 
خدمات نوین و الکترونیک به شهروندان از دو سال گذشته در معاونت شهرسازی، 
معاونت برنامه ریزی و سازمان فاوا آغاز و در این زمینه نیز از کلان شهرها عقب 

نیستیم، بلکه در برخی موارد نیز از سایر کلان شهرها جلو هستیم.
جانقربان با اشاره به اینکه کرونا هم فرصت و هم تهدید است، اذعان کرد: 
کرونا باعث شده تا تمام دستگاه ها ازجمله شهرداری ها به عنوان رکن اساسی 
و خدمات  نرم افزاری  زیرساخت های  توسعه  به سمت  به مردم،  خدمات رسانی 
غیرحضوری حرکت کنند. وی با تأکید بر اجرای کامل واگذاری خدمات حوزه 
شهرسازی و معماری قم به بخش خصوصی و دفاتر خدمات پیشخوان از ۱۰ 
شهریور ۹۹ تصریح کرد: این موضوع طوری پیش رفت که امروز تمام مراجعان 
هر نوع درخواست را باید از طریق دفاتر پیشخوان،کافی نت ها و اپلیکیشن های 
طراحی شده دریافت کنند. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با بیان اینکه 
از سال گذشته مردم از طریق مراجعه حضوری به شهرداری نمی توانند خدماتی 
ازجمله ثبت درخواست و تشکیل پرونده را دریافت کنند، یادآور شد: مردم باید به 
دفاتر پیشخوان، کافی نت ها و اپلیکیشن هایی که خودشان به صورت الکترونیکی 

در اختیار دارند ثبت نام را انجام دهند.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد:

برونسپاریتمامخدماتشهرسازیتاپایانسالآینده

از سوی  به شکل گسترده  نان  اخیر قیمت  ماه  در حالی طی یک 
نانوایی ها افزایش پیدا کرده است که دبیر کارگروه تنظیم بازار کشور 

همچنان می گوید: هیچ تصمیمی درباره قیمت نان اتخاذ نشده است.

معاون دادستان عمومی و انقلاب شهر قم گفت: تاکنون هیچ مجوزی برای 
استخراج رمز ارزها توسط صمت صادر نشده و به همین دلیل هرگونه استخراج 

رمز ارزها منع قانونی دارد.
اینکه  بیان  با  ارزها  با استخراج رمز  برخورد  سلطانی در جلسه هماهنگی 
دستگاه های استخراج رمز ارزها در فضای اقتصادی و اجتماعی کنونی تبدیل 
به یک آفت شده خاطر نشان کرد: با توجه به مصرف برق بالای این دستگاه ها 
برخورد با واحد های متخلف استخراج رمز ارز از جمله مطالبات مردم و اداره برق 
است. وی همچنین از کشف ۲۵۵ دستگاه غیرمجاز استخراج رمز ارز از ابتدای 
سال جاری تاکنون خبر داد و گفت: در تعامل بین نهاد های نظارتی و قضایی از 

جمله سپاه پاسداران، بسیج، نیروی انتظامی، صنعت و معدن و اداره برق، ۱۶ 
پرونده در این خصوص تشکیل و ۱۶ متهم نیز دستگیر شدند.  معاون دادستان 
با بیان اینکه هر گونه خرید و فروش، دستگاه های استخراج رمز ارز غیر مجاز 
است خاطرنشان کرد: نیروی انتظامی با رصد دقیق فضای مجازی خرید و 
فروش ماینر ها و دستگاه های استخراج رمز ارز در این فضا را بررسی و با متخلفان 
برخورد می کند. سلطانی با اشاره به اینکه نگهداری ماینر و استخراج رمز ارز به 
منزله نگهداری و استفاده از کالا های قاچاق است افزود: مردم نیز می توانند در 
صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک و استفاده از دستگاه استخراج رمز ارز به 

دادستانی، سپاه، نیروی انتظامی و اداره برق اطلاع رسانی کنند.

معاون دادستان قم اعلام کرد:

ممنوعیتاستخراجرمزارزها
هرگونه استخراج رمز ارزها منع قانونی دارد 

مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری 
نمای  جشنواره  به  آثار  ارسال  مهلت  گفت:  قم 
مطلوب شهرداری قم تا ۲۲ خرداد ۱۴۰۰ همزمان 

با میلاد حضرت معصومه )س( تمدید شد.
امینی اظهارداشت: سومین جشنواره  صادقی 
نمای مطلوب به همت معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری قم و در محور های مختلف عکاسی در 

در  جشنواره  این  افزود:  است.وی  برگزاری  حال 
زمینه های عکاسی تخصصی و پلاک طلایی برگزار 
می شود و شهروندان قمی درصورتی که نسبت به 
پاکسازی نمای قبلی خود اقدام می کنند می توانند 
عکس قبل و بعد نما ها را برای شرکت در جشنواره 
ارسال کنند که به صورت تطبیقی و مقایسه ای در 
هیئت داوران به عنوان نما تکانی مورد ارزیابی قرار 

گیرد.صادقی امینی تصریح کرد: موضوع اصلی 
مطلوب  نما های  از  عکس  مسابقه  جشنواره  این 
از  می توانند  شهروندان  و  است  تاریخی  و  ایرانی 
نما های شهری موجود در شهر قم با هویت تاریخی 
یا  و  موبایل  با  را  خود  عکس  اسلامی  معماری  و 
دوربین عکاسی تهیه کرده و به دبیرخانه جشنواره 

ارسال کنند.

مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم خبرداد:

تمدیدمهلتارسالآثاربهجشنوارهنمایمطلوب


